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vilalbaNOVAS

O Concello mantén aberto o proceso 
de licitación do proxecto de renova-
ción de beirarrúas, repavimentación 
e sinalización da Rúa Benxamín Paz 
cun orzamento base de 160.044 eu-
ros.
Dito proxecto centrarase na de-
molición das beirarrúas existentes, 
ao non cumprir estas coa anchura 
mínima fi xada pola normati va de 
accesibilidade, para proceder á 
execución dunhas novas con pavi-
mento de baldosa e un ancho míni-
mo de 2 metros en ambas marxes 
da rúa.
“Ademais, o ancho das beirarrúas 
incrementarase ata os 4 metros en 
varios tramos da vía co obxecti vo de 

facelas máis accesibles”, explicou o 
concelleiro de Infraestruturas Urba-
nas, Luis Fernández.
Pola súa banda, tamén se prevé a 
renovación completa da rede de alu-
meado que incluirá novas arquetas, 
báculos e luminarias. Concretamen-
te instalaranse novos modelos con 
tecnoloxía LED que melloren a efi -
ciencia e o aforro enerxéti co.
No referido ao pavimento da calza-
da, estenderase unha nova capa de 
rodaxe de aglomerado en quente. 
“Os pasos de peóns existentes pasa-
rán a ser sobreelevados para facilitar 
o tránsito peonil nunha zona na que 
é notablemente elevado e pola que 
pasan diariamente persoas maiores 
ou con mobilidade reducida debido 

á proximidade do centro de saúde”, 
engadiu a alcaldesa de Vilalba, Mar-
ta Rouco.
A renovación integral da rúa ta-
mén implicará a súa urbanización 
mediante a colocación de especies 
arbóreas que permitan mellorar a 
estéti ca da contorna. Ditas árbores 
colocaranse en sobreiras nos tra-
mos das beirarrúas que conten cun 
ancho de 4 metros, de tal forma que 
non afecten á normati va de accesibi-
lidade.
Finalmente, as obras incluirán a colo-
cación de sinais verti cais e o pintado 
de marcas viais; fundamentalmente 
pasos de peóns, liñas de delimita-
ción dos carrís de circulación e as 
zonas de aparcamento.

Saen a licitación as obras de 
renovación da rúa Benxamín Paz

O Concello de Vilalba executará a 
garantí a das obras de humanización 
e remodelación da Rúa da Pravia 
para acometer as reparacións ne-
cesarias que permitan solucionar as 
defi ciencias detectadas na mesma.
Tal e como explicou o goberno lo-
cal no pleno ordinario celebrado a 
pasada semana “levamos meses en 
contacto e traballando en estreita 
colaboración coa empresa execu-
tora das obras e os arquitectos res-
ponsables da dirección da mesma 
para estudar as actuacións que se-
xan necesarias”.
Así, dende a dirección da obra es-
tase a desenvolver un informe no 
que se estudan e recollen as causas 
das defi ciencias nas actuacións e as 
reparacións que serán necesarias 
para solucionalas.
En consecuencia, o goberno local ten 
previsto que “as reparacións perti -
nentes se leven a cabo durante o mes 

de maio”, posto que “no presente 
mes de abril a nosa vila ten un nivel 
moi alto de acti vidade coa celebra-
ción da Festa do queixo San Simón 
da Costa, a feira de oportunidades e 
o Festi val Independente de Vilalba”.
Así pois, “preténdese que os traba-
llos de reparación causen as meno-
res molesti as posibles aos veciños e 
veciñas, así como ao discorrer dos 
eventos e aos visitantes que pasa-

rán pola nosa vila nestas datas”, ex-
plicou a alcaldesa de Vilalba, Marta 
Rouco.
No referido ás reparacións, actua-
rase sobre as beirarrúas, as zonas 
de pedra da estrada que presentan 
defi ciencias, os pasos de peóns e 
“calquera outra defi ciencia que se 
detecte e sobre a que corresponda 
actuar”, aseguran dende o gober-
no local.

Executarán a garantí a de obra para 
as defi ciencias da rúa da Pravia

As obras do novo Punto de Aten-
ción á Infancia (PAI) avanzan a bo 
ritmo. Estas instalacións permiti -
rán ofrecer en Vilalba 20 prazas 
máis para o coidado de nenos e 
nenas de 0 a 3 anos.
Desta forma, o concello superará 
a rati o que marca a Unión Euro-
pea en prazas de escolas infantí s, 
xa que segundo a UE este indica-
dor debe estar situado nun mí-
nimo de 33 prazas por cada 100 
nenos e nenas en idade de 0 a 3 
anos.
No caso de Vilalba, a Galiña Azul 
oferta 75 prazas, polas 42 da Es-
cola de Educación Infanti l xesti o-
nada directamente polo concello. 
Xunto ás 20 do PAI, fan un total de 
137 prazas.

Entre os anos 2021, 2022 e 2023, 
naceron en Vilalba 220 nenos e 
nenas, polo que Vilalba superará 
amplamente a rati o recomenda-
da pola UE.
“As cifras avalan o noso compro-
miso co ensino de 0 a 3 anos e 
coa conciliación”, asegura a alcal-
desa, Marta Rouco, que lembra 
que “o concello asumiu no 2021 
o servizo de Madrugadores, cun 
investi mento por curso de 20.000 
euros e 50 prazas, que permite 
que as nais e os pais poidan che-
gar aos seus postos de traballo.
Tamén é de xesti ón municipal o 
comedor da Escola de Educación 
Infanti l, que este curso presta ser-
vizo a 70 nenos cun investi mento 
de 91.000 euros.

Vilalba supera as rati os 
europeas de prazas de 
escolas infantí s co PAI

O FIV de Vilalba, un dos eventos 
máis especiais da música indepen-
dente en Galicia xa ten todo prepa-
rado para a fi n de semana do 25 e 
26 de abril. O grupo de indie pop 
Varry Brava, o cantautor catalán 
Joe Crepúsculo e banda Cycle son 
os nomes que se engaden a unha 
proposta na que tamén están Shi-
nova, León Benavente, The Rapants 
ou Leria. O Escenario Vibra Mahou 
acollerá parte desta programación, 
que se completará cos DJS Galician 
Army, Juancasupersub DJ Set e os 
lucenses Grande Osso.
O venres 25 será a quenda de Varry 
Brava, The Rapants, Joe Crepúscu-
lo, Adrián Timms e Galician Army, 
mentres que o sábado 26 subirán ao 
escenario Shinova, León Benavente, 

Cycle, Banda de Música de Vilalba, 
Leria, Juancasupersub DJ Set, Gran-
de Osso e Karaoke FIV Stars.
O sábado 26, como é habitual, a 
festa trasladarase á Praza de Conce-
llo para unha sesión vermú na que 
o público poderá gozar do Karaoke 
FIV Stars. Por outra banda, a organi-
zación anunciou que pronto estará 
dispoñible o Abono Camping.

A localidade prepárase 
para o FIV, os días 25 e 26 
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O pleno aprobou por unanimidade 
o proxecto de cambio de localiza-
ción e instalación dunha nova área 
de servizo para autocaravanas na 
área de recreati va da Madalena, 
proposto pola Concellería de In-
fraestruturas Urbanas.
Desta forma, segue adiante a in-
tención do goberno municipal de 
“incenti var o turismo de autoca-
ravanas e apostar polo atracti vo 
turísti co da nosa vila”, pois a nova 
localización na área recreati va da 
Madalena ofrecerá unha contorna 
natural única e “moi acaída para 
este ti po de turismo”, sinalou a al-
caldesa de Vilalba, Marta Rouco.
A nova área de servizo para autoca-
ravanas permiti rá que Vilalba conte 
con 5 prazas máis para estacio-
namento deste ti po de vehículos, 
pasando das 2 prazas actuais do 
campo da feira ás 7 que contem-
pla o proxecto da nova localización 
nunha das marxes do aparcadoiro 
da piscina municipal climati za.
Ademais, tamén se mellorará no-
tablemente a dotación de servizos 
e a adecuación do aparcadoiro ás 
necesidades dos viaxeiros en au-
tocaravanas. En concreto, instala-
rase unha plataforma e sumidoiro 

para augas grises, unha arqueta de 
baleirado de WC náuti co, un sumi-
doiro para augas negras, unha billa 
para limpeza e outro para auga po-
table, un borne eléctrico con diver-
sas tomas de corrente, papeleiras, 
e catro colectores para a correcta 
separación e reciclaxe dos residuos.
Nas vindeiras datas “teremos que 
aprobar un regulamento para o 
uso desta área no que se aclaren 
as condicións de uso, entre elas, o 
tempo que se vai poder estar esta-
cionado”, adiantou Rouco.
Pola súa banda, o concelleiro de In-
fraestruturas Urbanas, Luis Fernán-
dez, explicou que “as actuacións 
contan cun orzamento esti mado 
de 34.707 euros con cargo ás arcas 
municipais e, ademais de respon-
der a un criterio de mellora e am-
pliación do servizo, dan resposta a 
unha demanda feita pola Asocia-
ción Galega de Autocaravanas”.
A alcaldesa manterá unha reunión 
coa presidenta da Asociación Ga-
lega de Autocaravanas “para ex-
plicarlles os detalles do proxecto 
e poder abordar a posibilidade de 
inaugurar a nova área de autocara-
vanas cunha concentración destes 
vehículos”, concluíu a rexedora.

Aprobado o proxecto 
para unha nova área 
de autocaravanas

A concellería de Infraestruturas Ur-
banas de Vilalba aprobou o proxecto 
de obra para acondicionar o primei-
ro andar da Biblioteca Municipal, no 
que se prevé instalar unha sala de re-
coñecemento ao legado do escritor 
Agustí n Fernández Paz e, á súa vez, 
renovar a aula de estudo.
O proxecto, redactado polo arqui-
tecto municipal, céntrase na ade-
cuación de 150 metros cadrados e 
contempla a creación dun espazo 
aberto, luminoso e diáfano no que se 
integrará, por unha banda, a aula de 
estudo, e pola outra, a sala Agustí n 
Fernández Paz, na que se aloxarán os 
arredor de 7.000 tí tulos doados pola 
súa familia ao pobo vilalbés.
“Estamos a falar de tí tulos que Agus-
tí n Fernández Paz posuía e conside-
raba un tesouro, polo que a súa von-

tade era que esti veran a disposición 
dos vilalbeses e vilalbesas”, explicou 
a alcaldesa de Vilalba, Marta Rouco, 
quen engadiu que “ao goberno local 
correspondíanos poñelos en valor e 
á verdadeira disposición de todos os 
veciños e veciñas, o que faremos con 
esta actuación cun custo de execu-

ción de 89.955,34 euros”.
Nesa liña, Rouco apuntou que “a 
familia de Agustí n Fernández Paz e 
Isabel Soto, responsable de conser-
var e divulgar o legado intelectual do 
escritor, cumpriron coa súa vontade 
cedendo ao Concello arredor de 
7.000 libros”

A Biblioteca contará cun aula 
dedicada a Agustí n Fernández Paz

A Xunta instalou dúas torres de co-
municación para mellorar a cober-
tura móbil no concello de Vilalba. As 
novas infraestruturas están situadas 
nos lugares de Montaña e Cabanas, 
nas parroquias de Belesar e Oleiros, 
respecti vamente.
O delegado territorial de Lugo, Javier 
Arias, visitou a zona para anunciar 
o novo servizo. Explicou que a Ad-
ministración autonómica, a través 
da Axencia de Modernización Tec-
nolóxica de Galicia (Amtega), está a 
instalar torres públicas en disti ntos 
núcleos rurais lucenses que preci-
san mellorar as conexións de telefo-

nía móbil. Estas actuacións forman 
parte dun convenio coa Federación 
Galega de Municipios e Provincias 
(Fegamp) para identi fi car as zonas 
nas que persistí an problemas de co-
bertura e corrixir a situación.
As torres de comunicación adoitan 
instalarse en terreos cedidos por 
parti culares, por comunidades de 
montes ou polos propios concellos. 
A Xunta sufraga a execución destas 
infraestruturas e o equipamento 
que permite dotar de cobertura aos 
núcleos de poboación, este últi mo a 
través da concesión dunha achega á 
compañía operadora.

Instalan dúas torres para 
mellorar a cobertura 
móbil en Oleiros e Belesar Xa están publicadas as bases do 51 

Premio de Poesía do Certame Lite-
rario do Concello de Vilalba. O galar-
dón está dotado con 7.000 euros e 
a publicación íntegra da obra gaña-
dora, xunto a unha fl or natural e un 
diploma, e o prazo de inscricións do 
28 de febreiro ao 31 de maio.
Poderán parti cipar neste concurso 
todos os autores e autoras que o 
desexen, sempre que presenten as 
obras en lingua galega. Os poemas 
serán orixinais e inéditos, non pre-
miados noutros concursos en datas 
anteriores ao fallo do xurado. 
O Concello de Vilalba defende o 
impulso á produción cultural como 
unha das súas prioridades, apostan-
do ademais pola creación poéti ca.

Abre o prazo para 
parti cipar no 
Certame Literario



4 abril 2025

NETE. Nete celebra o 12 e 13 de abril, 
as festas na honra a San Benito e San 
Antón. O programa contará con misa 
solemne desde as 13.30 horas, pro-
cesión con grupo Mestura de Nete, 
así como e a posterior sesión vermú, 
que estará ao cargo de Zona Zero. 
Pola noite volverá o mesmo grupo 
e tamén Marbella para animar a 
verbena. O domingo repeti rá o ofi -
cio relixioso e a sesión vermú estará 
ao cargo de JB Son, coa que se dará 
por fi nalizada a festa. A organización 
lembra que o campo da festa estará 
cuberto cunha carpa.

UNIVERSO VIZOSO. O Iescha, en co-
laboración co Concello de Vilalba, or-
ganiza a exposición Universo Vizoso, 
unha mostra de carteis e ilustracións 
do arti sta mindoniense Xosé Vizoso, 
recentemente falecido. O proxecto 
está promovido e fi nanciado pola 
Área de Cultura-Vicepresidencia da 
Deputación de Lugo, a Rede Museís-
ti ca Provincial e Arraianos Produ-
cións. A mostra permanecerá aberta 
ao público na Casa da Cultura ata o 7 
de maio de 2025.

CONCURSO. O CEIP Antonio Insua 
Bermúdez vén de convocar co XXV 
edición do Certame Literario Benxa-
mín Paz de narrati va, poesía e de-
buxo ao que está invitado a parti ci-
par todo o alumnado de Educación 
Infanti l e de Primaria pertencente 
a centros educati vos. Establécense 
tres modalidades, poesía e narrati va 
para Educación Primaria, e debuxo, 
para Educación Infanti l. Os traballos 
serán dirixidos ao colexio antes do 
24 de maio e contará con varios pre-
mios. Haberá 1 gañador por cada ci-
clo cun lote de material de agasallo. 
A entrega de premios efectuarase 
nos centros educati vos en xuño.

CAMPAMENTOS. Está aberto o pra-
zo de inscrición para os campamen-
tos de verán para nenos e nenas de 
entre 5 e 12 anos. Como cada ano, 
organizaranse en dúas quendas de 
50 prazas cada unha. A primeira 
quenda desenvolverase do 30 de 
xuño ao 24 de xullo, mentres que a 
segunda terá lugar do 28 de xullo ao 
22 de agosto. As inscricións poderán 
realizarse a través da Sede Electróni-
ca ou presencialmente no Rexistro.

EN BREVE

A Asociación de Empresarios Sete 
Pontes iniciou un mes de abril carga-
do de dinamización comercial baixo 
o lema En abril, Feiras mil. O obxecti -
vo principal desta iniciati va é incenti -
var o comercio local, atraer público e 
crear un ambiente animado nas rúas 
da vila. Para iso, están preparadas 
tres campañas que combinarán gas-
tronomía, compras e premios.
A primeira realizouse na tradicional 
Feira do queixo de San Simón. A se-
guinte gran cita será a Feira de Opor-
tunidades, que se celebrará os días 
12 e 13 de abril na Praza da Consti -
tución. Durante estes dous días, os 

comercios locais sairán á rúa para 
ofrecer os seus produtos con des-
contos especiais nun ambiente festi -
vo. O horario da feira será de 10:00 
a 14:00 e de 16:00 a 20:00. Máis de 
vinte establecementos parti ciparán 
nesta iniciati va, que contará tamén 
con animación infanti l e servizo de 
ludoteca para facilitar as compras en 
familia. Ademais, sortearase unha 
cea en Lar Os Píos e un vale de saúde 
e gastronomía en Atti  ca 21 entre os 
asistentes.
A parti r do 8 de abril, en colabora-
ción co Festi val FIV, lanzarase a cam-
paña Rascas FIV.

Sete Pontes realizará este mes 
tres campañas de dinamización

O Parti do Popular ddenuncia o “es-
tado de total abandono e insalubri-
dade no que se atopa a nave muni-
cipal e as dependencias que serven 
como canceira temporal”.
Os concelleiros do PP advirten da 
“inepti tude” do goberno local de 
PSOE e Vilalba Aberta por “permiti r 
que os animais convivan nestas con-
dicións” e por manter as instalacións 
municipais nun “estado deplorable”.
As instalacións da nave dos Freires 
están sen limpar, nin recoller, acu-
mulan maleza e moitos dos seus ele-
mentos están rotos e inservibles. A 
parcela conta, tamén, con todo ti po 
de restos amoreados e utensilios en-
terrados baixo as silvas.
Os populares censuran “a falta de 

traballo do goberno municipal en 
asuntos da súa propia competencia” 
como son as instalacións municipais. 
“Non nos sorprende que fale dos de-
mais a pesar de ter, como di o dito, 
a súa casa sen varrer porque as ac-
cións deste goberno parecen dirixir-
se máis a facer oposición á Xunta de 
Galicia que a atender os asuntos que 
preocupan os vilalbeses e xesti onar 
aqueles asuntos que son competen-
cia directa do Concello”.
O PP cre que “o goberno cando recti -
fi ca, acerta” como no caso da rúa da 
Pravia. Finalmente, non lles quedou 
máis remedio que recoñecer a des-
feita; a pesar de que facía tempo que 
dende o Parti do Popular viñamos 
adverti ndo de situacións de risco”.

O grupo popular denuncia 
o mal estado da nave dos 
Freires e da canceira

A alcaldesa de Vilalba, Marta 
Rouco, e a concelleira Paula Vigo 
presentaron un novo ciclo de ac-
ti vidades de dinamización nas 
parroquias do rural vilalbés que xa 
comentou e que se estenderá ata 
fi nais do mes de xuño.
O goberno local pon en marcha 
a iniciati va “logo da boa acollida 
e da sati sfacción das asociacións 
veciñais coas acti vidades orga-
nizadas durante o inverno que 
fi nanciou a Deputación de Lugo”, 
explicou a rexedora vilalbesa, 
Marta Rouco, ao que engadiu 
que “nesta ocasión o fi nancia-
mento das acti vidades correrá a 
cargo das arcas municipais, de tal 
forma que seguirán sendo total-
mente gratuítas para os veciños 
e veciñas”.
Nesa liña, nesta nova edición se-
rán 21 parroquias nas que se im-
parti rá semanalmente algunha 
das acti vidades ofertadas: manua-
lidades, ximnasia de mantemento, 
novas tecnoloxías ou memoria. 
“Ofrecéuselle a todas as parro-
quias a posibilidade de ter acti vi-
dades e nesta ocasión sumáronse 

5 máis que na anterior”, apuntou a 
concelleira Paula Vigo.
En concreto, foron as parroquias 
de Rioaveso, Torre, Noche, Tarda-
de, Insua, Sancovade, Mourence, 
San Simón, Belesar, Román, Dis-
triz, Oleiros, Lanzós, Nete, Santa-
balla, Vilapedre, Codesido, Árbol, 
Corvelle, Alba e Goiriz as que se 
acolleron a esta iniciati va.
“Pero non é necesario ser veciño 
dunha desas parroquias para po-
der acudir ás acti vidades, pode 
facelo, por suposto, calquera 
veciño ou veciña que o desexe, 
presentándose na data e hora 
que corresponda na casa escola 
da parroquia, sen necesidade de 
inscribirse previamente”, sinalou 
a rexedora vilalbesa, Marta Rouco.
Desta forma, o Concello de Vilal-
ba rati fi ca o seu compromiso co 
“mantemento dun rural vivo, no 
que os veciños e veciñas tamén 
teñan oportunidades para socia-
lizar, acti var a mente e o corpo e 
fuxir da situación de soidade ou 
illamento na que poden verse en 
determinados casos”, salientou a 
alcaldesa de Vilalba, Marta Rouco.

Convocadas acti vidades 
de dinamización en 21 
parroquias na primavera

ESTACIÓN DE AUTOBUSES

O Concello acometeu a limpeza e o acondicionamento do recinto da esta-
ción de autobuses logo de que a Xunta de Galicia desatendera a peti ción 
feita pola alcaldesa, Marta Rouco, en reiteradas ocasións. Limpouse a de 
vexetación, que levaba meses sen cortar, fí xose da recollida dos residuos 
que se atopaban espallados polo recinto da estación de autobuses, así como 
a limpeza das dársenas e do acceso principal ás mesmas.



abril 2025 5

EN BREVE

CASTELAO. Na conferencia organizada polo BNG e a Fundación Galiza, cele-
brada na Casa da Cultura de Vilalba, a escritora e divulgadora Marta Dacosta 
destacou que, 75 anos despois da súa morte, segue existindo unha débeda 
de recoñecemento con Castelao. Dacosta subliñou a necesidade de difundir 
a súa figura na súa totalidade, reivindicando tanto a súa obra como o seu 
compromiso político e nacionalista.

O tenente de alcalde de Vilalba, 
Modesto Renda, anunciou en Olei-
ros que o Concello rexenerará por 
completo a vía que une Agadín, o 
Abeledo e o Cal da Pena por valor de 
22.000 euros.
Na concorrida xuntanza, analizáron-
se todas as necesidades da parro-
quia e o tenente de alcalde fixou, 
de común acordo cos veciños/as, a 
rexeneración da vía do Campovello e 
o acceso ó Salgueiro como as seguin-
tes prioridades.
Renda agradeceu a grande afluencia 
de xente á reunión e comprometeu, 
tamén, a adecuación de varias vías 
de uso principalmente agrogandeiro 
para a presente lexislatura.

O Concello rexenerará ao completo 
a vía de acceso o barrio de Seivane, 
anuncio que se fixo tamén nunha 
xuntanza. Ademais o tenente de 
alcalde avanzou que o Concello ten 
previsto actuar tamén nun degrada-
do acceso a unha explotación agríco-
la no barrio da Carboeira e fixou de 
común acordo cos veciños a rexe-
neración do acceso ao Foxo como 
seguinte prioridade.
O Pleno de Vilalba aprobou a pro-
posta do tenente de alcalde Mo-
desto Renda relativa á rexeneración 
completa da vía que lle dá acceso ó 
barrio do Coutado, na parroquia de 
A Torre.
Trátase dun novo proxecto de mello-

ra na rede viaria do rural no que se 
actuará en toda a vía.
O Pleno tamén aprobou por unani-
midade a rexeneración completa da 
vía municipal que une a parroquias 
de Belesar e Cazás. Así, actuarase 
sobre toda vía ata o límite con Xer-
made. Para subvencionar esta actua-
ción, dende a Área de Infraestruturas 
Rurais dispúxose un orzamento de 
execución por contrata de 10.943,24 
euros, que se financiará con cargo 
ó Plan Único correspondente á pre-
sente anualidade 2025.
Renda anunciou o remate das obras 
de mantemento e mellora da vía de 
acceso á Bouza/Lourixe, na parro-
quia de Nete.

Renda anuncia melloras en vías de 
Oleiros, Torre, Seivane, Belesar e Nete

AUTISMO. No Día Mundial de Concienciación sobre o Autismo, que cada 
ano a ONU conmemora o 2 de abril, a Asociación Galega na Defensa do 
Sistema Público de Dependencia e Discapacidade (ASGADeD) apoia a unha 
familia de Vilalba que solicita a instalación dun semáforo que permita que o 
seu fillo con autismo poda cruzar a rúa con seguridade

O campo da feira do Concello de 
Vilalba contará nas vindeiras datas 
cunha nova infraestrutura deseñada 
para o ocio infantil e xuvenil.
Así o confirmou a alcaldesa de Vilal-
ba, Marta Rouco, logo de visitar os 
traballos aos que a empresa adxu-
dicataria deu comezo durante a pre-
sente semana. “Unha vez levantado 
o pavimento que había na zona, a 
empresa atópase no proceso de ni-
velado do terreo para posteriormen-
te instalar a infraestrutura modular”, 
explicou a rexedora vilalbesa.
Así, as previsións do Concello de 
Vilalba son “ter a pista multiocio 
instalada para finais deste mes ou 
comezos do seguinte, de forma que 
os rapaces e rapazas da nosa vila 
poidan gozar xa dela coa chegada 
do bo tempo” apuntou o concelleiro 
de Infraestruturas Urbanas de Vilal-

ba, Luis Fernández. No referido ás 
características da infraestrutura, trá-
tase dunha pista multiocio modular 
dunhas dimensións de 230 metros 
cadrados, delimitada por varandas 
de aceiro inoxidable.
Nos laterais da mesma, colocaranse 
porterías, ás que se sumará a insta-
lación de canastras e o pintado do 

campo con pintura acrílica para a 
marcaxe da superficie de xogo.
“Así os rapaces e rapazas da vila te-
rán á súa disposición un espazo no 
que xogar ao fútbol ou ao balon-
cesto de forma lúdica, do cal non se 
dispoñía ata este momento nos par-
ques e xardíns municipais”, salientou 
a alcaldesa de Vilalba, Marta Rouco.

Comezaron as obras da pista 
multiocio do campo da feira 

PREMIO. O alumnado de 1º de Bacharelato do IES Santiago Basanta Silva 
chegou á final nacional do concurso de economía Young Business Talents 
(YBT). Sarai Paz, Aroa Blanco e Aitor Lozano lograron situarse entre os mello-
res do país. Ademais, outros compañeiros do centro acadaron as semifinais, 
deixando en alto o nome do instituto cunha participación excepcional. 
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as pontes

O SECTOR DO QUEIXO

A delegada territorial da Xunta en Ferrol, Marti na Aneiros, acompañada do 
director territorial da Consellería de Economía e Industria, Isidoro Martí nez, 
visitou nas Pontes as instalacións da empresa queserías del Eume SL, onde 
puxo en valor a importancia de apostar pola sustentabilidade e un consumo 
máis efi ciente dos procesos produti vos entre o tecido empresarial.

O Concello das Pontes iniciou unha 
rolda de encontros informati vos coa 
veciñanza para presentar o plan de 
emerxencia da Presa da Ribeira.
Así, o concelleiro de Medio Ambien-
te, acompañado por representan-
tes do Servizo de Emerxencias da 
Xunta de Galicia, Augas de  Galicia 
e Endesa, deron a coñecer este plan 
que ten como obxecti vo controlar, 
previr, alertar e protexer á veciñanza 
das Pontes no caso dunha posible 
rotura da presa e que será implanta-
do a través de diferentes acti vidades 
entre as que se inclúen accións de 
formación para persoal técnico, un 
plan de comunicación cara a opinión 
pública e diversas charlas informati -
vas dirixidas a diferentes colecti vos e 
enti dades da vila.
Durante a presentación detalláronse 
os conti dos deste plan de emerxen-
cia, como os servizos de vixilancia e 

control da presa, as posibles zonas 
afectadas no caso dunha posible 
rotura da presa e posterior inunda-
ción, así como os sinais acústi cos que 
soarán en caso de emerxencia, ou os 
puntos de encontro para os veciños 
e veciñas que se viran afectados por 
un posible asolagamento.
Tamén se amosou un vídeo explica-
ti vo que nos vindeiros días se distri-
buirá a través das diferentes redes 

sociais do Concello no que se deta-
lla máis polo miúdo todo o conti do 
relevante para a cidadanía en canto 
a que facer no caso dunha posible 
emerxencia.
Tamén se presentou o material grá-
fi co (cartelaría e trípti cos informati -
vos) que se fará chegar á cidadanía 
para que poidan consultar os as-
pectos máis importantes do plan de 
emerxencia da presa da Ribeira.

Arrancan as sesións do plan de 
emerxencias da presa da Ribeira

A Biblioteca convoca a terceira edi-
ción do concurso de deseño de 
marcapáxinas para celebrar o Día do 
Libro que se conmemora o próximo 
23 de abril. Baixo a lema Descubrin-
do Exipto, as persoas parti cipantes 
terán que amosar nos seus deseños 
dentro de cinco categorías, segundo 
nivel educati vo, disti nguindo unha 
infanti l (de 0 a 5 anos), unha para 
alumnado do primeiro ciclo de pri-
maria (de 6 a 8), outra para o alu-
mando de segundo ciclo de primaria 
(de 8 a 10), outra para o terceiro (de 
10 a 12) así como unha categoría 
para educación especial.
As obras deberán entregarse, ata o 
15 de abril, nun sobre pechado, indi-
cando no mesmo III Concurs. O fallo 
darase a coñecer o 23 de abril e os 
premios consisti rán en lotes de libros 
e arti gos de papelería. 

Convocado un 
novo concurso de 
marcapáxinas

O pasado 16 de marzo o Concello 
das Pontes, xunto ao Concello de 
Cerceda, interpuxo, a través dos 
Servizos Xurídicos da Deputación 
da Coruña, un recurso conten-
cioso-administrati vo contra a 
Axencia do Insti tuto Enerxéti co 
de Galicia e o Insti tuto Galego de 
Promoción Económica, polas con-
vocatorias das axudas dos Fondos 
de Transición Xusta asignados a 
Galicia.
O rexedor local, González For-
moso remarca que “se trata dun 
paso incómodo pero necesario 
para velar polos intereses dos ve-
ciños e veciñas das Pontes. Orixi-
namos 107 dos 111 millóns de 
euros dos Fondos de Transición 
asignados a Galicia e, en lugar de 
ser os primeiros benefi ciados o 
que recibimos son cero euros”.
Esta decisión adoptouse ante o 
inminente remate dos prazos de 
presentación de proxectos a estas 
liñas de axudas, neste senti do, 
Ana Pena apunta que “vímonos 
na obriga de solicitar xudicial-

mente medidas cautelares que 
suspendan ditos prazos, para evi-
tar que os Fondos de Transicións 
Xusta sexan asignados sen ter en 
conta aos concellos afectados 
polo peche de centrais térmicas”.
A concelleira responsable de 
área, Ana Pena, lembra que du-
rante estes meses, en diferentes 
reunións e conversas coa Xunta 
de Galicia, tanto o Concello das 
Pontes como o Concello de Cer-
ceda, en representación de to-
dos os concellos implicados nos 
Convenios de Transición Xusta de 
Galicia, solicitáronlle ao goberno 
autonómico que atendera ao es-
tablecido polo Regulamento da 
Unión no reparto dos Fondos de 
Transición Xusta e ser así “nunha 
ferramenta para paliar os efectos 
laborais e económicos naqueles 
territorios que sufrimos, direc-
tamente, o impacto dos peches 
de Centras Térmicas. Este fi n non 
se cumpre nas convocatorias das 
axudas publicadas pola Xunta de 
Galicia”.

Presentan un recurso na 
Xunta polo reparto dos 
fondos de Transición

A Asociación de Empresarios Seara 
leva traballando dende o pasado 
mes de outubro nun novo proxecto 
PROEM, en colaboración co alum-
nado de 4º da ESO de Economía do 
IES Castro da Uz. Froito deste esforzo 
naceu Pontes en Forma, unha inicia-
ti va estudanti l que busca fomentar a 
vida saudable a través do deporte e 
da alimentación equilibrada.
Este proxecto culminou coa visita do 
alumnado ao banco e ao notario, 
onde se levou a cabo a formalización 
ofi cial da súa cooperati va educati va, 
un paso signifi cati vo que reforza o 
carácter prácti co da aprendizaxe.
A través de @pontesenforma, os es-
tudantes recollen o legado deixado 
polos seus compañeiros do curso an-
terior, conti nuando coa organización 
de torneos deporti vos durante os re-
creos do insti tuto. Esta iniciati va bus-

ca promover o exercicio fí sico entre 
o alumnado. Ademais, están a des-
envolver diversas receitas de comida 
saudable co obxecti vo de moti var 
aos seus compañeiros e compañei-
ras a adoptar hábitos alimentarios 
máis benefi ciosos.
Este proxecto de emprendemento 
educati vo destaca pola súa vontade 
de crear unha cooperati va educati va 
real na aula, ofrecendo ao alumna-
do unha aprendizaxe prácti ca sobre 
os trámites necesarios para poñer 
en marcha un negocio. A experien-
cia tamén permite traballar valores 
fundamentais como a responsabi-
lidade, o esforzo e a perseveranza, 
ao tempo que potencia habilidades 
clave para o futuro profesional do 
alumnado, tales como o traballo en 
equipo, a comunicación ou a compe-
tencia dixital.

Nace unha nova empresa 
formada por alumnado 
do IES Castro da Uz
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O Concello en previsto continuar cos 
traballos de renovación da Avenida 
da Habana, no tramo corresponden-
te ao Poboado do Barreiro.
O proxecto, con orzamento de 
286.731 euros, con cargo á Deputa-
ción permitirá a reposición dos ser-
vizos de alumeado e a instalación de 
nova rede de recollida de pluviais, así 
como ao novo pavimento das bei-
rarrúas e da calzada, conformando 
unha plataforma única, como conti-
nuación a outras catro fases xa exe-
cutadas.
Así, proxéctase a execución dunha 
nova rede de recollida separativa de 
aguas pluviais, en ámbalas dúas mar-
xes da rúa. Entre os traballos previs-
tos inclúese tamén a renovación do 
alumeado pública coa instalación 
de novos puntos de iluminación 
con tecnoloxía LED, sobre báculos 
dobres, de 65 w sobre brazo alto na 
estrada e con luminaria de paseo de 
18.8 w para a beirarrúa.
As obras completaranse coa execu-
ción de novas beirarrúas, con bordo 
prefabricado de formigón e pavi-
mento con baldosas de formigón 
granallado, en cor igual á empregada 
nas fases anteriores, así mesmo os 
pasos de peóns executaranse con 

baldosa regulamentaria de botóns e 
direccional. A calzada pavimentarase 
con aglomerado, a nivel, para crear 
unha plataforma única.
A obra completarase coa sinalización 
horizontal necesaria de pasos de 
peóns, prazas de aparcamento ac-
cesibles, colocación de sinais, porta-
colectores e a instalación de papelei-
ras, bancos e xardineiras, realizadas 
en madeira de elondo, vernizado 
especial e accesorios de inox.
Co financiamento da Deputación 
da Coruña, o Concello acometerá as 
obras da terceira fase do proxecto de 
mellora de pavimentos e servizos na 
Avenida de Ortigueira.
O proxecto, con orzamento de 

257.835 euros ten como obxectivo 
prioritario continuar mellorando a 
accesibilidade da rúa, eliminando o 
desnivel existente entre a estrada e 
as beirarrúas así como mellorar os 
servizos de iluminación e saneamen-
to, dándolle continuidade ao proxec-
to de rehabilitación, humanización 
e mellora da accesibilidade levada a 
cabo no centro urbano.
Traballarase na renovación da rede 
de saneamento, mediante a im-
plantación dunha rede separativa; 
a instalación de alumeado público 
e a renovación das beirarrúas con 
baldosas do mesmo estilo que as 
das beirarrúas no tramo anterior da 
avenida de Ortigueira, e reforman-

do o rasante para reducir pendente 
transversal. Concluirán coa instala-
ción de novo mobiliario urbano e a 
reposición da sinalización.
Está prevista tamén a mellora da 
beirarrúa e os servizos na marxe es-
querda da Rúa Rego do Muíño e nun 
tramo da rúa Areosa.
Os traballos, cun orzamento de 
308.900 euros, con cargo á Depu-
tación da Coruña levaranse a cabo 
nunha das arterias principais da mo-
bilidade da localidade e permitirá a 
renovación dos servizos urbanos de 
saneamento e alumeado así como a 
renovación do pavimento seguindo 
o modelo das intervencións realiza-
das recentemente en rúas da con-
torna. Procederase á substitución 
do pavimento da beirarrúa por un 
novo solado de baldosas hidráulicas; 
a execución dun itinerario peonil se-
guro desde a saída de Aspanaes, así 
como a execución dun paso peonil 
nas proximidades
O Concello ten previsto tamén con-
tinuar coa renovación do Camiño 
do Bidueiro (fase 3), ata o cruce que 
leva ao núcleo do Caxete, na parro-
quia do Freixo, un proxecto financia-
do pola Deputación da Coruña, cun 
orzamento de 74.200 euros.

Seguen as obras nas avenidas da Habana 
e Ortigueira, e na rúa Rego do Muíño Puntadas Con Agarimo, organizador 

de las quedadas laneiras, vén de con-
verterse oficialmente en asociación 
un ano despois da súa fundación.
As cinco amigas das Pontes, Veróni-
ca, Tania, Lucía, Urbana e Elvira non 
pretendía outra cousa que xuntar a 
todos os amantes do tecido baixo 
un mesmo teito para compartir tru-
cos, ideas e tamén algo de risas e 
contos, unha meta que se logrou xa 
fai uns meses, pero que leva crecen-
do desde o día 1.
Ademais de tecer, as participantes 
intercambian unha vez ao mes con-
tos e segredos do tecido xunto a 
unha merenda.
A idea xurdiu nunha viaxe que fixe-
ron as cinco a Madrid, a unha feira 
de las á que levaron o mesmo xer-
sei. Esta peculiaridade chamou a 
atención da xente que lles pregun-
tou se tiñan un grupo nas Pontes. 
Ese pequeno xerme foi suficiente 
para que á volta, no mesmo auto-
bús, comezase o proceso de crea-
ción. Na seguinte semana xa esta-
ban coa primeira xuntanza.
A resposta a esta iniciativa foi im-
presionante xa que arredor de 
26/27 persoas de media asisten a 
estas xuntanzas de domingo pola 
tarde.

Puntadas con 
Agarimo convértese 
en asociación



8 abril 2025

 BNG 

Carmela Franco encabeza a oposi-
ción no concello de Muras, xa que foi 
a forza máis votada despois da maio-
ría absoluta do partido socialista.
Carmela debutou con éxito na po-
lítica local xa que foi precisamente 
en 2022 cando comezou e xa se pre-
sentou como voceira e candidata á 
Alcaldía en 2023. Aínda así, dera xa 
os seus primeiros pasos con 16 anos, 
cando comezou a ir a asembleas, afi-
louse a Galiza Nova e con 19 xa es-
taba nas súas primeiras listas. “Vin-
culeime ao BNG porque buscaba un 
lugar onde facer militancia inicial-
mente cultural e lingüística, tamén 
en clave feminista e finalmente local, 
poder facer cousas pola contorna 
máis próxima”, explica.
Para ela, o papel da oposición está 
claramente definido: “é fiscalizar 
o traballo realizado polo goberno, 
mais nós tamén procuramos facer 
unha oposición en clave construtiva, 
dentro da nosa área de actuación e 
propositiva naquelas cousas nas que 
podemos ter máis coñecemento ou 
interese”. Dentro disto considera 
esencial “tecer pontes entre o con-
cello e a veciñanza, servir de vocei-
ro para todas as veciñas ben sexa a 
través de queixas ou suxestións ben 
sexa procurando estar ao día das 
problemáticas que poden xurdir na 
vila”.
Para ela tamén a política ten unha 

cara e unha cruz. Considera un bene-
ficio o contacto coa veciñanza. “Ao fi-
nal iso de que nos pobos nos coñece-
mos todas é certo e o feito de formar 
parte dun grupo político municipal 
axúdache a coñecer a realidade das 
veciñas e da vila no seu conxunto”. 
Pero sabe que a contrapartida é a 
falta de tempo. “Ao final, formar par-
te dun grupo político ten unha impli-
cación e un tempo bastante amplos. 
Mais agora que a miña disposición 
así como do resto do grupo e do con-
sello local en xeral é moi reducida 
mais sempre intentamos achegar na 
medida do posible”.
O partido que representa estivo 
dúas vez no Goberno (1995-97 e 
1999-2007), pero como naceu no 
99 “case non o vivín”, pero cónstalle 
“que se procuraron actuacións para 
a mellora da vila coma a construción 
de chan industrial creando o polígo-
no dos Airios ou a construción do 
centro de día, por exemplificar algo 
máis en clave social”.
Para Carmela, os obxectivos a nivel 
político derivan todos do principal: 
“mellorar a vida das veciñas das pon-
tes. Poder procurar volver sermos 
unha vila en chave de futuro. Con 
proxección industrial e social, que 
hoxe non temos. Que a mocidade 
poda vivir aquí por termos traballo e 
posibilidades”. 
Para lograr iso ten unha serie de liñas 
no programa a cumprir como son, 
entre outros dotar o rural de servizos 
de proximidade, realizar un servizo 
de transporte baixo demanda, reac-
tivar as aulas dixitais, consensuar 
ca veciñanza un PXOM, crearmos 
un banco de vivenda para fixar po-
boación e, en xeral e no marco xa 
dos orzamentos participativos que 
propoñemos, dotar dunha dotación 
específica para o rural e especializa-
da por parroquias.
Propoñen a idea de ser a Vila da 
Auga dinamizando o Eume cunha 
senda e a posta en valor dos enco-
ros. A nivel cultural, por exemplo, 
queren un proxecto “definitivo e 
completo” para a Biblioteca, a re-
cuperación de certames culturais e 
de lecer e a reactivación da área de 

normalización lingüística; mentres 
que a nivel patrimonio, promoven 
un proxecto dun Museo da Enerxía 
ou a distinción BIC para a cheminea. 
“En clave de muller é importantísi-
mo dotar un orzamento municipal 
específico para fomentar a igualda-
de, promover campañas de sensi-
bilización e un programa de acom-
pañamento a persoas en situación 
de exclusión social”, sen esquecer 
a creación dun fogar para persoas 
maiores, a dinamización do centro 
sociocomunitario e unha mellora na 
partida para o SAF. Engaden temén 
na lista un plan de Xestión Municipal, 
particularmente no eido deportivo 
como a creación dunha vila depor-
tiva no eido da contorna da Pardo 
Bazán e aproveitando as instalacións 
de Endesa.

 PP 

Con dous concelleiros, o PP ten 
como voceira a Mari Carmen Do-
pico. Tamén debutante xa que se 
iniciou como concelleira en maio 
de 2023 ao ser elixida no comicios 
municipais. Iniciouse na política a 
través da Asociación Democrática 
de Estudiantes da USC, xa que foi vi-
cedecana da Facultade de Farmacia, 
pasando por diversos cargos e de aí 
pasou a NNXX do PP de Galicia como 
vicesecretaria de Universidades.
Dopico ve o seu papel de oposición 
“difícil ante un grupo en maioría 
absoluta”, por iso que cre que a súa 
función é  “facer unha política útil e 
responsable coas necesidades das 
Pontes, como dí o noso lema de 
campaña, as políticas centradas nas 
persoas e nas súas necesidades son 
o noso centro”.
O seu papel na política local o ve 
como apoiado por ser a primeira for-
za a nivel galego por iso “considera-
mos que dende a Xunta de Galicia se 
están a poñer esforzos en recuperar 
ese carácter industrial da nosa vila, 
por exemplo impulsando a figura do 
Plan Industrial Estratexico, co fin de 
conseguir oportunidades de traballo 
para os nosos veciños despois dun-

ha Transición que se está revelando 
como todo menos xusta”.
Nesta a súa andaina política explica 
que se “sentirse útil” é o maior be-
neficio, “porque como me lembraba 
un compañeiro fai uns meses,  xa de 
sempre axudaba á xente porque for-
ma parte do meu carácter”. 
Tamén ve complicada a conciliación 
da vida laboral e a persoal sumán-
dolle esa parte política, “e máis no 
caso dunha familia monoparental. 
Pero neste caso conto co inestimable 
apoio, o mesmo que a nivel laboral, 
dos meus país e do meu fillo adoles-
cente que soportan con estoicismo 
esta faceta”. Ten en mente varios 
obxectivos a nivel político pero lem-
brando o paso do seu partido polo 
goberno municipal, nos 90. “Quizais 
o maior logro deses anos foron as 
viviendas sociais proxectadas e a re-
novación de parte da vila”.
Plantexa varias necesidades que ve 
como proxectos de futuro, como 
“impulsar a diversificación econó-
mica e a creación de novas oportu-
nidades laborais, mediante a cola-
boración con outras administracións 

e a captación de novos proxectos 
industriais e, por outra banda, facer 
de As Pontes un pobo atractivo para 
vivir fomentando uns servizos de 
calidade en todas as etapas da vida, 
xa conseguida unha unidade HADO 
para o Concello agora toca traballar 
por un xeriátrico moderno que entre 
outros servizos conte cunha unidade 
de coidados intermedios”.
A todo isto engade, “a necesidade 
dunha RPT do Concello e tamén é 
importante que exista unha plani-
ficación axeitada tanto das obras 
como dos servizos municipais”. Lem-
bra que tampouco está aprobado o 
PXOM, “que nos serviría como base 
para a xestión Urbanística”.
Engade tamén o plan de “favore-
cer unha vida saudable a través da 
colaboración co Sergas no Plan de 
Saúde de As Pontes, na mellora das 
infraestruturas do pobo dinamizan-
do o centro cunha nova biblioteca e 
unha casa da xuventude, así como, 
dotando de servizos a zonas comúns 
nos diferentes barrios e parroquias, 
na creación dun Xeriatrico con área 
de coidados intermedios, na planifi-
cación urbana tanto no que se refire 
á mellora dos rueiros e servizos aso-
ciados a cada rúa ou na mellora da 
xestión dos RRHH do persoal ao ser-
vizo da administración municipal… 
por tanto, volver poñer ás Pontes 
no centro da Industria galega e aos 
ponteses como centro das políticas 
municipais”.

a oposión fala

O BNG é a forza da 
oposición máis votada logo 
dunhas eleccións nas que 
ámbolos dous creceron

HABITANTES: 9.782.
PARROQUIAS: 13.
EXTENSIÓN: 249 km cadrados.
PARTIDO XUDICIAL: Ferrol.
CORPORACIÓN: 7 concelleiros 
do PSOE, 3 do BNG e 2 do PP.
ALCALDE: Valentín González For-
moso do PSOE.
VOCEIRA BNG: Carmela Franco 
Caaveiro.
VOCEIRA PP: Maria del Carmen 
Dopico Rodríguez.

DATOS

PP: “A idea é volver 
poñer ás Pontes no 
centro da industria 

galega”

As Pontes

BNG: “O obxectivo é 
volver ser unha vila 
en chave de futuro, 

con proxección 
industrial e social”
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A Xunta de Galicia anunciou que 
se reabren os trámites para decla-
rar Ben de Interese Cultural (BIC) 
a cheminea da central termoeléc-
trica das Pontes, segundo recolle o 
Diario Ofi cial de Galicia (DOG) des-
te venres. Esta estrutura, situada 
neste municipio coruñés, xa conta 
coa protección provisional propia 
dun ben representati vo do patri-
monio industrial galego.
A decisión chega despois de que 
veciños, o Concello das Pontes e 
a Deputación da Coruña manifes-
tasen ao Goberno galego o seu 
interese na conservación deste ele-
mento, logo de que un intento pre-
vio non prosperase por falta de in-
formes favorables de dous órganos 
consulti vos, tal como esixe a Lei do 
Patrimonio Cultural de Galicia.
Na documentación presentada, 
a Consellería de Cultura, Lingua e 
Xuventude resalta que a chemi-
nea xa non se percibe unicamente 
como parte dunha infraestrutura 
industrial, senón que se converteu 
nun símbolo identi tario para a ve-
ciñanza das Pontes, ao representar 
unha etapa de crecemento e trans-
formación da localidade.
O informe indica que a cheminea 

consti túe un “referente simbólico” 
da destacada acti vidade enerxéti ca 
que se desenvolveu neste munici-
pio coruñés, chegando a ser clave 
na xeración eléctrica a nivel estatal.
Ademais, só o pasado ano, arre-
dor de 2.200 veciños e veciñas 
apoiaron mediante a Plataforma 
en Defensa do Patrimonio Indus-
trial das Pontes a declaración deste 
elemento como Ben de Interese 
Cultural, temendo pola súa posible 
desaparición.
A Lei do Patrimonio Cultural de 
Galicia establece que o patrimo-
nio industrial anterior a 1936 pode 
recibir esta disti nción, pero excep-
cionalmente tamén se pode aplicar 
a elementos posteriores, sempre 
que se xusti fi que adecuadamente. 
Neste caso, o informe recalca a sin-
gularidade e monumentalidade da 
cheminea, que destaca por ser a 
máis alta de España e a segunda de 
Europa, ademais do seu gran valor 
simbólico e a súa notable presenza 
visual na paisaxe.
A proposta inclúe a delimitación 
dunha zona de protección de 45 
metros ao redor da base da chemi-
nea para garanti r a súa conserva-
ción e mantemento.

A Xunta intentará de 
novo declarar BIC a 
cheminea das Pontes

ATENCIÓN SANITARIA

O grupo de Goberno do concello das Pontes, acompañado por representan-
tes das ANPAS da localidade, achegáronse ata os centros educati vos da vila 
para recoller fi rmas para esixirlle á Xunta de Galicia o servizo de raios X e a 
cobertura total e a tempo completo das dúas prazas de pediatría asignadas 
ao centro de saúde.

A sexta edición do Programa Integra-
do de Emprego de Galicia e o Servi-
cio Público de Empleo Estatal, en co-
laboración cos Concellos da Capela 
e As Somozas, subvencionado pola 
Consellería de Emprego, Comercio 
e Emigración da Xunta de Galicia e 
cofi nanciado polas enti dades locais, 
arrincou esta semana coa posta en 
marcha dunha acti vidade formati va 
dirixida a obter o certi fi cado de ma-
nipulador de alimentos
O Programa Integrado de Emprego, 
cunha duración de 12 meses, está 
dirixido á mellora da ocupabilidade 
e á inserción laboral de 100 persoas 
demandantes de emprego, con 
maiores difi cultades para acceder ao 
mercado laboral, mediante diferen-
tes accións formati vas.
A través deste programa formati vo 
ofreceráselle ao alumnado parti ci-
pante unha ferramenta de axuda e 

acompañamento especializado co 
que desenvolver as súas compe-
tencias persoais, sociais e laborais, 
acrecentando a súa empregabilida-
de para situarse, deste xeito, nunha 
situación máis favorable cara o mer-
cado laboral.
O Programa Integrado de Emprego 
das Pontes inclúe un amplo abano 
de accións informati vas, asesora-

mento, orientación laboral, de ca-
rácter individual, e un conxunto de 
sesión grupais organizadas entorno a 
adquisición de coñecementos sobre 
elaboración de currículo, cartas de 
presentación, entrevistas de traballo 
así como habilidades sociolaborais e 
clases de coaching, intelixencia emo-
cional e moti vación laboral, entre 
outras.

Arranca unha nova edición do 
Programa Integrado de Emprego

O presidente da Deputación da Co-
ruña, Valentí n González Formoso, 
reuniuse en Santi ago coa conselleira 
de Políti ca Social e Igualdade, Fabio-
la García, para presentarlle o novo 
modelo de residencias públicas para 
maiores que a insti tución provincial 
impulsa nos concellos das Pontes, 
Rianxo e Ordes. Trátase dun modelo 
innovador que aposta por centros de 
menor capacidade, cunha atención 
máis personalizada, o uso de novas 
tecnoloxías e a convivencia interxe-
racional.
Na reunión, Formoso e a deputada 
provincial responsable de Políti ca 
Social, Mar García Vidal, explicaron 
á conselleira os detalles desta ini-
ciati va pioneira, “que busca evitar o 
desarraigo e a soidade das persoas 
maiores, ofrecéndolles un entorno 
residencial máis amable e acolledor, 
semellante ao fogar”, explicou o pre-
sidente. Ademais, subliñou que este 

modelo aposta por unha atención 
centrada na persoa, incorporando 
tecnoloxías como a domóti ca, a te-
lemedicina e sistemas de rehabilita-
ción cogniti va e fí sica.
“Queremos crear unha rede pro-
vincial de residencias adaptadas 
ás necesidades reais das persoas 
maiores, con dous piares fundamen-
tais: a innovación e unha atención 
máis próxima e humana”, destacou 

Formoso, que agradeceu a “cola-
boración total que nos ofreceu a 
conselleira, tanto para facilitar a tra-
mitación administrati va do proxecto 
como para o mantemento dos cen-
tros, xa que a Xunta de Galicia está 
disposta a contar con prazas concer-
tadas nas residencias que impulse a 
Deputación da Coruña, o cal é unha 
excelente noti cia para seguir avan-
zando neste proxecto”, dixo.

Formoso presenta o novo modelo 
de residencias para maiores 
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friol

O Concello de Friol, por medio do 
seu alcalde, José Ángel Santos, vén 
de manter unha importante reu-
nión coa Conselleira de Vivenda 
e Planifi cación de Infraestruturas, 
María Martí nez Allegue, co obxec-
ti vo de avanzar en diversos proxec-
tos que “marcarán un antes e un 
despois para o municipio”.
Durante o encontro, abordáronse 
disti ntas alternati vas de desenvol-
vemento que, segundo se anun-
ciou, converterán a Friol en prota-
gonista de novas iniciati vas “que 
impulsarán a súa modernización e 
mellorarán a calidade de vida da 
veciñanza”.
Dende o Concello, Santos subliñou 
a importancia de manter este ti po 
de diálogo insti tucional para garan-
ti r que Friol conti núe avanzando no 

ámbito urbanísti co, social e econó-
mico.
Os proxectos previstos inclúen a 
mellora de infraestruturas viarias, 
actuacións en materia de vivenda 
e novas alternati vas para favorecer 
o asentamento de poboación e o 
crecemento económico local. Esta 
iniciati va forma parte dun plan es-
tratéxico “que pretende dinamizar 
a vida municipal e xerar oportuni-
dades para todos os habitantes”.
As autoridades locais destacaron o 
seu compromiso en seguir traba-
llando para que Friol se converta 
nun referente en desenvolvemen-
to sosti ble e modernización, agra-
decendo á Xunta de Galicia a súa 
colaboración acti va e o seu apoio 
a este ti po de proxectos estratéxi-
cos.

Santos reúnese coa 
conselleira de Vivenda 

Friol acolleu unha nova edición da 
Feira do Queixo de Friol e Pan de 
Ousá, unha das citas gastronómi-
cas máis emblemáti cas de Galicia, 
recoñecida como Festa de Interese 
Turísti co desde 2022.
O evento contou coa parti cipación 
de preto de 50 queixerías e cinco 
panadarías, ademais de numero-
sos postos de artesanía, téxti l e 
alimentación, así como acti vidades 
complementarias como demostra-
cións culinarias, obradoiros infantí s 
e actuacións musicais.
A feira converteuse nun punto de 
encontro destacado para represen-
tantes insti tucionais, produtores e 
veciñanza.
Entre os asistentes esti vo o secreta-
rio xeral do PSdeG, José Tomé Roca, 
acompañado pola secretaria de 
Organización, Pilar García Porto, o 
alcalde de Lugo, Miguel Fernández, 
deputadas e deputados provin-
ciais, así como representantes das 
agrupacións socialistas da comar-
ca. Durante o percorrido polo re-
cinto, acompañaron á agrupación 
socialista de Friol, encabezada pola 

súa voceira, Ana Pardo.
José Tomé puxo en valor o traballo 
dos produtores locais e reafi rmou 
o compromiso do PSdeG co des-
envolvemento do rural galego, des-
tacando a importancia de apoiar 
os produtos de proximidade como 
motor económico e garante da 
identi dade cultural da provincia.
Esti vo tamén a conselleira do 
Medio Rural, María José Gómez, 
acompañada pola directora xeral 
da Axencia Galega de Desenvol-
vemento Rural, Paz Rodríguez, e o 
delegado da Xunta en Lugo, Javier 
Arias. Durante a súa visita, Gómez 
destacou o papel dinamizador 
deste ti po de feiras, que favorecen 
o comercio de proximidade e as 
canles curtas de comercialización, 
permiti ndo unha conexión directa 
entre produtores e consumidores.
Un ano máis, a Feira demostrou 
ser moito máis que unha celebra-
ción gastronómica: un símbolo do 
potencial do rural galego, da súa 
capacidade de transformación e do 
compromiso das súas xentes coa 
terra.

Éxito na XXXI Feira do 
Queixo e Pan de Ousá

O equipo de goberno de Friol, lide-
rado polo alcalde José Ángel Santos, 
presentou uns orzamentos ambicio-
sos para o presente ano, destacando 
especialmente a parti da desti nada a 
investi mentos en benefi cio da veci-
ñanza. Nos últi mos anos, o orzamen-
to inicial do Concello mantén unha 
tendencia ascendente. Así o refl icten 
os datos económicos xa que este 
ano, por segundo exercicio consecu-
ti vo, supéranse os cinco millóns de 
euros, alcanzando 5.315.000 euros, 
un incremento de máis dun millón 
de euros respecto a 2023.
O proxecto orzamentario está dese-
ñado para garanti r os mellores servi-
zos á cidadanía, impulsar proxectos 
de investi mento, dinamizar o tecido 
produti vo local e favorecer as tran-
saccións comerciais entre parti cula-
res. O capítulo de gasto corrente en 
bens e servizos representa o 46,24% 
do total (2.457.731,35 euros), in-
cluíndo o mantemento das vías mu-
nicipais cunha parti da específi ca de 

738.626,49 euros en infraestruturas. 
Tamén se prevé o mantemento da 
rede de abastecemento de auga, a 
xesti ón de residuos, a limpeza viaria 
e a modernización do alumeado.
En canto á promoción da educa-
ción, cultura e deporte, destí nanse 
1.040.983,28 euros, un incremen-
to de máis de 400.000 euros con 
respecto ao exercicio anterior. Esta 
parti da cobre necesidades do Cen-
tro Público Integrado Doctor López 
Suárez, o Punto de Atención Infan-
ti l, o servizo de Madrugadores, así 
como diversas acti vidades culturais 
e deporti vas, entre elas a Festa dos 
Maiores, a excursión para maiores, 
a Feira do Queixo e do Pan de Ousá, 
o Friulio e outras iniciati vas que fo-
mentan a parti cipación social.
En políti ca social, destí nanse 
1.053.646,87 euros ao servizo de 
axuda no fogar, incluíndo atención a 
persoas dependentes e non depen-
dentes, supoñendo preto do 20% do 
orzamento. 

O Concello tamén fai un importante 
esforzo en transferencias correntes, 
cunha parti da superior aos 130.000 
euros, desti nada a axudas como 
subvencións para o consumo eléc-
trico en vivendas illadas, axudas á 
natalidade, apoio a persoas en ris-
co de exclusión social, prevención 
de condutas aditi vas, subvencións 
a asociacións culturais e deporti vas, 
así como o mantemento das festas 
populares nas parroquias.
En canto a investi mentos, o orza-
mento inicial ascende a 1.282.858,41 
euros, un incremento de 403.332,25 
euros respecto ao ano anterior, con 
previsión de ampliación grazas á 
colaboración con outras administra-
cións. Entre os proxectos máis des-
tacados inclúense a construción dun 
local social en Narla (Eirexe), a mello-
ra da rede viaria municipal, o aforro 
enerxéti co no alumeado público e a 
renovación dos parques infantí s Ro-
salía de Castro e Félix Rodríguez de 
la Fuente.

O Concello acada os 5,3 millóns de 
euros de orzamento para este ano

Friol celebrou o primeiro aniversa-
rio do cambio de situación da Feira 
Mensual de Friol, que tradicional-
mente se celebra o primeiro domin-
go de cada mes. Despois de máis 
dunha década no recinto do merca-
do gandeiro, este volveu celebrarse 
no centro da capitalidade.
Así, unha vez máis, centos e persoas 
e de postos acudiron a esta cita, que 
contou con moi bo tempo.
O equipo de goberno tomou esta 
medida co obxecti vo de darlle maior 
potencial á feira mensual e a todo o 
municipio, “fomentando a calidade e 
variedade da gastronomía local, pro-
movendo o turismo e propulsando a 
vida social e cultural”.

Desde o Concello cren que co novo 
emprazamento non só consegue 
que se acheguen máis veciños e ve-
ciñas, senón tamén persoas doutros 
lugares, que teñen un moti vo máis 
para visitar e coñecer Friol.
Na Praza Andón Cebreiro aséntan-
se postos metálicos, cubertos e con 
instalación eléctrica propia que o 
Concello pon a disposición dos pro-
dutores de Friol.
Na praza e nos seus arredores ató-
panse produtos agrogandeiros, téx-
ti l, artesanía, etc. Os feirantes, que 
non teñen que pagar taxas munici-
pais, tamén poden situarse no Par-
que Rosalía de Castro, a Praza Curros 
Enríquez e a Rúa Santa Isabel.

Celebrado con éxito o 
primeiro aniversario do 
cambio da feira mensual

Abriu en San Paio de Narla a mos-
tra Soterradas: vidas e historias. As 
mulleres: Walter Ebeling, que recrea 
algunhas das fotografí as realizadas 
polo lingüista alemán na provincia 
de Lugo entre 1928 e 1933.
Do amplo arquivo do investi gador, a 
mostra céntrase na reconstrución de 
escenas protagonizadas por mulle-
res, poñendo en relevo o seu traballo 
no campo e nas tarefas domésti cas.
A recreación presta especial aten-
ción á vesti menta, empregando 
prendas orixinais de disti ntos pun-
tos da xeografí a lucense recollidas 
ou recreadas pola asociación Sete 
Espadelas, que refl icten a evolución 
da vesti menta tradicional coa in-
corporación dos primeiros tecidos 
industriais ou as diferenzas no vesti r 
segundo as clases sociais.
No acto de inauguración, cunha visi-
ta guiada por José Luis Rodríguez e 
David quiñones, de Sete Espadelas, 
a deputada de Cultura Iria Castro va-
lorou “a conti nuidade do traballo da 
Rede Museísti ca por visibilizar e con-
tar a nosa historia poñendo o foco 
nas vidas das mulleres”.
A mostra complétase con interven-
cións no Museo Provincial de Lugo 
e no Pazo de Tor, que tamén contan 
con escenas recreadas con vesti -
menta tradicional. Pódense ver ata o 
30 de maio.

San Paio de Narla 
abre a mostra sobre a 
vida das mulleres no 
inicio do século XX
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castro de rei

A Xunta de Galicia anunciou a próxi-
ma licitación das obras de mellora e 
mantemento da residencia de maio-
res Castro de Ribeiras de Lea, situa-
da no municipio de Castro de Rei. 
O Executivo autonómico destinará 
preto de 312.000 euros para renovar 
o sistema de canalización de auga 
quente sanitaria e retorno deste 
edificio, que conta cun total de 172 
prazas públicas.
Ademais da renovación das tubaxes 
de auga, a intervención incluirá ou-
tras actuacións de mellora, como a 
substitución dos desaugadoiros da 
cociña, a colocación dunha segunda 
bomba de achique, a suxeición de 
parte do muro cortina na segunda 
planta e o arranxo de danos no re-
vestimento de tres zonas do edificio. 
O prazo de execución previsto para 
estas actuacións será de catro me-

ses.
Para minimizar o impacto no fun-
cionamento habitual do centro, os 
traballos planificaranse en coordina-
ción coa Dirección da residencia e le-
varanse a cabo en zonas ocupadas e 
de uso continuo, realizando as obras 
en horarios limitados para non inter-
ferir no día a día do centro.
Estas melloras están financiadas a 

través do Mecanismo de Recupera-
ción e Resiliencia da Unión Europea 
e forman parte do Programa de 
melloras dos centros de maiores da 
rede pública autonómica. En febrei-
ro, a Xunta xa licitou obras similares 
na residencia de maiores Volta do 
Castro, en Santiago de Compos-
tela, cun investimento de máis de 
200.000 euros.

A Xunta investirá en obras de 
mellora na residencia de maiores

O delegado territorial da Xunta en 
Lugo, Javier Arias, mantivo unha reu-
nión de traballo co alcalde de Castro 
de Rei, Francisco Balado, que serviu 
para analizar as principais necesida-
des do municipio naqueles ámbitos 
que son competencia da Administra-
ción autonómica e para avanzar en 
posibles colaboracións.
Na xuntanza referíronse ademais a 
recentes investimentos do Goberno 
galego no concello chairego, como 
os máis de 107.000 euros que se 
destinaron o pasado ano a acome-
ter diferentes melloras nos centros 
educativos CEIP Veleiro Do Campo, 
CEIP Ramón Falcón e IES Terra Chá; 
os máis de 27.000 euros para me-
llorar e ampliar o parque infantil da 

Praza Maior da localidade; ou os 
preto de 80.000 euros ao abeiro do 
Plan Marco 2023-2024 da Conselle-
ría de Medio Rural, que permitiron 
acondicionar vías municipais de ac-
ceso aos lugares de Vacariza, Barxa e 
Carballosa.

Arias trasladoulle ao rexedor de 
Castro de Rei a vontade da Xunta de 
seguir traballando de xeito conxunto 
co Concello no desenvolvemento de 
iniciativas que permitan seguir me-
llorando o benestar dos veciños e 
veciñas do municipio.

O alcalde reúnese con Arias para 
falar de novos investimentos

O vindeiro sábado 12 de abril, a lo-
calidade de Ponte de Outeiro, en 
Castro de Rei, acollerá a 10ª edición 
da Festa da Troita. A celebración co-
mezará ás 14:00 horas cunha sesión 
vermú, seguida dun xantar popular 
e unha sobremesa amenizada polo 
dúo EPO-K a partir das 18:00 horas. 
Pola noite, a partir das 22:30 horas, 
a festa continuará cunha verbena 
a cargo da orquestra Fania Blanco 

Show e, ás 00:30 horas, a actuación 
de Eventec Cosmedeejay.
Ademais da música e da gastrono-
mía, a festa contará cun Concurso 
de Pesca nas modalidades de lance, 
cebo e mosca. O venres 11 de abril 
terá lugar o sorteo de dorsais, men-
tres que o sábado 12 será a compe-
tición, que comezará ás 07:30 horas 
coa concentración dos pescadores. 
O concurso desenvolverase entre as 

09:00 e as 13:00 horas, seguido dun 
xantar de irmandade ás 15:00 horas. 
A entrega de trofeos será ás 17:30 
horas, e para rematar, haberá xogos 
populares. Para aqueles que dese-
xen participar no xantar, o menú in-
clúe xamón cocido, polbo, churrasco 
mixto con criollo, postre, café e licor. 
O prezo é de 30 euros para adultos, 
15 euros para nenos de 7 a 11 anos e 
gratis para menores de 6 anos.

Ponte de Outeiro prepárase para unha 
nova edición da Festa da Troita o día 12
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Como todos os anos, despois de 22 
edicións, o próximo 10 de maio se 
vai celebrar na cidade da Coruña a 
entrega dos Premios Moncho Val-
carce.
Xa é unha tradición a súa celebra-
ción por estas datas. Un premio 
que co paso dos anos son unha cita 
obrigada para homenaxear a aque-
las persoas, colecti vos ou enti da-
des cunha traxectoria contrastada 
que destacaran na defensa dos 
máis desfavorecidos, na defensa do 
idioma, da cultura e da identi dade 
galega.
Este ano a enti dade promotora – 
Irmandade Moncho Valcarce – vén 
de concederlle o Premio Moncho 
Valcarce na categoría Pola Promo-
ción da Terra a Margarita Ledo An-
dión, escritora, xornalista, decana 
da facultade de Ciencias da Infor-
mación onde exerce na actualidade 
como catedráti ca de comunicación 
audiovisual, académica numeraria 
da Real Academia Galega, Premio 
Nacional de cine e audiovisual, 
Premio Nacional da Cultura Galega, 
fundadora e directora do semana-
rio A Nosa Terra, directora de cine e 
acti vista social e cultural.
En canto o Premio Moncho Valcar-
ce na categoria Pola Defensa da 
Terra recaeu na Plataforma veciñal 
mina Touro-O Pino NON, enti dade 
que leva dende o ano 2017 lide-
rando a loita contra a reapertura 
da mina a ceo aberto para a extrac-
ción de cobre.
Ao igual que no seu día os veciños 
das Encrobas, Baldaio, Xove, Cuota 

Empresarial e na actualidade os or-
ganizados contra Altri ou os eólicos, 
a Plataforma de Touro lidera a loita 
para que non lles quiten as terras, a 
auga, o aire, os mananciais, contra 
os efectos prexudiciais en sectores 
produti vos como o agro, o gandei-
ro ou o marisqueiro, ou os riscos 
para a saúde e a degradación do 
medio ambiente.
Deste xeito únense a un grupo de 
40 Premiados, entre os que pode-
mos mencionar a Asociación Socio-
Pedagóxica Galega, asociacións 
anti -encoros, Preescolar na casa, 
Museo do Pobo Galego, Isaac Díaz 
Pardo, Avelino Pousa Antelo, Chao 
Rego, Real Academia Galega, Ma-
nuel Caamaño, Mesa pola Norma-
lización Lingüísti ca, Camilo Noguei-
ra, Xosé Manuel Beiras, A quenlla, 
Asociación Cultural Alexandre Bó-
veda ou Manuel Monge.
Os premios serán entregados nun 
acto programado para o vindeiro 
10 de maio nun xantar a celebrar 
en Alvedro (A Coruña).

Os premios Moncho 
Valcarce disti nguirán a 
Margarita Ledo Andión

A Asociación de Criadores de Raza 
Rubia Galega celebrou en Pedrafi -
ta do Cebreiro a súa terceira poxa 
do ano, despois das realizadas en 
Becerreá e Boimorto, con excelen-
tes resultados, tanto de coti zacións 
como de asistencia, que permiti -
ron lograr un prezo medio de 3.640 
euros.
Poxáronse cinco xatas, todas pre-
ñadas menos unha, que se presen-
taba á poxa coa súa cría de menos 
pouco máis de 15 días. Parti ron 
cun prezo de saída de 2.300 euros, 
salvo o lote da vaca parida coa súa 
cría, cuxa poxa comezou en 2.800 
euros. O prezo subiu ata os 3.600 
euros nesta poxa, mentres que os 

outros catro exemplares adxudi-
cáronse en 3.300, 3.900, 3.300 e 
4.100 euros.
Estes animais, procedentes do cen-
tro de recría da Granja Gayoso Cas-
tro, dependente da Deputación de 
Lugo, trasladaranse agora a gande-
rías de Baralla, Chantada, O Pino e 
Láncara. A unha explotación deste 
municipio irá parar a xata que al-
canzou a maior coti zación, subindo 
dos 2.300 euros aos 4.100 con que 
se pechou a poxa. Hai que ter en 
conta que na poxa de Pedrafi ta do 
pasado ano, que fi nalizou tamén 
cun bo balance, o prezo medio foi 
de 2.758 euros e a coti zación máis 
alta foi de 3.150 euros.

Acruga logra un prezo de 
3.640 euros na poxa de 
xatas de Pedrafi ta

O Concello de Castro de Rei impul-
sará a creación dunha nova ruta de 
sendeirismo, denominada Camiño 
Rexio, que seguirá o trazado da an-
ti ga vía rexía do norte ao seu paso 
polo municipio. O proxecto busca 
poñer en valor este camiño de pere-
grinación cara a Santi ago, así como 
os numerosos bens patrimoniais 
que se atopan ao longo do seu per-
corrido.
O iti nerario, de 13,28 quilómetros 
de lonxitude, discorrerá dende o lu-
gar de Regunti lle ata a igrexa de San-
ta María de Duancos, atravesando 
tanto zonas de produción agrícola e 
gandeira como terreos de orografí a 
máis complexa con montes veci-
ñais ou privados. A ruta manterase, 
na súa maior parte, sobre camiños 
históricos asfaltados, polo que o 
proxecto centrarase na mellora da 
seguridade para os viandantes e 
na correcta sinalización dos puntos 
máis relevantes do trazado.
Para garanti r a accesibilidade e com-
prensión da ruta, levaranse a cabo 
diferentes intervencións, como a 
adecuación de camiños municipais 
para uso peonil, incluíndo a limpeza 
de sendeiros en desuso e a recupe-
ración de tramos tradicionais; ou a 
sinalización da ruta mediante fre-
chas de localización en cruces e des-

víos, así como paneis informati vos 
sobre a historia e o valor patrimonial 
do percorrido.
Tamén está prevista a colocación 
dun panel identi fi cati vo no inicio da 
ruta, con información detallada do 
trazado, o perfi l alti métrico e outros 
datos de interese para os sendeiris-
tas; e a restauración de paredes tra-
dicionais en tres puntos do camiño 
municipal, contribuíndo á recupera-
ción do patrimonio.
A ruta atravesará o municipio de 
nordeste a sueste, aproximándose 
ao límite co Concello de Pol, desde 
onde procede a anti ga vía de pe-
regrinación, e fi nalizando no límite 
co Concello de Lugo. Para facilitar o 
acceso e a seguridade dos camiñan-

tes, estableceranse puntos de inicio 
e fi nalización en lugares estratéxicos 
con zonas de estacionamento.
A iniciati va contará cun orzamento 
de 36.300 euros, fi nanciado integra-
mente pola Axencia de Turismo de 
Galicia. Esta achega cubrirá tanto os 
traballos de recuperación e sinaliza-
ción da ruta como a elaboración dos 
conti dos informati vos para os paneis 
que se distribuirán ao longo do per-
corrido.
Con este proxecto, o Concello de 
Castro de Rei busca potenciar o tu-
rismo patrimonial e revalorizar o seu 
legado histórico, promovendo ao 
mesmo tempo o uso e goce do en-
torno natural e cultural por parte de 
veciños e visitantes.

Acondicionarán unha ruta de 
sendeirismo no Camiño Rexio

A Consellería de Educación vén de 
licitar por máis de 142.000 euros a 
ampliación da biblioteca e da aula de 
Agrícola do Insti tuto IES da Terra Chá, 
José Trapero Pardo, en Castro de Rei. 
O prazo de execución da actuación é 
de tres meses, unha se vez se adxu-
dique e se formalice o contrato.
As obras enmárcanse no Plan de 
nova arquitectura pedagóxica, a folla 
de ruta da Xunta para impulsar a mo-
dernización dos centros educati vos 
galegos, incrementar a súa efi cien-
cia enerxéti ca e mellorar o benestar 
diario da comunidade educati va. Ao 
seu abeiro está tamén comprome-
ti da a obra de rehabilitación do Co-
lexio CEIP Veleiro-Docampo.
Os espazos están situados na planta 
baixa do edifi cio principal e na anti ga 
casa do conserxe, separados por un 
corredor exterior cuberto. O obxecti -
vo da actuación é ampliar a bibliote-
ca ocupando esa zona exterior, para 
o que se demolerá os muros que 
separan as dúas zonas, habilitando 
unha cuberta que una os dous blo-
ques e abrindo dúas novas portas ao 

exterior, unha para cada un dos es-
pazos. Na casa da conserxe, que na 
actualidade ten uso de aula de Agrí-
cola dos ciclos de FP, conservarase 
un dos aseos suprimindo a bañeira, 
mentres que se o outro se anulará e 
formará parte da aula como zona de 
lavado de material.
A actuación completarase coa ins-
talación de novos falsos teitos, re-
novación das instalacións de elec-
tricidade, iluminación, fontanería, 
saneamento e calefacción en toda a 
zona afectada polas obras. Ademais, 
mellorarase a accesibilidade me-
diante a execución de dúas ramplas, 
cambiarase o pavimento e pintaran-
se os paramentos.

A Xunta autoriza a 
ampliación da biblioteca 
do IES Terra Chá O sábado 12 de abril celebrarase en 

Castro de Rei unha nova edición do 
Campionato de Tute CD Castro, unha 
cita agardada polos afeccionados ás 
cartas e que promete unha tarde de 
competi ción e bo ambiente.
O torneo, que terá lugar a parti r das 
16:00 horas “en fronte do Polbo” 
(anti ga biblioteca), está limitado a un 
máximo de 32 parellas. A inscrición 
custa 100 puntos por parella, e os in-
teresados poden anotarse nos telé-
fonos 627 90 36 92 ou 620 54 33 55.
A competi ción estará dividida en 
dúas fases: unha fase de gañadores 
e outra de repesca, ambas con atrac-
ti vos premios. Na fase principal, os 
catro primeiros clasifi cados recibirán 
900, 300, 200 e 100 puntos respec-
ti vamente. Na fase de repesca, os 
premios serán de 300 e 200 puntos 
para os dous primeiros, mentres que 
o terceiro e o cuarto levarán lotes de 
produtos.
E como non podía faltar, durante o 
torneo haberá “pinchos a esgalla”, 
con comida para todos os parti cipan-
tes e asistente. Dende a organización 
lembran que os premios poderán 
adaptarse no caso de que non se 
completen as parellas previstas.

O CD Castro organiza 
un novo campionato 
de tute o día 12



abril 2025 13

Os museos da Xunta programan 
este ano un total de 60 exposicións 
que se complementan con máis de 
160 actividades “para todos os pú-
blicos e intereses”. Así o anunciou o 
conselleiro de Cultura, Lingua e Xu-
ventude, José López Campos, que, 
xunto co director xeral de Cultura, 
Anxo M. Lorenzo, deu conta dun 
calendario de propostas que abarca 
11 centros museísticos xestionados 
directamente polo Goberno galego 
e estendidos polas catro provincias.
Neste sentido, o representante do 
Executivo autonómico resaltou que 
estes equipamentos “continúan 
consolidándose como grandes xe-
radores de cultura na Comunidade 
cunha programación diversa e de 
calidade”, ademais de lembrar que 
esta axenda segue a liña da Lei de 
cultura inclusiva e accesible, que 
ten por obxectivo eliminar todo 
tipo de barreiras, xa sexan físicas, 
territoriais ou de calquera outra ín-
dole, achegando a cultura a toda a 
poboación.
En Lugo destaca a intensa activi-
dade do Museo do Castro de Vi-
ladonga, localizado no concello 
de Castro de Rei. Así, na vertente 
expositiva ofrece a oportunidade 
de coñecer materiais arqueolóxi-
cos relacionados coa metalurxia 
do ferro coa produción do ferro na 
antigüidade. Unha achega desde 
Viladonga, e celebra os 25 anos 
da declaración da Muralla de Lugo 
como Patrimonio da Humanidade 
con outra mostra.
Para destacar todo o seu potencial, 
este enclave programa unha se-
rie de talleres tanto para escolares 
como para adultos ou para gozar en 
familia e con moi diferentes eixos. 
Así mesmo, tamén celebra varias 
efemérides como as Letras Galegas 
ou o Día Internacional dos Museos.

O museo de 
Viladonga contará 
con exposicións e 
actividades

O 31 de maio será unha data moi es-
pecial para a comunidade educativa 
do CEIP Ramón Falcón de Castro de 
Rei, que celebra o seu 50 aniversario. 
Medio século de vida escolar que 
será homenaxeado cun programa 
festivo e emotivo, cargado de simbo-
lismo, memoria e ilusión polo futuro.
A celebración comezará ao redor das 
12:00 horas, cando o centro abrirá 
as súas portas a todas as persoas 
que queiran visitarlo e reencontrarse 
cos corredores, aulas e espazos que 
marcaron a súa infancia. A visita non 
será guiada, pero o equipo docente 
estará presente para resolver dúbi-
das e acompañar aos antigos alum-
nos e visitantes.
A partir das 13:30 horas, a festa con-
tinuará cunha sesión vermú, que 
dará paso á comida popular. Pola 
tarde, os máis pequenos e maiores 
poderán gozar de animación infantil 
e música con monitores, así como 
doutras sorpresas, entre as que des-
tacan sorteos de lotes doados por 
comercios locais que quixeron cola-
borar na celebración, ben con apor-
tacións económicas ou materiais.
Este 50 aniversario chega nun mo-
mento cheo de reflexión sobre o 
camiño percorrido. O CEIP Ramón 
Falcón foi, noutro tempo, un centro 
que chegou a acoller preto de 800 
alumnos. Na actualidade, o número 
descendeu ata os 59 escolares, un re-
flexo dos cambios demográficos no 
rural galego e das reestruturacións 
educativas. A súa creación coincidiu 
co peche de moitas escolas unitarias 
da contorna, centralizando a oferta 
educativa no centro. Non obstante, a 
posterior apertura doutros colexios, 
como o de Muimenta en 1991, e a 
reorganización do sistema educativo 
co paso de EXB a Primaria, fixeron 
minguar a matrícula.

SITUACIÓN ACTUAL. O colexio 
conta actualmente coas etapas de 
educación infantil e primaria, aínda 
que, por mor do número reducido 
de alumnado, existen aulas mixtas, 
como as de cuarto e quinto de infan-
til ou terceiro e cuarto de primaria. A 
previsión para o vindeiro curso é po-
der desdobrar algunhas delas, sem-
pre pendentes da evolución demo-
gráfica. A directora do centro, María 
Toirán, que leva sete anos traballan-
do nel —cinco como responsable—, 
sinala que durante ese tempo se 
pasou de 89 a 59 alumnos, unha 
baixada notable que marca o pulso 
do presente e do futuro do colexio.
Aínda así, o centro non perde nin o 
alento nin as gañas. O próximo ano 
está previsto que entren máis nenos 
dos que se van. Ademais, son dez 
docentes de centro e tres itineran-
tes, cun claustro novo, activo e moi 
implicado. Moitos dos profes veñen 
de Lugo ou Vilalba, aínda que algúns 
pertencían á zona. A comunidade 
educativa traballa man a man coas 
familias, creando un clima de con-

fianza e colaboración continua. A 
ANPA, encabezada por Ana, desem-
peña un papel clave, coorganizando 
esta celebración dos 50 anos.
O CEIP Ramón Falcón aposta por 
unha educación baseada na convi-
vencia, a participación e os proxec-
tos vivos. Todos os anos articúlase 
un proxecto de centro que orienta 
as actividades complementarias 
e extraescolares. Este curso, por 
exemplo, o tema é o universo, co 
que se fixeron disfraces para o en-
troido, se decorou a biblioteca e se 
organizaron saídas como a do Pla-
netario da Coruña. O apoio do Con-
cello tamén é fundamental, tanto a 
nivel loxístico como económico, fa-
cilitando a realización destas saídas 
educativas.

PROXECTOS DE FUTURO. En canto a 
proxectos de futuro, o centro partici-
pa no Plan de Mellora de Bibliotecas 
Escolares, con iniciativas como Radio 
na Biblio, Biblioteca Creativa ou o 
club de lectura. Ademais, o profeso-
rado está implicado en dous proxec-

tos de formación permanente, un 
centrado en matemáticas manipu-
lativas e outro en polos creativos. 
Tamén desenvolven un plan de vida 
saudable e deporte.
Pero non todo é celebración. A di-
rección do centro tamén sinala as 
carencias estruturais dun edificio 
que cumpre agora medio século. A 
accesibilidade é unha das principais 
preocupacións: o colexio só conta 
con rampas exteriores e non é via-
ble, segundo os informes técnicos, 
instalar un ascensor. Tamén se ob-
serva con preocupación a posible 
perda de profesorado ligada á caída 
do número de alumnos, o que po-
dería dificultar que o alumnado do 
rural teña as mesmas oportunidades 
que os das zonas urbanas.
Así e todo, o colexio segue adiante, 
coa forza de toda unha comunidade 
comprometida coa educación, a ilu-
sión dos máis pequenos e o traballo 
incansable dun equipo docente que, 
nestes 50 anos de historia, non per-
deu nunca a súa razón de ser: ensi-
nar, acompañar e medrar xuntos.

Os 50 anos do CEIP Ramón Falcón
Este centro educativo da Terra Chá celebrará o próximo 31 de maio o medio século de historia cun 
programa de actos no que toman protagonismo as lembranzas pero tamén os proxectos de futuro
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PP 

Unha diferencia mínima de votos 
marcou a diferenza entre o PP e o 
BNG, partido que goberna en mino-
ría. Aínda que obtivo tres concellei-
ros, agora quedou con dous xa que 
Julio Díaz deixou a disciplina popular 
para seguir como non adscrito. Á 
fonte do PP está Eugenia Requeijo, 
que se presentou por primeira vez 
en 2029, cando foi nomeada vocei-
ra do partido. Trala renovación en 
2022, foi reelixida.  A política venlle 
a Eugenia de sempre, xa que o seu 
pai, Danilo Requeijo, foi concelleiro e 
voceiro do PP en muras. 
Define a súa función como oposición 
para “controlar as accións do gober-
no e para que os veciños coñezan ta-
mén a parte que o equipo de gober-
no non conta. Tamén temos unha 
función propositiva”.
Afirma que ademais das mocións, 
rogos e preguntas, “se é necesario, 
tamén falamos en persoa co equipo 
de goberno, como fixemos nalgúns 
temas que son de interese para Mu-
ras. Creo que defendemos o que nos 
pide a xente ofrecendo cercanía e 
humildade”.
Como nai e traballadora que é, a po-
lítica supón tamén “un importante 
esforzo á hora de conciliar a vida fa-
miliar, laboral e a actividade política 
a maiores porque  esta supón moitas 
horas para estudar papeis, informar-
se de temas, preparar os temas que 
se defenden nos plenos, asistencia 
aos plenos e comisións, reunións… 
Todo isto sen ningún tipo de recurso, 

pero todo o facemos para tratar que 
Muras mellore”.
Resume como o seu principal obxec-
tivo, “traballar para ter máis servizos 
e mellorar a calidade de vida dos 
veciños do noso pobo. Coñezo ben 
o noso concello e as nosas necesida-
des e o que me preocupa é buscar 
alternativas para defender a nosa te-
rra”, o que transmite nun programa 
no que “centrado e na mellora do día 
a día dos nosos maiores, a creación 
de postos de traballo, a construción 
de vivendas sociais, a dotación de 
solo industrial, fomentar o turismo 
rural e outras medidas para facer 
que Muras sexa un concello atracti-
vo para vivir e traballar”.

 NON ADSCRITO 

Julio Díaz Díaz vai en solitario desde 
hai uns meses, cando decidiu deixar 
a liña do Partido Popular “por dis-
crepancias internas”. A súa saída 
xerou conflito pero el asegura “que 
non teño ningún pacto co equipo de 
goberno, tal e cómo están a esten-
der entre a veciñanza membros do 
meu anterior partido, pido pruden-
cia coas declaracións que se fagan 
e non crear bulos”. Integrado como 
non adscrito continúa o seu traballo 
na oposición, traballo que se iniciou 
en 2023 cando se integrou na lista 
popular. O seu obxectivo principal 
está en “sacar ao pobo deste letargo 
político no que leva sumido dende 
fai anos, porque vemos que se están 
desaproveitando os diversos poten-
ciais que ten Muras, estamos nun 
lugar privilexiado pola situación xeo-
grafíca e é unha mágoa que os nosos 
dirixentes non teñan unha visión de 
futuro, tanto en tema de industria 
como en turismo ou potenciar o sec-
tor agrogandeiro”.
Para el, a política ten unha gratifica-
ción, que é “sentir o agradecemento 
e a confianza da xente, iso é o que 
me mantén en política”. Asegura que 
é “apaixonante” e que amosou un 
grao de compromiso ao pedir unha 
excedencia do posto de traballo 
“para seguir na acta de concelleiro”.
Ten claro que a súa función está en 
“facer unha oposición con transpa-

rencia, mirando sempre polo colecti-
vo, facer críticas construtivas e ser a 
voz da veciñanza nos plenos”.
Entre as súas preocupacións máis 
inmediatas está “recuperar e dis-
por dunha oficina bancaria a cal 
se cerrou fai anos, loitar por atraer 
poboación e que o colexio se man-
teña aberto xa que a xuventude e o 
presente e futuro, e, por último, dis-
por dun maior orzamento municipal 
para a atención aos nosos maiores, 
recuperando tamén a casa da tercei-
ra idade que este goberno do BNG 
pechou, porque queremos ser pio-
neiros en todo e a día de hoxe temos 
veciños que non dispoñen de alu-
meado público e os accesos a moitas 
vivendas e explotacións gandeiras 
están en estado lamentable”.
Con esta nova posición, o concelleiro 
tende man “tanto á oposición como 
ao equipo de goberno, porque xa o 
di a Constitución, que todos os  parti-
dos son instrumentos para a partici-
pación política, todos sumamos, to-
dos achegamos e temos que tentar 
entendernos e convivir”

 PSOE 

Debutou tamén 2023 Jennifer Gó-
mez, que se presentou como can-
didata á Alcaldía a proposta do par-
tido, “quizais a falta de tempo para 
poder pensalo foi o que me levou 
a aceptar a proposta”. Afirma cate-
goricamente que  o seu obxectivo 

político “nace en Muras e vai mo-
rrer en Muras, so teño o obxectivo 
de poder servir o meu pobo no que 
decidín vivir e poder axudar os meus 
veciños en maior ou menor medida. 
En non busco publicidade nin benefi-
cio propio porque eu vivo en Muras, 
non veño vivir de Muras”. Cre que o 
papel da oposición está en colabo-
ración co goberno local, achegando 
ideas, proxectos e sobre todo trasla-
dar as necesidades dos veciños e do 
seu día a día, xa que temos veciños 
que igual non se senten cómodos ou 
representados. 
Nesta liña, cre necesarias para Mu-
ras “cousas moi sinxelas como poder 
dar servizo porta a porta os veciños, 
se nós estivésemos no goberno tra-
taríamos de facer visitas continuas 
aos nosos veciños para ver que ne-
cesidades teñen no seu día a día,  
fixémolo na campaña e outra vez 
despois da mesma e non piden nada 
imposible, luz pública, arranxo de ca-
miños e carreteras e vida social entre 
os murenses, colaboración real coas 
asociacións e saídas dos veciños 
como se facían antes”.
Tamén bota en falta Jennifer “unha 
gran carencia dende o goberno mu-
nicipal á hora de axudar os nosos 
veciños nas xestións administrati-
vas e burocráticas do día a día que 
cada vez son máis tediosas e os no-
sos maiores que son a maioría no 
Concello lles costa cada vez máis, 

así como poder facilitar os despra-
zamentos para facer esas xestións. 
Nun pobo con poucos habitantes 
isto non pode supoñer un proble-
ma”.
Reclama “a falta de alumeado públi-
co para poder pasear cos nosos fillos 
polo pobo, a falta de mantemento 
das beirarruás de acceso e incluso da 
propia área recreativa como son as 
gradas do campo de fútbol, onde os 
nosos pequenos tamén quedan para 
pasar un ratiño polas tardes, entre 
outras moitas cousas”.
Afirma que “os veciños acoden a 
nós con pequenas cousas nas que 
queren que lles votemos unha man, 
a pena é que cando o fan e porque 
dende o equipo de goberno non lles 
están dando solución”.

a oposión fala

A unha oposición formada 
por PP e PSOE incorporouse 
unha nova voz cun concelleiro 
que deixou o Partido Popular

HABITANTES: 600.
PARROQUIAS: 19.
EXTENSIÓN: 164 km cadrados.
PARTIDO XUDICIAL: Vilalba.
CORPORACIÓN: 3 concelleiros 
do BNG, 2 do PP, 1 do PSOE e 1 
non adscrito.
ALCALDE: Manuel Requeijo Ar-
nejo do BNG.
VOCEIRA PP: María Eugenia Re-
queijo Chao.
VOCEIRA PSOE: María Jennifer 
Gómez Galego.
CONCELLEIRO NON ADSCRITO: 
Julio Díaz Díaz.

DATOS

Muras
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O alcalde de Muras, Manuel Requei-
jo, anunciou que este ano subirá ata 
700 euros a retribución máxima das 
axudas da luz para parti culares, unha 
nova subida no camiño imposto polo 
Concello para chegar ao gasto cero 
para a veciñanza.
Requeijo indicou que se está traba-
llando na redacción das bases da 
convocatoria das axudas deste ano, 
que abrirán a quenda de solicitude 
nunha data próxima, posiblemente o 
próximo mes, sen ter que pasar polo 
requisito de aprobarse en Pleno.
Avanzou o alcalde que esta nova 
convocatoria ofrece unha liña conti -
nuísta coas axudas outorgadas o ano 
anterior. Así haberá de novo dúas li-

ñas, unha desti nada aos autónomos, 
pequenas empresas ou explotacións 
agropecuarias radicadas no munici-
pio, para subvencionarlles tamén o 
pago da factura da luz, cunha contí a 
fi xa de ata 1.500 euros.
Ademais, mantense a liña de sem-
pre dirixida a subvencionar os gastos 

domésti cos aínda que nesta ocasión 
chegará ata os 700 euros para cada 
familia. Para chegar á máxima contí a 
o tope en fogares será con rendas in-
feriores a 15.000 euros.
“Facemos un esforzo importante por 
subvencionar ás empresas e polo 
de pronto só subirán as de gasto 
domésti co, porque a nosa intención 
é que podamos chegar ata cubrir o 
custe total do gasto enerxéti co”, ex-
plicou. Estas novas axudas cobren os 
gastos do ano 2024.
Requeijo manifestou que “estas axu-
das supoñen unha axuda importante 
xa que por exemplo para un negocio 
pode supoñer a axuda o custe de 
dous meses de electricidade”.

Aumenta a contí a das axudas da 
luz para o consumo domésti co

O Concello de Muras ten previsto 
celebrar o día 24 de maio a unha 
nova edición, a novena,  da Roma-
xe Artesá da Chaira, unha festa na 
que se busca a reivindicación dos 
ofi cios tradicionais e sobre todo a 
dinamización do medio rural como 
lugar de creación de vida.
A organización xa presentou o car-
tel, que foi deseñado polos alum-
nos e alumnas do CEIP Antí a Cal da 
localidade.
O Concello aínda está perfi lando a 
programación, na que fi guran moi-
tas das acti vidades que se celebra-
ron en anos anteriores.
As previsións son que haberá expo-
sición de artesanía, xogos tradicio-

nais, demostracións en directo dos 
diferentes artesáns, charlas e músi-
ca. Tamén acostuman facerse obra-
doiros para adultos e para nenos.

A Romaxe Artesá da 
Chaira será o 24 de maio

RURALtXA!

Baixo o obxecti vo principal de impulsar as acti vidades tradicionais de mon-
taña vinculadas á conservación dos Hábitats de Interese Comunitario, como 
motor de desenrolo da bioeconomía rural, o proxecto RURALtXA! imparti u 
en Muras unha das formacións co fi n de reforzar a competi ti vidade do sec-
tor agrogandeiro ligado á conservación da biodiversidade.

O novo concelleiro non adscrito de 
Muras, Julio Díaz, puxo de relevo o 
estado de “total abandono” no que 
se atopa a aldea etnográfi ca de Ca-
relle, na parroquia do Burgo.
“O lugar languidece como o resto 
do concello, ante a parsimonia do 
actual goberno municipal do BNG”, 
dixo o concelleiro, que engadiu que 
entre o ano 2011 e 2014 o Concello 
de Muras investi u uns 2 millóns de 
euros do canon eólico na compra 
e no acondicionamento do núcleo, 
formado por tres agrupacións de 12 
casas reparti das en 30 hectáreas de 
terreo.  Entre os traballos realizados 
fi guraba a rehabilitación dun forno, 
un muíño, un lavadoiro, un hórreo e 
unha forxa.
Díaz afea ao actual Goberno que 
desde 2015 “só se encargou de en-
turbar a posta en marcha da aldea 

con idas e vidas ao xulgado sen sacar 
nada en limpo e causando grandes 
prexuízos ás arcas municipais.
“O que podería ser un referente no 
turismo e motor para o pobo, amo-
sa o seu deterioro entre a maleza”, 
explica acusando ao BNG de man-
tela pechada. “Aí vese o que loitan e 
apostan polo rural”, explica.
Engadiu tamén que o alcalde sem-
pre defendeu que mestres esti vese 
o proceso no xulgado non se faría 
ningunha actuación, “pero esti vo 
desti nando unha instalación como 
canceira durante anos sen estar 
acondicionada e sen os permisos 
necesarios”. Asegurou tamén que 
outra dotación uti lizouse para dar 
cursos.
Julio Díaz pídelle ao alcalde “que se 
poña a traballar con coherencia” fa-
cendo o mantemento da aldea.

O concelleiro non 
adscrito Julio Díaz criti ca 
o “abandono” de Carelle

Despois do éxito da xornada inicial, o 
Concello de Muras, en colaboración 
coa Asociación de Criadores de Gan-
do Equino ACGEMA, habilitará de 
novo un cargadoiro no recinto habi-
tual da Feira do Poldro na Gañidoira 
o vindeiro 27 de abril, en horario de 
mañá. Esta iniciati va enmárcase den-
tro do programa municipal da Marca 
Muras e permiti rá aos veciños inte-
resados vender os seus poldros para 
recría a esta asociación.
Todos os animais deberán estar 
identi fi cados e contar coa documen-
tación correspondente. Para calque-
ra dúbida ou para evitar problemas 
de loxísti ca, os interesados poden 
contactar co teléfono 629 678 033.

O Concello habilitará 
de novo este mes 
un cargadoiro para a 
venda de poldros 
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Denís Gómez Feal será o pregoeiro 
este ano da Festa da Filloa de Mui-
menta, que terá lugar, como sempre, 
o 1 de maio no recinto ferial Manuel 
Vila. Esta festa de Interese Turístico 
Galego está organizada pola veci-
ñanza e é un símbolo de unión en 
Muimenta.
Denís Gómez naceu na Coruña (se-
tembro do 1978). Estudou Dereito 
na universidade da súa cidade onde 
comezou a partillar os seus estudos 
oficiais co teatro universitario. Aca-
bou viaxando a Madrid para poder 
compaxinalo cos estudios de arte 
dramático. 
Foi aí onde comezaron a sairlle os 
seus primeiros papeis en películas 
como Los Lunes al sol de Fernando 
León ou series como El Comisario.
Aos poucos, os traballos no mundo 
audiovisual foron crecendo en can-
tidade e importancia e asemade 
afianzándose tamén sobre as táboas 
da man da súa compañía Os Náufra-
gos, que comenzou a súa actividade 
en Madrid pero que ten agora a súa 
sede en Galicia.
No 2016 protagonizou para a Galega 
O sabor das margaridas, primeira 
serie en galego para Netflix que ob-
tivo gran éxito en todo o mundo. Por 
esta serie, Denís obtivo o seu primei-
ro nomeamento aos premios Mateo 
coincidindo tamén coa súa primeira 
nominación aos Premios María Ca-
sares de teatro por Karelu.
Traballos como Código Emperador, 
Serramoura, Padre Casares, Entre-
vías ou Cuéntame cómo pasó foron 
continuándose ate hoxe, cando De-
nís ten pendente a estrea de tres pe-
lículas rodadas na terra e unha serie.
Como recibe a petición de ser o pre-
goeiro da Festa da Filloa?
Pois con  moitísimo orgullo como 
non podería ser doutro xeito. É toda 
unha responsabilidade ser cabeza 
visible dunha festa tan querida en 
Galicia e faime moitísma ilusión ser 
parte activa dunha data clave para 
Muimenta e para toda a Terra Chá.
Que lle une a esta localidade?
Teño grandes amigos que, ou ben 
son da zona ou ben pasaron longas 
tempadas da súa vida en Muimen-
ta e arredores. A partir deste ano, o 
que me vai unir á localidade vai ser 
moitísimo máis forte e teño pensado 
seguir vindo a súas festas cada vez 
que poda.
Adiántenos un pouco cal vai ser o 
contido do pregón.
Tentarei que sexa un discurso ame-
no, dinámino e se cadra un pouco 
emotivo. Non quero aburrir a nin-
guén, son consciente de que a xente 

ven á festa a pasalo ben e a comer 
ainda mellor.
Que lle parecen este tipo de cele-
bracións gastronómicas?
A  comida sempre é un catalizador 
familiar e amistoso pero en Galicia 
isto adquire un ton case sagrado. 
Noutros sitios cando non se ten de 
que falar, fálase do tempo, cousa 
que a nós non nos é de todo allea, 
pero penso que os galegos preferi-
mos falar de comida. E utilizala como 
excusa para unha celebración, aínda 
máis.
Naceu na Coruña pero marchou a 
Madrid para comezar a súa carreira. 
Aínda así destacan as súas partici-
pacións de personaxes que teñen 
que ver con Galicia ou rodadas aquí. 
Onde pasa máis tempo agora?
Eu sempre  digo que vivo na A6 por-
que paso a vida subindo e baixando 
e polo de agora é algo que non me 
da cansado. Para un actor, Madrid e 
Galicia compleméntanse moi ben e, 
dun xeito ou doutro, van necesaria-
mente da man. Ainda que teño que 
recoñecer que me custa moito non 
estar cando menos unha vez ao mes 
en Galicia e iso con Madrid pola con-
tra, non me pasa.

Como ve de saúde o audiovisual 
galego?
Está nun momento moi bo pero pen-
so que ainda debemos confiar máis 
no talento galego, tanto artístico 
como técnico. Moitas veces vemos 
produccións audiovisuais en locali-
zacións galegas feitas con cartos ga-
legos onde os protagonistas non son 
de aquí ou onde os xefes do equipo 
técnico tampouco o son. Creo que a 
producción podería funcionar igual 
de ben con equipo totalmente local, 
pero as productoras ainda pensan 
que ter unha figura de fóra da máis 
caché. A mín esta idea paréceme un 
pouco antiga e ademáis penso que 
somos responsables de crear o noso 
propio star system e o noso propio 
tecido audiovisual.
Cóntenos un pouco en que está tra-
ballando agora.
Veño de facer unha pelicula na Costa 
Brava con Marion Cotillard, dirixida 
por Guiliaume Canet, o seu home, e 
onde por certo tamén traballa outro 
galego, Luis Zahera. 
Un obxectivo a longo prazo?
Seguir disfrutando con meu trabajo, 
coa miña xente e sobre todo apren-
der a facer filloas cadradas!

cospeito

CURSO DE FILLOEIROS

O recinto feiral Manuel Vila foi o escenario dun curso gratuíto de elaboración 
de filloas, unha actividade que brindou unha oportunidade perfecta para 
aprender a preparar esta tradicional receita galega. O curso, organizado por 
Moexmu 2025, estivo aberto a todas as persoas interesadas en coñecer os 
segredos deste prato típico da gastronomía galega.

A explotación A Lagoa Serabel de 
Xermade acadou un novo reco-
ñecemento grazas á súa veterana 
vaca Kergo Ozalid, que resultou ga-
ñadora absoluta na XXXIX edición 
do Concurso de Gando Frisón da 
Moexmu, celebrada en Muimenta. 
O certame, que reuniu ao redor 
dun cento de reses de toda Galicia e 
outras comunidades, contou co xuí-
zo do asturiano Javier Freije, quen 
destacou a calidade e condición fí-
sica da vaca, recoñecida tamén pola 
mellor ubre do evento.
O propietario da vaca, Abel Carba-
llo, expresou a súa satisfacción polo 
excelente estado do animal e polo 
resultado obtido, que supón a súa 
primeira vitoria absoluta nesta feira 
gandeira. Ademais, o mozo gandei-
ro de 23 anos que manexaba a vaca, 
decidiu aproveitar o momento para 
fincar o xeonllo ante a súa parella, 
Nerea Iglesia, da Pastoriza e pedirlle 
matrimonio entre os aplausos do 
público e as felicitacións dos amigos 
da parella.
Na categoría de vacas tamén fo-
ron premiadas outras explotacións 
como a de O Rubio de Santa Comba 
e a de Rey de Miñotelo, que levou o 
título de mellor granxa.

Durante a xornada do sábado ta-
mén tiveron lugar outras competi-
cións como as destinadas a xoven-
cas e novillas, nas que destacou 
Dani Brahina, elixida como Xovenca 
Gran Campioa. Houbo represen-
tación dunha vintena de ganderías 
procedentes de Lugo, A Coruña, 
Pontevedra e Asturias, nun evento 
que congregou unha importante 
afluencia de público.
Ademais do concurso de gando, a 
Moexmu ofreceu unha ampla pro-
gramación complementaria. Máis 
de cen expositores presentaron 
innovacións en maquinaria, produ-
tos artesanais e tecnoloxías. Entre 
as actividades, destacou o Concur-
so de Xóvenes Manejadores, que 
contou con categorías infantís e de 
adultos, e a presentación do libro 
Leite de vaca por Alfonso Raffin.
A feira clausurarase coa tradicional 
entrega de premios e coa celebra-
ción do Monográfico da Raza Can 
de Palleiro. Os visitantes tamén 
poderán acceder gratuitamente ao 
Museo da Zoca e á Escola Vella de 
Muimenta, pechando así unha fin 
de semana centrada no sector agro-
gandeiro e na cultura rural galega.
Foto: Transmedia/Vaca Pinta

Unha petición de man, a 
anécdota do concurso de 
gando na Moexmu

“Un obxectivo? Aprender a 
facer filloas cadradas!”
Denís Gómez Feal será o pregoeiro desta edición da Festa da Filloa

AXENDA DE ACTIVIDADES

ESCOLA INFANTIL. Xa está aberto 
o prazo de presentación de soli-
citudes de novo ingreso na esco-
la infantil municipal para o curso 
2025- 2026 e este prolongarase ata 
o 15 deste mesmo mes. O formu-
lario poderase recoller na escola e, 
xunto coa documentación requiri-
da, poderá presentarse de forma 
presencial na oficina de Servizos 
Sociais do Concello. Para máis in-
formación, pódese chamar ao nú-
mero de teléfono 982 520 001.

MUSICOTERAPIA. O venres 25 
de abril, o Centro Médico de Mui-

menta acollerá un Taller de Musi-
coterapia, que se desenvolverá de 
16:00 a 20:00 horas. Está dirixido 
á poboación adulta e é gratuíto. As 
persoas interesadas en participar 
poden inscribirse na Mercería Te-
resa ata o 21 de abril. O obxectivo 
deste taller é previr e mellorar a 
saúde física e mental a través da 
música. Buscouse promover tamén 
o mantemento cognitivo, social, 
motriz e emocional, logrando be-
nestar e autorrealización persoal 
entre os participantes. O taller será 
impartido por Damián Cairo Touri-
ño, profesor de música na Coruña.
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riotorto

A XVI Feira da Artesanía do Ferro 
celebrarase en Riotorto o domingo 
20 de abril, reunindo ferreiros proce-
dentes de disti ntas partes de Galicia, 
España e Europa. Este evento, cunha 
fonda tradición, busca poñer en va-
lor este ofi cio a través de demostra-
cións en vivo, exposicións, música e 
acti vidades para todas as idades.
A xornada arrancará ás 11.00 ho-
ras coa apertura da feira, onde os 
ferreiros locais comparti rán espazo 
con outros artesáns e produtores 
agrícolas. Ás 11.15 horas comezarán 
as demostracións doutros ofi cios 
tradicionais como a olería de Buño, 
a cestería de Lugo e o torneado de 
madeira de José Manuel, de Arzúa.
Ás 12.00 horas actuará o coro de Rio-
torto e, pouco despois, ás 12.15 ho-
ras, terá lugar a inauguración ofi cial 
da feira. O pregón será pronunciado 
por Benigno Fernández Salgado, 
profesor de fi loloxía galega e fi llo de 
ferreiro, quen destacará a relevancia 
desta arte tradicional.
Un dos momentos máis esperados 
da xornada será a demostración en 
vivo de artesanía do ferro, que dará 
comezo ás 12.30 horas. Entre os 
parti cipantes estarán os Ferreiros 

de Riotorto: Manuel Alonso (MAF), 
Agustí n Iglesias (FY), José Mario 
Cabo (JOMACA) e Óscar Villada (AV); 
tamén estarán presentes outros ar-
tesáns como Friedrich Brasmsteidl, 
un ferreiro austríaco; Alberto Leis, de 
Santi ago de Compostela, e represen-
tantes do Centro de Interpretación 
da Forxa (Forjas Brun-Navarra).
Para o público infanti l, ás 12.45 ho-
ras terá lugar un taller de forxa di-
rixido por Friedrich Brasmsteidl. Ao 
mesmo tempo, a Charanga El Tatt oo 
de Ourense animará o recinto cun 
espectáculo musical iti nerante que 
incluirá lume e malabares.
Pola tarde, a Charanga El Tatt oo re-

gresará ás 16.30 horas para seguir 
amenizando o evento. Ás 17.00 ho-
ras retomaranse as demostracións 
de ofi cios tradicionais, incluíndo ex-
hibicións de pirogravado e torneado 
de madeira.
A clausura do evento será ás 19.00 
horas cun espectáculo infanti l a 
cargo de Roberto Lolo no atrio da 
igrexa. Durante toda a xornada, a 
música correrá a cargo dos Gaiteiros 
de Riotorto e da Charanga El Tatt oo.
O evento disporá dun recinto feiral 
cuberto baixo carpa e contará cun 
servizo de degustación de polbo e 
outras especialidades gastronómicas 
tí picas. 

A Feira do Ferro presenta o seu 
programa para o 20 de abril

A Deputación de Lugo aprobou a 
adxudicación das obras de acondi-
cionamento da estrada LU-P-4404, 
que conecta Riocabo coas Rodrigas 
por Aldurfe, no municipio de Rio-
torto. Cun investi mento de preto 
de 190.000 euros, esta actuación 
busca mellorar a seguridade e ac-
cesibilidade da vía, esencial para as 
comunicacións dentro do concello.
Os traballos afectarán un tramo de 
máis de tres quilómetros, compren-
dido entre a parroquia de Espasan-
de e o Teixeiro, desde os puntos 
quilométricos 15,000 ao 18,030. 
As intervencións inclúen a drenaxe 
da estrada mediante a reapertura e 

mellora das cunetas, a repavimen-
tación con aglomerado en quente 
e a sinalización viaria. Para garanti r 
unha maior visibilidade e segurida-
de, procederanse ao pintado da vía 
con marcas refl exivas brancas e á 
reposición da sinalización verti cal.
O prazo de execución destas mello-
ras será dun mes desde o inicio dos 
traballos. Desde a Deputación subli-
ñan que esta actuación responde á 
necesidade de manter en bo estado 
as infraestruturas viarias do muni-
cipio, garanti ndo unhas condicións 
ópti mas para a mobilidade da veci-
ñanza e reforzando a seguridade na 
circulación.

Melloras na estrada LU-
P-4404 para reforzar a 
seguridade viaria

A Asociación Para a Promoción So-
cial dos Ferreiros de Riotorto desen-
volveu no últi mo ano dúas investi ga-
cións que afondan no coñecemento 
e documentación da tradición do 
ferro, a través da recollida e catalo-
gación de ferramentas e técnicas do 
ofi cio e do estudo da pegada docu-
mental do escoiral ao longo do leito 
do Rego de Ferreiravella.
As investi gacións realizáronse co 
apoio económico da Vicepresidencia 
da Deputación de Lugo, no marco da 
axuda que a Asociación recibe para 
os seu funcionamento e acti vidades, 
de 14.000 euros.
A Asociación reuniu máis de 250 

pezas, entre disti ntos ti pos de fe-
rramentas, xunto a documentos an-
ti gos e fotografí as relacionados co 
ferro. Entre eles, diversas ti poloxías 
de fouciños, adaptados a diferentes 
usos, desde os “calixeiros” para as 
tarefas máis liviáns na horta ata as 
fouces ou foucíns de monte, para as 
xestas e matogueiras, pasando polos 
foucíns para a sega do cereal.
A recolla de material está coidadosa-
mente estruturada en torno a cada 
familia/forxa, xa que era común que 
cada ferreiro manti vese durante dé-
cadas os mesmos clientes e unha 
serie de produtos adaptados aos 
mesmos. Ferreiravella, O Mazo, Lo-

rigados, Espasande de Arriba e de 
Abaixo e mesmo As Rodrigas son os 
lugares principais onde houbo e hai 
ferreiros e onde a asociación levou 
adiante esta pesquisa.
O segundo traballo céntrase na reco-
llida de noti cias orais e documenta-
ción sobre un escoiral situado ao lon-
go do leito do Rego de Ferreiravella, 
ao que se atribúe unha extensión de 
máis dun quilómetro. Do xacemento 
leváronse aos altos fornos de Trubia 
(Asturias) e Euskadi miles de tonela-
das das escouras ricas en ferro. Di-
versos documentos acreditan que os 
propietarios do terreo percibían 25 
pesetas por tonelada métrica.

Documentan unhas 250 pezas históricas

A Consellería do Medio Rural 
desti na máis de 400.000 euros á 
mellora de infraestruturas viarias 
nos concellos de Riotorto e Mon-
doñedo dentro dun plan que se 
desenvolverá entre 2024 e 2026. 
Estes fondos servirán para acon-
dicionar e renovar camiños mu-
nicipais, mellorando a conecti vi-
dade e a accesibilidade das zonas 
rurais.
A conselleira do Medio Rural, Ma-

ría José Gómez, visitou ¡o avance 
das obras en Vilar de Santi ago, Rio-
torto, acompañada pola directora 
xeral da Axencia Galega de Desen-
volvemento Rural, Paz Rodríguez, 
e os alcaldes de Mondoñedo, Ma-
nuel Otero, e Riotorto, Clemente 
Iglesias.
Durante a visita, destacou que es-
tas actuacións son fundamentais 
para fomentar o desenvolvemento 
e a fi xación de poboación no rural. 

Impulsan a mellora de 
varios camiños rurais 
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O Concello de Guiti riz abriu o mar-
tes, 1 de abril, o prazo para efec-
tuar a matrícula para o próximo 
curso 2025/2026 na Escola Infanti l 
Municipal.
Por unha banda, o prazo para re-
novar praza estará aberto ata o 
15 de abril e, pola outra, as novas 
solicitudes poderán facerse desde 
o 16 ao 31 deste mesmo mes. En 
ámbolos dous casos a documen-
tación pódese entregar por sede 
electrónica ou de xeito presencial, 
con cita previa.
As familias interesadas poderán 
atopar toda a información e a 
documentación na páxina web 
municipal no apartado dedicado á 
Escola Infanti l.

Xa está en marcha o 
prazo de matrícula 
na Escola Infanti l

xermade

A Xunta autorizou a repotenciación 
parcial do parque eólico de Sota-
vento, de preto de 18 megavati os 
nos concellos de Monfero e Xerma-
de. O DOG publicou a resolución 
da Dirección Xeral de Enerxías Re-
novables e Cambio Climáti co pola 
que se autoriza tanto o desmante-
lamento de parte das instalacións 
actuais do parque eólico Sotavento 
como a construción doutras novas 
na contorna pasando dun total de 
25 aeroxeradores a 21.
Deste xeito, a empresa promotora 
desmantelará seis aeroxeradores 
-mantéñense 19-, así como as de-
mais instalacións e infraestruturas 
correspondentes. En paralelo, res-
tauraranse tanto as canalizacións 
como os camiños sen uso.
A autorización administrati va para 
proceder á repotenciación do 

proxecto Sotavento suporá a insta-
lación de dous novos aeroxerado-
res e dunha liña eléctrica soterra-
da. Tamén se acometerá un novo 
vieiro de acceso.
O futuro parque contará cun in-
vesti mento total -entre o desman-
telamento das instalacións actuais 
e a execución dos traballos para a 
repotenciación- de preto de 7,6 mi-
llóns de euros de execución.
A Dirección Xeral de Enerxías Re-
novables e Cambio Climáti co está 
a facilitar as repotenciacións volun-
tarias que melloran a efi ciencia dos 
parques actuais e reducen o seu 
impacto na paisaxe pois permiten 
reducir ata un 80% o número de 
aeroxeradores e aumentar un 35% 
a súa capacidade de produción de 
enerxía renovable. No últi mo ano, 
foron autorizados sete.

O parque eólico de 
Sotavento fará unha 
repotenciación parcial

O alcalde do Concello de Xermade, 
Roberto García Pernas, parti cipou na 
sede da Fegamp nun encontro infor-
mati vo da segunda convocatoria de 
fi nanciamento para comunidades 
enerxéti cas rurais dentro do proxec-
to CEL Rural. Esti vo acompañado do 
asesor técnico Fernando Pereira e da 
secretaria-interventora municipal.
Na convocatoria do 2024, o concello 
de Xermade foi seleccionado entre 
32 candidaturas presentadas, obten-
do unha subvención de 50.000 euros 
para compra das instalacións foto-
voltaicas, despois da consti tución 
formal como asociación da comuni-
dade enerxéti ca, con uns 40 asocia-
dos, entre eles o propio concello de 
Xermade e a Fegamp en calidade de 
socios insti tucionais.
Parti ciparon no encontro os alcaldes 

e alcaldesas de Xermade, Moeche, 
Dodro, Avión, Negueira de Muñiz e 
Val do Dubra, ademais de concellei-
ros, concelleiras e persoal técnico 
doutra vintena de concellos e de 
dous GDR (un deles da Terra Chá).
O alcalde de Xermade, fi xo fi ncapé 
nas “posibilidades do rural galego no 
desenvolvemento das comunidades 
enerxéti cas en proveito dos propios 
concellos, polo aforro que supoñen 
e por que aliñan aos concellos coas 
iniciati vas do desenvolvemento sos-
ti ble”. Xa pola tarde ti vo lugar no 
salón de actos do CEIP Plurilingüe 
Xermade a asemblea da Asociación 
XERando, na que se dou entrada a 
21 novos socios e se informou dos 
proxectos en trámite, entre eles a 
solicitude de axudas CE-Implementa 
convocadas pola IDAE.

Xermade parti cipou na 
Fegamp nun encontro 
do proxecto CEL Rural

A Asociación Cultural Xermolos 
anuncia a XII edición do Festi val 
de Cine de Roca, que este ano 
terá lugar do 18 ao 20 de setem-
bro, mudando a súa habitual data 
de xullo.
O certame, que segue a consoli-
darse como un referente no ámbi-
to audiovisual, abre a convocatoria 
para a inscrición de curtametraxes 
a parti r do luns 24 de marzo e ata 
o 11 de agosto. O concurso conta-
rá con dúas categorías: unha para 
curtametraxes galegas e outra para 
obras internacionais. As produ-
cións deberán ter unha duración 
de entre 3 e 30 minutos.
As curtametraxes gañadoras en 
cada categoría recibirán un premio 
en metálico de 100 euros, ademais 
dun trofeo elaborado polo artesán 
chairego Marcos Ladra. Os detalles 
sobre os prazos, formatos de pre-
sentación e plataformas de inscri-
ción están recollidos no epígrafe 10 
das bases do certame.
A organización anima a todos os 
creadores audiovisuais a parti ci-
par nesta nova edición, que segui-
rá apostando pola difusión e pro-
moción do cinema independente.
O Festi val de Cine de Música en 
Roca é un proxecto cultural orga-
nizado na aldea de Roca, no que 
durante dous días se proxectan 
películas, documentais e curtame-
traxes con temáti ca musical, ó aire 
libre, e co obxecti vo de dinamiza a 
vida cultural da aldea e arredores.
Este proxecto naceu arredor da 
Asociación cultural Xermolos ins-
pirado na Mostra de Cine de As-
caso.

O Festi val de Cine 
de Roca muda a súa 
data e abre o prazo 
de inscrición

Formalizouse o mes pasado en 
Vilalba a compravenda da anti ga 
Cámara Agraria de Xermade por 
parte do Concello. En represen-
tación da Xunta de Galicia asisti u 
o subdirector xeral do Patrimonio 
da Xunta de Galicia, Pablo Viaño 
Lorenzo e en representación do 
Concello asinou o alcalde, Roberto 
García Pernas.
O inmoble está situado na avenida 
de Vilalba nº 6, fronte á Casa Con-

sistorial. Foi valorado pola Xunta de 
Galicia en 49.092,16 euros, prezo 
no que se formalizou a compraven-
da.
Con esta adquisición o Concello in-
crementa o seu patrimonio co fi n 
de regularizar a situación patrimo-
nial deste inmoble, que se atopaba 
cedido en precario dende o ano 
2012 ao chegar ao seu fi n a cesión 
de uso concedida pola Comunida-
de Autónoma.

Formalizada a compra da 
anti ga Cámara Agraria

A Xunta de Goberno Local do Conce-
llo de Xermade, en sesión ordinaria 
adoptou, entre outros, o acordo de 
declarar deserto o XI Premio Xerma-
de na historia, ao non presentarse 
ningún traballo dentro do prazo ha-
bilitado ao efecto.
A data límite de presentación dos 
traballos foi o 21 de febreiro.
Desde a Asociación de veciñas de 
Cabreiros, a Universidade de Santi a-

go de Compostela, e o Concello de 
Xermade, organizacións convocan-
tes, “considérase de grande impor-
tancia a execución de acti vidades 
relacionadas coa cultura, a historia, 
tradicións no noso municipio, polo 
que traballaremos pola conti nua-
ción do premio de investi gación 
sobre Xermade, para potenciar o 
patrimonio etnográfi co e cultural 
do municipio”.

O Premio Xermade na 
Historia queda deserto

O Concello de Xermade convida a 
todo o alumnado do CEIP de Xerma-
de a parti cipar na segunda edición 
do certame de creación artí sti ca es-
crita e gráfi ca sobre a igualdade.
Poderán concorrer ao certame o 
alumnado matriculado no CEIP Plu-
rilingüe de Xermade durante o curso 
2024/2025 e estableceranse para 
eles tres categorías dependendo da 
idade. A para o alumnado de Infanti l 
e 1º e 2º de Primaria, a B para os de 
3º e 4º de Primaria e a C cos de 5º e 
6º de Primaria.
O tema do concurso baseará sobre 
os contos, pero desde unha pers-

pecti va da igualdade de xénero, 
fomentando a ruptura de estereo-
ti pos e transmutando os mitos que 
contribúen o mantemento de valo-
res patriarcais e o reparto dos roles 
de xénero. Cada categoría terá unha 
modalidade, así os máis pequenos 
teñen que facer un debuxo e os das 
categorías B e C crear un conto, en 
lingua galega.
A entrega dos traballos será presen-
cial, na Biblioteca, ata o 10 de xuño.
Todo o alumnado parti cipante recibi-
rá un vale por 30 euros no momento 
da entrega do traballo para material 
escolar. 

Convocado o concurso de 
creación sobre igualdade
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guiti riz

O Concello de Guiti riz, a través da 
Biblioteca Pública Municipal Casa 
Habanera, conmemorará o Día do 
Libro coa celebración da V edición 
do concurso literario Tes un conto... 
Esta proposta nace da efeméride de 
que abril é considerado o mes do 
libro, ao xuntarse o Día do Libro, 23 
de abril, co Día do Libro Infanti l e Xu-
venil, que se conmemorou o pasado 
día 2.
Esta iniciati va busca parti cipantes do 
municipio que envíen calquera ti po 
de relato en galego creado a parti r 
de disti ntas palabras aleatorias. O 
prazo para mandalos remata o 11 de 
maio. Non hai límite de palabras nin 
de idade.
As persoas interesadas deberán en-
viar os seus textos ao correo elec-
trónico biblioteca@concelloguiti riz.
com indicando o seu nome comple-
to, idade e un teléfono de contacto. 
Os relatos tamén se poden entregar 
de xeito presencial na propia biblio-
teca ou enviar a través de correo 
postal ao enderezo B.P.M. Casa Ha-
banera, rúa do Concello, nº42, San 
Xoán de Lagostelle, 27300, Guiti riz.

A biblioteca celebra 
o Día do Libro cun 
concurso literario

A Feira de Parga recibiu o permiso da 
Xunta para volver comercializar aves 
no recinto feiral a parti r de hoxe, 
mércores.
Ofreceuse este ditame positi vo “de 
acordo á evolución da situación epi-
demiolóxica da Infl uenza Aviar de 
Alta Patoxenicidade (IAAP) na Unión 
Europea durante as últi mas sema-
nas, así como á actualización sema-
nal da análise de risco de introdución 
do virus de IAAP a través de aves mi-
gratorias no noso país”, tal e como 
recolle o comunicado que recibiron.
Neste mesmo documento recomén-
dase o uso de aplicar medidas de 
bioseguridade durante a concentra-
cións de aves.
Os organizadores da Feira de Parga 
recolleron máis de mil fi rmas para 
reclamar que se les permiti se de 
novo a venda de aves no recinto, 
por estar fóra da zona de restrición 
e vixilancia.
Un mes atrás a Xunta de Galicia co-
municou á organización da Feira de 

Parga “de xeito unilateral” que se 
cancelaba o acordo establecido coa 
feira no tocante a venda de aves no 
recinto feiral. 
Tras presentar intención de loitar 
contra esta decisión, unha das prin-
cipais accións foi a recollida de sina-
turas na pasada Feira do Queixo de 
Friol e Pan de Ousá para reclamar 
ao Servizo de Sanidade Animal da 
Xunta de Galicia que podan volver 
comercializarse estes animais e le-
vantar as restricións nas feiras de 
Parga e Momán. Nunha primeira 
esti mación xuntáronse 1.160 sina-
turas.
Ademais, colocouse unha rede na 
zona de venda de aves para pechar 
este recinto e presentar esta medi-
da como unha máis de control ante 
la Xunta para que lles devolvan os 
permisos.
Aseguran desde a asociación, que xa 
estaba cumprindo coas restricións 
desde xaneiro e que non é certo que 
exista un avance da gripe aviar.

A feira de Parga recibe 
os permisos para volver 
comercializar aves

O Bar Soa proclamouse gañador 
do concurso de tapas de Guiti riz 
deste ano, organizado pola Aso-
ciación de Hostalería entre os días 
17 e 23 de marzo e que recibiu 
289 votos. Situado no corazón da 
vila termal, xunto á Casa do Con-
cello, este establecemento parti ci-
pa habitualmente no certame gas-
tronómico e nesta edición logrou 
conquistar o paladar do público 
coa súa creación: Tartar de tomate 
sobre tosta con sardiña afumada e 
perlas de salmón.
O segundo posto foi para Casa 
Nistal, mentres que o terceiro re-
caeu en A Capela. Agora, tras esta 
nova edición organizada pola Aso-

ciación de Hostaleiros de Guiti riz, 
só queda por celebrarse a entrega 
de premios, que terá lugar nunha 
cea, aínda sen data confi rmada. 
Ese mesmo día tamén se recoñe-
cerá aos gañadores do concurso 
desti nado ao público, que debía 
completar os boletos selando nos 
diferentes establecementos parti -
cipantes.
Este ano parti ciparon un total de 
sete locais, que, ademais dos tres 
gañadores, foron O Korreo, Xoldra, 
Iberik Gran Balneario de Guiti riz 
e La Casilla. Entre os clientes sor-
teáronse tres premios: o primeiro 
de 800 euros, o segundo de 400 
euros e o terceiro de 200 euros.

O Bar Soa foi o gañador 
do concurso de tapas

O Concello de Guiti riz rexistrou un 
total de 3.235 alegacións de parti -
culares ao parque eólico Satrebares, 
logo de que fi nalizara o prazo para 
presentalas o pasado luns, 17 de 
marzo.
Desde fi nais do mes de febreiro, a 
veciñanza ti vo á súa disposición, tan-
to en formato fí sico como en dixital, 
un modelo de alegacións elabora-
do pola consultora contratada polo 
Concello, así como disti ntas reunións 
informati vas postas en marcha polo 
goberno local para resolver dúbidas 
e achegar axuda profesional aos e as 
guiti ricenses.
Agradecemos o traballo e o esforzo 
dos servizos municipais para rexis-

trar todas as alegacións recollidas 
ata o luns 17 de marzo, axudando e 
orientando á veciñanza en todos os 
aspectos posibles.
Unha vez realizada esta xesti ón, na 
que o Concello de Guiti riz se pres-
tou para ofrecer todas as facilidades, 
agora toca esperar a que saían as co-
rrespondentes resolucións.

Rexistradas unhas 3.235 
alegacións ao parque 
eólico de Satrebares

CENTENARIA

A veciña Isolina Trinidad Paz de Guiti riz celebrou o seu 101 aniversario. Para 
conmemorar esta data tan signifi cati va, a concelleira de Integración, Promo-
ción e Servizos Sociais, Sofí a Sánchez, desprazouse ata a súa casa en O Cal, 
Trasparga, para felicitala persoalmente. Durante a visita, a concelleira agasa-
llou a Isolina cun ramo de fl ores e comparti u con ela unha conversa.

O Concello de Guiti riz realizou 
hoxe o primeiro anuncio da pro-
gramación da VIII Festa da Torta 
de Millo de Guiti riz: Xabier Díaz 
& Adufeiras de Salitre e A Banda 
da Loba poñerán a nota musical 
ao evento, que se celebrará o 
domingo 1 de xuño.
Xabier Díaz interpretará moi-
tas das cancións do seu sétimo 
disco, Axúdame a Sentir, acom-
pañado das sobresaíntes Adu-
feiras de Salitre. Un álbum que 
reafirma a súa condición como 
un dos principais expoñentes 
do folclore galego contempo-
ráneo.
A Banda da Loba, formada por 
Andrea, Estela, Iria, Marcela e 
Xiana, inclúe Guiti riz dentro da 
súa nova xira Lovismo, o seu úl-
ti mo traballo no que exploran 

e falan sobre o amor e as súas 
múlti ples formas e expresións.
Será esta a oitava edición des-
ta festa, na que todos os anos 
hai tamén talleres, exposicións 
e xogos populares, aínda que o 
resto do programa está sen de-
tallar.

Primeiras confi rmacións 
da Festa da Torta de Millo

O voceiro provincial popular, Anto-
nio Ameijide, xunto ao voceiro do 
PP de Guiti riz, José Manuel López, 
visitou as obras do futuro centro de 
atención a maiores de Guiti riz, trala 
que amosaron a súa preocupación 
“polo lento avance dos traballos de 
construción”.
Antonio Ameijide explica que “cada 
poucas semanas” realizamos unha 
revisión do avance das obras do cen-
tro de atención a maiores de Guiti riz 
“e vemos que non avanza ao ritmo 
que nos gustaría no PP e ao ritmo 
que lle gustaría a todos os veciños 
do municipio”.
Ante esta situación, Ameijide pide 
ao goberno provincial “axilidade” 
nas obras e “que cumpran a palabra 
dada aos veciños para que se poña 
en servizo o antes posible”.
A construción da residencia de Guiti -
riz foi adxudicada en xaneiro de 2023 
e máis de dous anos despois conti -
núa aínda en construción.

O PP reclama máis 
axilidade nas obras 
da residencia
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begonte

O profesor Antonio Rigueiro Rodrí-
guez, enxeñeiro de Montes e cate-
drático Emérito da USC, foi premia-
do no Certame de Xornalismo de 
Begonte polo traballo Begonte do 
Belén e os enfeites vexetais do Na-
dal. No traballo, aconsellou mello-
rar a ornamentación vexetal desta 
instalación evitando especies non 
autóctonas de Galicia (buxo, ciprés 
de Lawson ou tulla) e utilizando es-
pecies que medran nos montes ga-
legos: acivro ou xardo; xarda, xibarda 
ou rascacú; érbedo ou morodeiro, e 
loureiro común.
Na conversa co profesor, no Cen-
tro impulsor do Belén chegouse á 
conclusión de que sería moi boa 
iniciativa (en beneficio do Belén, da 
natureza e da formación dos rapaces 
begonteses) crear en Begonte o Xar-
dín do Belén, no que plantar e coidar 
especies como acivro femia, lourei-

ro, érbedo e xarda femia, para dispor 
destas plantas sen prexudicar as súas 
poboacións naturais, acompañadas 
de outras árbores caducifolias da Te-
rra Chá, como carballos, salgueiros, 
cerqueiros, castiñeiros ou bidueiros, 
cuxas poliñas, con follas secas ou sen 
follas, poden tamén ornamentar o 
Belén, achegando a súa fisonomía á 
paisaxe da contorna.
Ao efecto, vense de celebrar unha 
reunión no CEIP de Begonte, na que 
tomaron parte o profesor Antonio 
Rigueiro; José Ulla, alcalde de Begon-
te; Eliseo Real, director do Centro, e 
Xulio Xiz, presidente do Belén.
Acordouse levar adiante esta acción, 
para o que o Concello achegará un 
terreo inmediato ao colexio, polide-
portivo e futura escola infantil, rea-
lizará os traballos de preparación e 
delimitación, e facilitará as árbores e 
plantas que se precisen.

Por parte do CEIP, un grupo de 
alumnos e alumnas, co impulso e 
control do profesorado e dirección 
do centro, coidarán o seu xardín e 
colaborarán no enfeite vexetal do 
belén e do seu museo. O profesor 
Rigueiro dirixirá e asesorará esta ac-
ción, comenzando pola selección das 
árbores a plantar, aproveitando este 
tempo co fin de que o xardín poida 
xa achegar material axeitado para a 
próxima edición do belén.

NOVA REPRODUCIÓN. A próxima 
edición do Belén incluirá unha repro-
dución da Casa-Museo de Víctor Co-
rral, de Baamonde. Situada no alto 
do pobo, esta alberga no seu interior 
unha ampla mostra da obra deste 

escultor, Fillo Predilecto do Concello 
de Begonte, en tanto no seu exterior 
presenta importantes mostras en 
pedra de singulares traballos deste 
artista begontés.
Unha reprodución desta Casa-Mu-
seo, feita polo artista lucense Txomin 
(Domingo López Rodríguez) incorpo-
rarase á xeografía do belén, como un 
elemento simbólico do concello e 
unión entre as dúas manifestacións 
culturais de Begonte.
Domingo López Rodríguez, profesio-
nal das artes gráficas, comezou a tra-
ballar en reproducións de edificios 
singulares, utilizando cortiza. Con 
paciencia infinita ten reproducido 
numerosos monumentos da provin-
cia de Lugo.

O Belén begontino 
creará un xardín con 
árbores autóctonas

Os veciños do barrio de Caraxeita, en 
Felmil, no concello de Begonte, aler-
tan sobre o “lamentable estado” no 
que se atopa a estrada que conecta 
esta zona co cruce da vía que une 
Rábade e Cospeito. Segundo de-
nuncian, a deterioración da calzada 
supón un risco tanto para os vehícu-
los que circulan por ela como para os 
peóns, que sofren as consecuencias 
das numerosas fochancas e das acu-
mulacións de auga cando chove.
A situación foi comunicada ao Con-
cello en varias ocasións, solicitando 
unha revisión urxente da vía e a súa 
inmediata reparación. Os afectados 

insisten en que é fundamental ga-
rantir o bo estado das estradas que 
cruzan o municipio, “pola segurida-
de dos que as usamos”.
Explica unha veciña afecta que esa 
vía foi reparada nos tramos nos 
que hai vivendas pero deixaron sen 
arranxar un tramo duns dos quiló-
metros, “polos que a xente circula 
continuamente, pero que non ten 
casas, e iso non ten sentido”.
Reclaman ao alcalde de Begonte que 
acudise a manifestarse contra o esta-
do dunha vía en Friol “e non atenda 
nin solucione as vías que ten no seu 
propio municipio”.

Veciños denuncian o mal 
estado dunha estrada na 
parroquia de Felmil

O centro de día de Begonte pon en 
marcha un novo grupo de apoio 
dirixido ás familias de persoas con 
demencia da comunidade. Esta ini-
ciativa busca ofrecer orientación, 
acompañamento e un espazo de 
encontro para os coidadores e ache-
gados que afrontan esta realidade.
O servizo será gratuíto e estará a 
cargo do psicólogo do centro. As se-
sións terán unha duración de 1 hora 

e 30 minutos.
Para obter máis información ou ins-
cribirse, as persoas interesadas po-
den chamar aos teléfonos 687 056 
194 ou 982 39 80 04. Unha vez rexis-
tradas, recibirán notificación sobre a 
data da primeira sesión.
A iniciativa pretende dar apoio emo-
cional, ferramentas e recursos ás fa-
milias, mellorando así a súa calidade 
de vida e a das persoas coidadas.

Crean un grupo de apoio 
para familias de persoas 
que teñen demencia

CENTENARIA

Carmen García López, veciña de Illán, celebrou o seu 105 aniversario, unha 
data moi especial que contou coa presenza do Concello de Begonte. O alcal-
de, José Ulla, e a traballadora social, Natalia Puente, desprazáronse ata a súa 
vivenda para felicitala persoalmente e entregarlle un agasallo en nome de 
todos os veciños e veciñas de Begonte.

Begonte será o escenario do III Open 
de Futbolín, que se celebrará o 17 
de maio en modalidade parado. O 
evento contará con inscrición gratuí-
ta e repartirá importantes premios 
en dúas categorías: Elite e Primeira.
Na Elite, os gañadores poderán levar 
600 euros e trofeo, mentres que os 
segundos, terceiros e cuartos cla-
sificados recibirán 300, 150 e 100 
euros, respectivamente, ademais de 
trofeo. Os postos do 5º ao 10º lugar 
tamén terán recompensas económi-
cas e medallas.
Na Primeira, o primeiro clasificado 
obterá 200 euros e trofeo, seguido 
de premios de 100, 50 e 30 euros 
para os seguintes postos.
O torneo dará comezo ás 16:00 ho-
ras e contará con futbolíns Presas 
EVO. Paralelamente, os asistentes 
poderán desfrutar dun Pack Festa da 
Xuventude por 15 euros, que inclúe 
cea, camiseta e bolsa.
A festa continuará cunha sesión ver-
mú con orquestras e rematará cunha 
gran fin de festa con DJ. 

Begonte acollerá o III 
Open de Futbolín o 
17 de maio

Os concellos de Meira e Riotorto ve-
ñen de convocar a oitava edición do 
Certame de Debuxo e Poesía Avelino 
Díaz, aberto a toda a poboación e co 
obxectivo de lembrar a figura deste 
representante da cultura na zona.
O concurso dividirase en catro cate-
gorías de idade, de 3 a 8 anos, de 9 a 
12, de 13 a 17 e de 18 en adiante. Os 
máis pequenos só terán categoría de 
debuxo e os maiores de idade a de 
poesía e relato curto. Para o resto só 
será a de poesía.
No apartado de debuxo, poderán 
presentarse obras en formato e te-
mática libre, mais os poemas e o re-
lato curto deberán estar escritos en 
galego, cunha extensión no segundo 
caso de entre  1 e 6 folios. Poderán 
presentarse ata tres exemplares.
O prazo de presentación é ata o 17 
de maio e o lugar de recollida de 
traballos é a Asociación Avelino Díaz 
de Meira. Establécense tres gañado-
res en cada categoría. Para os máis 
pequenos os agasallos serán de di-
plomas, lotes de material escolar ou 
libros. O gañador na categoría de 9 a 
12 anos recibirá un libro electrónico, 
o da seguinte categoría unha tableta 
e os adultos terán un premio eco-
nómico de 500 euros para poesía e 
tamén para relato.

Convocada a VIII 
edición do concurso 
Avelino Díaz
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pol

A Secretaría Xeral Técnica da Conse-
llería de Presidencia, Xusti za e De-
portes vén de declarar de interese 
galego a Fundación Terras de Pol e 
ordenou a súa inscrición no Rexistro 
de Fundacións de Interese Galego.
A Fundación Terras de Pol foi promo-
vida polo Concello de Pol e formali-
zada mediante escritura pública o 24 
de xullo de 2024. O alcalde presiden-
te, Lino Rodríguez Ónega, presen-
tou a solicitude de inscrición o 1 de 
agosto do mesmo ano. Trala revisión 
do expediente e o cumprimento dos 
requisitos legais, a enti dade obti vo o 
recoñecemento ofi cial como funda-
ción de interese galego.
A Fundación Terras de Pol nace 
coa fi nalidade de impulsar o des-
envolvemento rural e territorial do 
municipio e da súa contorna, pro-
movendo iniciati vas en disti ntos 
ámbitos. Unha das primeiras é o 
aproveitamento de terras en des-
uso co acondicionamento e posta 
en valor de terreos abandonados 

ou infrauti lizados para a produción 
agrícola e gandeira, incluíndo prác-
ti cas ecolóxicas.
Tamén se busca unha integración 
social e servizos sociais co deseño 
e execución de programas dirixidos 
á mocidade, á terceira idade e a co-
lecti vos desfavorecidos, garanti ndo 
prestacións sociais e fomentando a 
inclusión.
A promoción do deporte é outro 
dous seus fi ns co fomento da prácti -
ca deporti va entre toda a poboación, 
con especial atención ás disciplinas 
de fútbol e baloncesto, así como ao 
deporte adaptado para persoas con 
discapacidade. Ademais, apoiarase a 
formación e cualifi cación profesional 
no ámbito deporti vo.
Complétase co impulso da cultura 
coa organización e apoio a eventos 
culturais en Pol, con especial énfa-
se na conservación e difusión da 
cultura e tradicións locais, colabo-
rando con asociacións veciñais; e a 
protección do medio ambiente coa 

promoción de proxectos vinculados 
ás enerxías renovables e á sustenta-
bilidade ambiental.
Finalmente subliña unha mellora da 
xesti ón municipal co apoio ao Con-
cello de Pol na análise e execución 
de novas estratexias para a presta-
ción de servizos públicos; ou a crea-
ción, mantemento e xesti ón de ins-
talacións e servizos que contribúan 
aos fi ns fundacionais, incluíndo a 
adquisición ou cesión de bens. Neste 
últi mo caso englobaríase a compra 
do supermercado, unha acción que 
se levou a cabo xa que cando este 
anunciou o peche a localidade que-
dou sen ningún. Tamén o Concello 
tramitará baixo esta Fundación a re-
cuperación da fábrica de embuti dos 
Monciro e a área deporti va.
A clasifi cación da Fundación como 
enti dade mixta, debido á diversida-
de dos seus fi ns, foi aprobada pola 
Comisión de secretarios xerais téc-
nicos das consellerías da Xunta de 
Galicia.

Nace a Fundación Terras de Pol, 
declarada de interese galego

A Xunta colabora coa Ruta Trota-
montes de Pol, que celebrará a súa 
décimo sexta edición o sábado 19 
de abril. O delegado territorial de 
Lugo, Javier Arias, presentou esta 
cita deporti va xunto ao presidente 
do club organizador, Izan de An-
drés, e a deputada autonómica Ni-
cole Grueira.
Os promotores agardan reunir a 
250 quads, motos e ATV proceden-
tes de disti ntos puntos de Galicia e 
doutras comunidades como Astu-
rias, León e Madrid. Os interesados 
en parti cipar poderán formalizar 
as súas inscricións dende o vindei-
ro domingo 23 de marzo ás 19.00 
horas a través do enlace que se 
publicará nas redes sociais do club 
Trotamontes ou no correo electró-
nico trotamontespol1@gmail.com.
O día da ruta, as acti vidades come-
zarán ás 7.30 horas coa recollida 

de dorsais e ás 9.00 horas come-
zará un percorrido de arredor de 
100 quilómetros por camiños e 
pistas forestais de Pol, Ribeira de 
Piquín, Castroverde e Baleira, que 
se prolongará ata as 19.00 horas. 
Os parti cipantes poderán desfrutar 
ademais dun xantar e dunha cea de 
confraternidade e haberá anima-
ción musical a cargo da discoteca 
móbil Hermo.

Todo preparado para a 
Ruta Trotamontes, que 
terá lugar o día 19

meira

quedou vacante o cargo de xuíz de 
paz ti tular do Concello de Meira. 
Como corresponde ao Pleno elixir as 
persoas para ser nomeadas, ábrese 
un prazo para presentar candidatos.
Os requisitos básicos para ser xuíz de 
paz son ser cidadán español e maior 
de idade. Non pode ter causa de in-
capacidade ou de incompati bilidade 
para desempeñar funcións xudiciais, 
aínda que pode ter a súa propia ac-
ti vidade profesional ou mercanti l e 
non é necesario que dispoña do tí tu-
lo de licenciado en Dereito.
O Concello estableceu un prazo de 
dez días hábiles para que aqueles 
que reúnan as condicións presenten 
por escrito dirixido á Alcaldía un es-
crito. En caso de non presentarse so-
licitudes, o Pleno elixirá libremente 
comunicando o Acordo ao Xulgado 
de Primeira Instancia. Os interesados 
presentarán a correspondente solici-
tude, no rexistro xeral deste concello 
en horario de atención ao público 
(de 9:00 a 14:00, de luns a venres) ou 
no rexistro electrónico, ou no correo 
concello.de.meira@eidolocal.es.
Os xuíces de paz son xuíces legos, 
non profesionais, que levan a cabo 
funcións xurisdicionais e que inte-
gran o Poder Xudicial durante o tem-
po que están neste cargo. 

Abre o proceso para 
escoller un novo xuíz 
de paz na localidade

Comeza abril coa publicación da 
tradicional Ruta de Sendeirismo 
Miño-Eo, que este ano celebrarase 
o domingo 4 de maio. A edición de 
2025 introduce varias novidades 
para mellorar a experiencia das 
persoas parti cipantes.
Un dos principais cambios é a po-
sibilidade de elixir entre catro dis-
tancias diferentes, adaptándose 
así ás preferencias de cada cami-
ñante. A ruta completa mantén o 
mesmo percorrido para todas as 
opcións, pero o punto de fi naliza-
ción dependerá da distancia esco-
llida. A saída será desde o Concello 
de Meira e o fi nal en Meira, tras o 
xantar no Cabanón do Convento.
A primeira distancia, de 14 km, 
leva ata o punto sinalado no mapa 
como “Metade da ruta”, desde 
onde se conti núa pola liña rosa 
ata o Estreito. Neste punto haberá 
un avituallamento e vehículos dis-
poñibles para trasladar ás persoas 
parti cipantes de volta a Meira.
A segunda distancia, de 21 km, 
segue o mesmo percorrido ata o 
Estreito, pero os parti cipantes re-
gresarán a Meira pola liña amarela, 
refacendo o camiño do Pedregal.
A terceira distancia, de 20 km, per-

corre toda a ruta indicada en liña 
azul, fi nalizando no Estreito, onde 
tamén haberá transporte dispoñi-
ble para a volta.
A cuarta distancia, a máis longa 
con 27 km, segue o mesmo iti nera-
rio da terceira opción, pero regre-
sando a Meira pola liña amarela.
Para maior comodidade, os ca-
miñantes poderán facer uso das 
duchas e vesti arios do Pavillón 
Polideporti vo, polo que se reco-
menda traer roupa de recambio. 
Outra novidade importante é a 
modifi cación dos horarios: a saída 
adiántase ás 8:00 h e o xantar será 
ás 15:00 h.

A inscrición tamén cambia este ano, 
podendo realizarse de forma online 
a través do formulario do Concello 
de Meira, cumprindo así coa Lei de 
Protección de Datos. No proceso 
de inscrición, deberá autorizarse a 
cesión de imaxe e a recepción de 
comunicacións sobre futuras acti -
vidades. No que respecta ao pago, 
estará dispoñible a opción de trans-
ferencia bancaria ou pago en efecti -
vo na Ofi cina de Turismo. 
A organización manterá os puntos 
de almorzo en Espido e avitualla-
mento no Piñeiro e no Estreito, así 
como o acompañamento de Protec-
ción Civil durante todo o percorrido.

Meira presenta unha renovada 
Ruta Miño-Eo para o 4 de maio 

A localidade de Meira celebra 
unha nova edición da Semana 
Santa a parti r deste domingo cun-
ha programación marcada pola 
tradición e o senti mento relixioso. 
As acti vidades comezarán o Do-
mingo de Ramos, 13 de abril, 
cunha Procesión e Bendición de 
Ramos ás 19:00 horas, acto que 
marca o inicio solemne destas da-
tas.
O mércores 16 de abril, ás 22:00 
horas, terá lugar a tradicional 
Tamborrada, un evento que en-
che as rúas de son e emoción, im-
plicando a veciñanza e visitantes 
nun ambiente de recollemento e 
respecto.
O día grande será o Venres San-
to, 18 de abril, cun Vía Crucis na 
rúa ás 12:00 horas, percorrendo o 
traxecto entre a Igrexa e a Capela 
de San Roque. Xa pola noite, ás 
21:00 horas, celebrarase a emo-
ti va Procesión do Santo Encontro, 
un dos momentos máis intensos e 
simbólicos da Semana Santa mei-
rense.
Unha cita relixiosa e cultural que 
une tradición, fe e comunidade, 
convidando a todos a parti cipar 
nos actos desta Semana Santa 
2025 en Meira.

A localidade 
meirense presenta a 
Semana Santa 2025
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outeiro de rei

O Concello de Outeiro de Rei e o 
CEIP Laverde Ruiz organizan a pri-
meira edición da Feira do Libro do 
municipio o martes, 22 de abril.
A iniciati va, que terá lugar en horario 
de 10.00 a 14.30 horas e de 15.30 a 
19.00 horas nunha carpa instalada 
diante da Casa do Concello, acolle-
rá diferentes acti vidades arredor do 
Día do Libro, que se celebra o 23 de 
abril.
A fi nalidade é achegar aos nenos e 
nenas de Outeiro de Rei o ambiente 
dunha feira do libro, valorando deste 
xeito o gusto pola lectura, os libros e 
os escritores.
Ademais, convidan a todas as per-
soas interesadas na lectura a ache-
garse, xa que será unha xornada con 
variedade de propostas que integran 
todos os públicos e de todos os con-
cellos para que desfruten das dife-
rentes acti vidades que se organizan 
en familia.
O cartel da Feira foi froito dun con-
curso que organizou o Departamen-
to de Biblioteca do CEIP Laverde 

Ruiz, que convocou ás familias para 
que deseñaran póster que incluíra a 
esencia do que será o evento.

PROGRAMA DA FEIRA. As acti vida-
des do evento desenvolveranse pola 
mañá, máis dedicadas ao público 
infanti l, xa que destacará a presenza 
e parti cipación dos nenos e nenas 
do colexio de Outeiro de Rei; e pola 
tarde, momento no que as iniciati -
vas serán máis para público xeral e 
adulto.

Contarase con diversos escritores e 
escritoras, como Ana Meilán e María 
Canosa que imparti rán un contacon-
tos para os máis pequenos, Toño 
Núñez, que estará coas súas obras 
infantí s pola mañá e co seu últi mo 
libro pola tarde; Anxo Moure e Sabe-
la Núñez. Pola súa parte, con obras 
para público adulto estarán Rocío 
López, Marisol Bravos, Jordi Cicely, 
Fernanda Arroxo e Abril Camino.
Ademais, haberá máis iniciati vas, 
como un obradoiro de pintacaras, 
un espectáculo de maxia da man do 
mago David, estará Guido Guía, un 
orador e unha debuxante; así como 
terá lugar unha doazón de libros á 
Biblioteca Pedriátrica do HULA.
No evento, parti ciparán tamén tres 
librerías: a Ardelos de Rábade, a 
Amorín de Castro de Rei e a Aguirre 
de Lugo, así como estará algunha 
persoa vendendo produtos relacio-
nados cos libros. Ademais, durante 
toda a xornada farase entrega duns 
tí ckets para realizar un sorteo de tres 
bonos de 50 euros e un libro.

O Concello e o colexio organizan 
este mes a primeira Feira do Libro

Foron entregados os premios do 
Certame de Recitado de Poesía 
Rosalía Sempre Viva, convocado 
pola Casa Museo Manuel María.
O evento ti vo lugar na fase fi nal 
do certame, celebrada no centro 
cultural de Outeiro, no que máis 
de medio cento de alumnos e 
alumnas de diferentes centros de 
ensino de toda Galicia parti cipa-
ron recitando poesía. As obras re-
citadas foron escollidas libremen-
te entre a produción poéti ca de 
Rosalía de Castro ou de Manuel 
María.
Durante a cerimonia de entrega 
de galardóns, a deputada de Cul-
tura felicitou a todos os parti ci-

pantes, destacando o seu talento 
e a súa implicación no certame. 
Tamén agradeceu ao profesorado 
e ás familias o seu compromiso, 
sen o cal, dixo, non sería posible 
levar adiante esta iniciati va.
A responsable de Cultura tamén 
ti vo palabras de recoñecemento 
para a Casa Museo Manuel Ma-
ría, salientando o seu labor na di-
namización cultural da comarca e 
o seu esforzo por achegar a obra 
de Manuel María e a literatura 
galega ás novas xeracións, asegu-
rando que este ti po de iniciati vas 
son fundamentais para manter 
viva a nosa tradición literaria e 
cultural.

Entregados os galardóns 
do Recitado de Poesía 
Rosalía Sempre Viva

O Concello de Outeiro de Rei, a tra-
vés da Escola de Música Asociación 
Músico Crisanto de Outeiro de Rei, 
Rábade, Begonte e Friol pon á dis-
posición das parroquias, asociacións 
e comisións de festas deste munici-
pio que o soliciten, catro actuacións 
anuais de carácter gratuíto; as actua-
cións poderanse programar en hora-
rio comprendido entre as 11.00 e as 
21.00 horas e terán unha duración 
aproximada de 45 minutos. Póden-
se solicitar as agrupacións Banda de 
Música Sons e Soños e a Coral.
O prazo de presentación de solicitu-
des estará aberto ata o 10 de abril.

As comisións de 
festas poden pedir 
unha actuación

Ata o 30 de abril estará aberto o 
prazo de solicitudes de admisión 
para o curso escolar 2025/2026 na 
Escola Infanti l Municipal. Durante 
este período de tempo, os pais/nais 
ou ti tores dos menores que estean 
na actualidade matriculados na es-
cola infanti l deberán presentar a 
solicitude de reserva de praza así 
como aqueles que desexen acceder 
a este servizo no próximo curso es-
colar .

Abre o prazo para 
solicitar a admisión 
na escola infanti l

Un ano máis, a praza da vila de Ou-
teiro de Rei encheuse de cor e ale-
gría coa celebración do XXVI Con-
curso de Disfraces, que ti vo lugar o 
pasado domingo. O evento contou 
cunha gran afl uencia de público e 
esti vo amenizado polo dúo D’Caché 
Music e unha batucada, que puxe-
ron ritmo a unha xornada festi va.
O concurso premiou a creati vidade 
e orixinalidade dos parti cipantes en 
varias categorías. Na modalidade de 
comparsas, o primeiro premio foi 
para Cazabichos, seguido de Dando 
as Notas e Priscinetes. Na categoría 
de parellas, Alto ao Ratón Glotón le-

vou o primeiro posto, mentres que 
La Patrulla Canina quedou en segun-
do lugar.
En disfraces individuais, o primeiro 
premio foi para Iron Man, e o segun-
do para Ave del Paraíso. Na categoría 
infanti l, os galardóns foron para La 
Cobra Carnavalera e A Sirenita.
O premio especial á mellor compar-
sa de Outeiro de Rei foi para Circo de 
Outeiro, mentres que o xurado ou-
torgou premios especiais a Un Bos-
que Animado, El Tren de los Amigos 
e Explosión de Colores.
O certame volveu ser un éxito de 
parti cipación.

Reparti dos 2.000 euros 
en premios no Entroido

ALMORZOS SAUDABLES

Alumnado de cuarto de Primaria do CEIP Laverde Ruiz de Outeiro de Rei 
parti cipou no terceiro almorzo saudable organizado polo Concello en cola-
boración coa Axencia Galega da Calidade Alimentaria (Agacal), dependente 
da Consellería do Medio Rural, co fi n de promover bos hábitos alimentarios 
entre os nenos e nenas.

A directora xeral da Axencia Ga-
lega de Desenvolvemento Ru-
ral, Paz Rodríguez, reuniuse co 
alcalde de Outeiro de Rei, José 
Pardo, na casa consistorial.
Nesta xuntanza abordaron os 
avances realizados nas concen-
tracións parcelarias deste mu-
nicipio, que corresponden aos 
lugares de Outeiro de Rei, San 
Lorenzo, Arcos, San Fiz e Sobra-

da, e que permiti rán reorganizar 
a estrutura territorial de 2.451 
hectáreas de superfi cie, benefi -
ciando 833 ti tulares.
Así, Rodríguez lembrou a impor-
tancia destes instrumentos, que 
procuran acadar unha ordena-
ción da superfi cie agraria que 
permita un uso adaptado ás ne-
cesidades agrícolas e forestais 
de cada zona.

Reunión para avanzar na 
concentración parcelaria
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a pastoriza

COMPOSTEIROS. O Goberno local 
anunciou a dispoñibilidade de com-
posteiros domésti cos para os veci-
ños interesados. A solicitude deberá 
realizarse de forma presencial nas 
instalacións municipais. As unidades 
son limitadas. Unha vez pechada a 
listaxe de solicitudes, informarase 
das datas de entrega.

CANTOS DE TABERNA. O concello 
acollerá o sábado 26 de abril unha 
celebración dos Cantos de Taber-
na e Foliada, unha cita organizada 
pola Asociación de Comerciantes e 
Empresarios da Pastoriza (ASAPA). 
A parti r das 20:30 horas, disti ntos 
grupos percorrerán os bares Casa 
Luciano, Xarope, Brétema e a Casa 
da Cultura interpretando cantos de 
taberna. Os asistentes poderán de-
gustar liscos e bolos preñados de 
balde (a bebida non está incluída). 
A festa conti nuará a parti r das 23:30 
horas cunha gran Foliada na Praza do 
Concello.

EN BREVE

O Concello da Pastoriza rematou 
os traballos de reparación do ves-
ti ario local do campo do Acebrei-
ro, que se fi xo sufragado con fon-
dos e traballadores municipais.
Os traballos consisti ron en azu-
lexar as partes das duchas, cam-
biar as duchas existentes por un-
has novas, azulexar tamén a zona 
do vesti ario con remate en pintu-
ra, cambio de fi estras e cristais, 
ademais de mellora do alumea-
do. Todo isto fí xose no vesti ario 
local.
A seguinte actuación será no al-
macén da canti na para dotalo de 
luz, arranxar o chan e colocar es-
tantes, segundo indicaron desde 

o Concello.
Por outra banda, o Goberno local 
solicitou á xunta de Galicia unha 
axuda para a reparación de todo 
o perímetro de bloque do campo, 
que si ao fi nal é concedida, dará 
un cambio de imaxe moi signifi -
cati va a estas instalacións muni-
cipais, “o cal indica a implicación 
que dende o goberno temos, tan-
to coa UD Pastoricense, a cal lle 
agradecemos todo o traballo dia-
rio que fan porque o noso pobo 
conte cun equipo en Primeira 
Rexional, 1 equipo de vetaranos 
e outro de fútbol sala feminino”, 
afi rmou o voceiro, Marcos García 
Lombardero.

Rematan os traballos 
de reparación do 
vesti ario do Acebreiro

O delegado territorial da Xunta en 
Lugo, Javier Arias, manti vo unha 
reunión de traballo co alcalde e o te-
nente de alcalde da Pastoriza, Darío 
Cabaneiro e Marcos García Lombar-
dero, para analizar as principais de-
mandas e necesidades do municipio 
naqueles ámbitos que son compe-
tencia da Administración autonó-
mica, así como para avaliar posibles 
vías de colaboración.
Na xuntanza referíronse ademais a 
recentes investi mentos do Goberno 
galego no concello chairego, como 
os máis 483.000 desti nados a me-
llorar o fi rme da estrada LU-122; os 
máis de 88.000 euros para actualizar 
a rede de abastecemento de auga; 

ou os 60.000 euros aportados ao 
amparo do fondo adicional ao Fondo 
de Cooperación Local do pasado ano 
para mellorar a efi ciencia enerxéti ca 
no centro deporti vo con piscina da 
localidade.
Arias destacou a importancia da coo-
peración entre as administracións 
autonómica e local “para garanti r 
servizos e dotacións que nos permi-
tan equilibrar as condicións de vida 
en todo o territorio” e, neste senso, 
trasladoulle aos representantes mu-
nicipais “o compromiso da Xunta de 
seguir traballando de forma conxun-
ta para desenvolver iniciati vas que 
garantan o benestar dos veciños e 
veciñas da Pastoriza”.

Cabaneiro reúnense con 
Arias para tratar proxectos 
de interese municipal

Co gallo do Día Internacional do Li-
bro Infanti l e Xuvenil, que se celebra 
o 2 de abril, a Biblioteca Municipal 
Ángel Basanta da Pastoriza organiza 
o I Concurso de Tautogramas Tauto-
gramas 2025. Esta iniciati va busca 
fomentar a creati vidade lingüísti ca 
entre os máis novos mediante a 
creación de textos onde todas as 
palabras comecen pola mesma letra.
O certame está dirixido a nenos e 
nenas de entre 6 e 16 anos, dividi-
dos en dúas categorías: A, para par-
ti cipantes de 6 a 11 anos, e B, para 
aqueles de 12 a 16 anos. Os traballos 
deberán estar escritos en galego e 
ter unha extensión máxima de me-
dia folla. Ademais, poden ir acompa-
ñados dun debuxo representati vo.
O prazo para presentar os tautogra-
mas remata o 11 de abril de 2025. 
Un xurado seleccionará dous tra-
ballos gañadores por categoría. Os 
premiados da categoría A recibirán 
un curso de iniciación ao karti ng no 
circuíto da Pastoriza e un libro, men-
tres que os da categoría B serán aga-
sallados cun lote de libros.
O fallo do xurado anunciarase o 14 
de abril, e a entrega de premios terá 
lugar o 15 de abril de 2025. A parti -
cipación no concurso implica a acep-
tación das bases establecidas pola 
organización.
Con esta acti vidade, a Biblioteca 
Municipal Ángel Basanta pretende 
esti mular o interese pola lectura e a 
escritura creati va entre a mocidade, 
promovendo ao mesmo tempo o 
uso da lingua galega dun xeito lúdico 
e diverti do.

A Biblioteca convoca 
o I Concurso de 
Tautogramas

O BNG da Pastoriza recordarlle á 
equipa de goberno que as asocia-
cións culturais, enti dades deporti vas 
e comisións de festas levan sen re-
cibir as axudas correspondentes ao 
2024, algo que precisan para poder 
seguir realizando as súas acti vidades.
A concelleira nacionalista fi xo fi nca-
pé no gran traballo que as enti dades 
fan pola Pastoriza, expoñendo a súa 
preocupación polos problemas de 
fi nanciamento que están a sufrir, Se 
queremos que se manteña a impor-
tante acti vidade deporti va e cultural 
da Pastoriza debese atrasar o menos 
posíbel o pago das subvencións e 
convenios, Carrera expuxo que “A 
Pastoriza é unha vila que conta cun 
gran tecido asociati vo que historica-
mente é quen dinamizada a vida da 
vila e son as asociacións locais coas 
súas acti vidades anuais e puntais as 
que lle dan vida ao concello pero 
debido a esta débeda que ten o con-
cello con elas pois algunhas están en 

risco de supervivencia”.
O pago a estas enti dades deberían 
estar feitos dentro do ano 2024 pois 
nos orzamentos dese ano constaban 
esas parti das como consignadas ás 
enti dades co cal non entendemos 
que non se lles teña feito o pago. 
Esto o que nos demostra é unha 
mala xesti ón por parte do PP dos re-
cursos que ten o concello, a que de-
dicaron esas parti das?, porque non 
se lles paga as enti dades? Pregunta 
Elva Carrera. 

O BNG reclama ao 
Goberno local o pago 
das axudas a asociacións

O Concello da Pastoriza contará 
cunha nova ruta de sendeirismo 
denominada Pastoriza Mar Verde, 
que parti rá da vila e percorrerá dis-
ti ntas localizacións como Saldanxe, 
Crecente e o Castro de Saa en Bal-
tar. Esta iniciati va, fi nanciada inte-
gramente pola Xunta de Galicia cun 
investi mento superior aos 29.000 
euros, busca fomentar o turismo e 
poñer en valor o patrimonio cultu-
ral da zona.
A ruta, de 9,5 quilómetros de lonxi-
tude e cun nivel de difi cultade me-
dio-baixo, iniciará o seu percorrido 
na Barreira da Pastoriza, preto do 
lugar onde se construirá unha área 
de caravanas para atraer visitantes. 
O iti nerario atravesará o centro da 
vila, permiti ndo que os camiñan-
tes poidan facer unha pausa para 
tomar un café ou realizar compras, 
favorecendo así o comercio local.
A conti nuación, o traxecto levará 
ata Saldanxe, onde se poderá visi-

tar unha capela e unha anti ga pon-
te, pasando tamén xunto á pisci-
factoría da zona. Posteriormente, a 
ruta proseguirá cara a Baltar, onde 
se atopa outra capela, fi nalizando 
no emblemáti co Castro de Saa.
Esta nova proposta de sendeirismo 
pretende converterse nun atracti vo 
tanto para visitantes como para a 
propia veciñanza, ofrecendo unha 
experiencia que combina natureza, 
cultura e historia local.

O Concello deseña 
unha ruta co nome 
Pastoriza Mar Verde



24 abril 2025

rábade

Presentada unha nova edición do 
programa Rapatiando 2025, unha 
iniciativa dirixida á infancia e moci-
dade con actividades educativas, de-
portivas e de lecer ao longo do ano.
Entre o 14 e o 20 de abril, arranca-
rá con Talleando na Semana Santa, 
unha proposta de obradoiros de 
manualidades, xogos e deportes en 
equipo para nenos e nenas de 4 a 12 
anos no Centro Sociocultural.
O 23 ao 27 de xuño terá lugar o Cam-
pus Patinaxe no Pavillón Municipal, 
mentres que do 7 ao 11 de xullo 
desenvolverase o Campamento de 

Verán, con actividades de 10:00 a 
20:00 horas. Durante todo o mes de 
xullo, tamén se celebrará o Campa-
mento Urbano de 9:00 a 14:00 horas 
no Centro Sociocultural.
A mocidade de cursos superiores 
poderá participar en saídas dentro 
da iniciativa Mocidade en Acción, 
con visitas ao Aquapark de Cerceda 
o 26 de xuño e actividades en Viveiro 
o 8 de xullo. Ademais, do 2 de xullo 
ao 13 de agosto, os luns e mércores 
realizarase a actividade Coñecendo 
o Miño, para descubrir máis sobre o 
medio natural da contorna.

Comeza en Semana Santa o 
programa Rapatiando 2025

POLAVILA DOCAMPO

A deputada de Cultura Iria Castro participou na Polavila Docampo, organi-
zada polo colectivo Iniciativa Polavila Docampo e a Asociación de Escritoras 
e Escritores en Lingua Galega para homenaxear a Xabier P. Docampo, voz 
fundamental da literatura infantil e xuvenil en galego.

O Máster Nacional de Futbolín, que 
este ano chega á viséximo sexta edi-
ción, celebrarase nas datas previstas 
para o mes de abril, concretamente 
o 17, 18 e 19 coincidindo, como é 
tradición, coa festividade da Sema-
na Santa. Se o ano pasado se facía o 
cuarto de século de existencia, esta 
edición é tamén destacada, xa que é 
na que se celebrará o centenario da 
fundación do Concello de Rábade.
Nesta edición están previstos pre-
mios por valor de 15.000 euros e o 
reparto de máis de 135 trofeos e me-
dallas. Prevese superar de novo as 
máis de 350 parellas participantes, 
que son as cifras que se manexaron 
nos últimos anos.
Como en anteriores edicións, habe-
rá cinco modalidades de xogo e tres 
niveis, pero por primeira vez xogara-
se no pavillón Eduardo Fernández e 
non nos tres locais das edicións an-
teriores. Esta medida tómase debido 
ao elevado número de asistentes, 
que crece ano a ano.
O Gran Máster Nacional de Futbolín 
repartirá para os de movemento e 
en parado oito premios en cada ca-
tegoría desde os 1.500 aos 30 euros 
ademais do trofeo. No apartado fe-
minino, as gañadoras recibirán 800 
euros e haberá premio para oito 
parellas. Ademais, na combinada ta-
mén haberá catro recoñecementos, 

con contías que van dos 300 aos 70 
euros.
Tamén contarán de novo co trofeo 
Alejandro Finisterre, para o xogador 
máis regular; o trofeo Concello de 
Rábade para o mellor xogador e o 
trofeo David García, para o mellor 
porteiro. Continúan tamén o trofeo 
Xunta de Galicia ao mellor xogador 
da comunidade autónoma, o trofeo 
Deputación de Lugo á amistade, o 
trofeo Peña Rábade Futbolín á peña 
máis participativa; o trofeo Galical 
ao mellor xogador da provincia de 

Lugo, e o trofeo Merchi á mellor xo-
gadora.
Con este último quérese ofrecer 
unha homenaxe a unha das primei-
ras gañadoras que aportou moito 
ao futbolín. Volve tamén o Trofeo 
JMCR, ao Máster Leyenda. A organi-
zación repartirá tamén preto de mil 
camisetas entre os participantes, pa-
trocinadas por Estrella Galicia.
Nesta gran festa do futbolín colabo-
ran a Xunta de Galicia, a Deputación 
de Lugo, Concello e diferentes em-
presas.

Todo preparado para o Máster 
Nacional de Fútbolín de Rábade

abadín

O Concello de Abadín convida a 
toda a veciñanza a descubrir o vi-
brante mundo da batucada a tra-
vés dunhas novas clases abertas 
para persoas de todas as idades. 
Esta iniciativa busca achegar o rit-
mo e a enerxía da percusión bra-
sileira á comunidade, ofrecendo 
unha experiencia divertida e enri-
quecedora.
As clases comezarán o vindeiro 29 
de marzo e desenvolveranse todos 
os sábados ás 11:00 horas no salón 
de actos do concello. Para animar á 
participación, a primeira clase será 
totalmente gratuíta.
Estas clases están deseñadas para 
que tanto nenos como adultos 
poidan participar, polo que non se 
require experiencia previa. É unha 
excelente oportunidade para go-
zar da música en grupo, aprender 
novas habilidades e conectar coa 
cultura da batucada.

Organizan clases de 
batucada en Abadín 
para todas as idades

O xerente do Consorcio Galego de 
Servizos de Igualdade e Benestar, 
Perfecto Rodríguez, acompañado 
do alcalde do municipio, José María 
López, visitou as obras da futura resi-
dencia de maiores municipal de Aba-
dín. Un proxecto ao que a Xunta de 
Galicia destina 1,2 millóns de euros á 
construción dunha residencia muni-
cipal de maiores en Abadín.
As obras céntranse na rehabilitación 
e ampliación do edificio do antigo 
do colexio infantil deste concello, ac-
tualmente en desuso, para conver-
telo nun centro residencial que con-
tará con 44 prazas repartidas nunha 
vintena de habitacións, dúas plantas 
de uso e unha construción anexa co-
nectada ao inmoble principal. Neste 
caso, a Xunta financia a máxima con-
tía posible do total de 2,3 millóns de 
euros que suporán os traballos.
Esta actuación desenvólvese no 

marco do Plan de investimentos 
de 18,5 millóns de euros co que o 
Goberno galego financia uns 20 
proxectos de construción, reforma 
ou ampliación de residencias, cen-
tros de día, vivendas comunitarias 
e centros sociais de titularidade 
municipal. Un plan acordado coa 
Federación Galega de Municipios 
e Provincias (Fegamp) e que está 

orientado, principalmente, a dotar 
ás zonas rurais de novos recursos 
de atención a maiores.
Durante a visita, Perfecto Rodríguez 
destacou o impulso histórico que 
supón este Plan, tanto na mellora 
de instalacións, como na creación 
de 500 novas prazas públicas de 
atención residencial e outras 150 de 
atención diúrna.

Supervisan o avance das obras 
da residencia de maiores da vila O sábado 12 de abril o CEIP Aquilino 

Iglesia Alvariño organiza unha xor-
nada de homenaxe a Jaime, unha 
figura moi querida na comunidade 
educativa e no propio municipio. O 
evento desenvolverase no Pavillón 
Municipal.
A celebración comezará ás 12:00 
horas cun acto institucional no que 
se recoñecerá a traxectoria de Jai-
me. A continuación, ás 13:00 horas, 
dará comezo a sesión vermú ame-
nizada pola Puzzle Discoteca, que 
tamén será a encargada de animar 
a tarde de festa.
Ás 14:30 horas celebrarase unha 
comida popular e a partir das 16:00 
horas, continuará a festa e o baile 
con música da man de Puzzle Dis-
coteca e do dúo Venus, poñendo o 
broche final a unha xornada chea de 
emoción, música e agradecemento.
O evento conta coa colaboración do 
Concello de Abadín e da Asociación 
Xuvenil A Rumboia.

O colexio rende 
homenaxe a Jaime
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DEPUTACIÓN

O Pleno aprobou por unanimidade 
a relación de actuacións e proxec-
tos que os 67 concellos da provincia 
propuxeron para executar con car-
go ao Plan Deputación de Coopera-
ción cos Concellos 2025, que nesta 
anualidade conta con 22 millóns 
de euros de fondos da institución 
provincial. Deste xeito, o Goberno 
provincial sacou adiante a súa pro-
posta a favor deste programa de in-
vestimentos, que inxecta 25 millóns 
de fondos públicos no tecido so-
cioeconómico da provincia, tendo 
en conta as achegas dos concellos, 
que suman case 3 millóns.
Destacou o presidente da Depu-
tación, José Tomé Roca, que é o 
quinto ano consecutivo que esta 
ferramenta se aproba no primeiro 
trimestre do ano, permitindo así 
aos concellos planificar as súas ac-
cións, traballar con máis previsión, 
aproveitar mellor os recursos e dar 
unha resposta máis áxil aos veciños 
e veciñas. Incidiu á entrada do Ple-
no que é un instrumento de coo-
peración que garante a distribución 
dos recursos públicos entre os 67 
concellos con “criterios obxectivos 
e equitativos”.
A Deputada de Economía, Recada-
ción, Facenda e Especial de Contas, 
Carmela López Moreno, explicou 
que os concellos presentaron as 
súas propostas para investir estes 
fondos da institución provincial 
aos diferentes programas: investi-
mentos; Servizo de Axuda no Fogar 
(SAF); reforzo do emprego; activida-
des culturais; actividades deporti-

vas; actuacións e eventos turísticos; 
feiras e mercados; administración 
electrónica e protección de datos; e 
protección civil.
Nas peticións das entidades locais 
teñen prioridade os investimentos, 
aos que deciden dedicar máis de 
16,5 millóns -case o 70% do total 
dos fondos-, para acometer 324 
obras e subministracións; seguido 
da creación de emprego, á que des-
tinan algo máis de 3,6 millóns cos 
que crearán 282 postos de traba-
llo; e do Servizo de Axuda no Fogar 
(SAF), para o que os concellos de 
menos de 20.000 habitantes reci-
ben 3,3 para atender a unhas 2.000 
persoas.

ORZAMENTO. Na sesión tamén 
se lle deu o visto bo a unha modi-
ficación do Orzamento da Deputa-
ción de Lugo para este ano 2025, 
mediante Transferencia de Crédito 
e Suplemento de Crédito, precisa-
mente para poder materializar o 

Plan Deputación. A Deputada de 
Economía, Recadación e Facenda, 
Carmela López, detallou que coa 
Transferencia de Crédito, se modi-
fican as partidas orzamentarias que 
estaban consignadas inicialmente 
no Presuposto para adaptalas ás 
necesidades manifestadas polos 
concellos. E, por outra banda, co Su-
plemento de Crédito, incorpóranse 
aos Orzamentos algo máis de 10,4 
millóns de euros, o que permite 
que a dotación económica do Plan 
Deputación deste ano acade os 22 
millóns.
Así mesmo, acordouse a incorpo-
ración de máis 19 millóns de re-
manentes ao orzamento deste ano 
2025 para “a amortización da débe-
da con 6 millóns de euros e lograr a 
débeda cero, algo moi importante, 
pero tamén para seguir reforzando 
a cooperación da Deputación cos 
concellos, e o apoio ao tecido so-
cial e económico da nosa provincia, 
para que poidan manter ou impul-

sar novas accións que contribúan 
a mellorar a calidade de vida e o 
benestar dos veciños e veciñas, así 
como á dinamización da actividade 
económica e do emprego”, detallou 
López, ao tempo que concretou a 
que estes fondos “irán destinados 
a distintos eidos que consideramos 
fundamentais para o noso territo-
rio, como son as estradas, a cultura, 
a mocidade, o deporte, o medio ru-
ral, o turismo, a atención á cidada-
nía e as transferencias ós concellos”.
O voceiro popular, Antonio Ameijide, 
denunciou que con este Plan Depu-
tación PSOE e BNG “poñen a dieta 
a máis da metade dos veciños da 
provincia xa que a realidade é que o 
plan baixa os recursos a 32 concellos 
da provincia e conxélaos para case 
todos excepto 4”.

CONDONACIÓN DA DÉBEDA. Ade-
mais, na sesión plenaria tamén saíu 
adiante unha moción do Grupo Pro-
vincial Socialista instando á Xunta 
de Galicia a aceptar a oferta de con-
donación da débeda feita polo Go-
berno de España, cos votos a favor 
de socialistas e nacionalistas e cos 
votos en contra dos populares. Esta 
medida permitiría reducir a débeda 
pública galega en 570 millóns de 
euros, liberando recursos que po-
derían destinarse á mellora dos ser-
vizos públicos, incluída a sanidade.
Tamén se aprobou unha moción do 
BNG en apoio á mobilización nacio-
nal convocada pola Plataforma SOS 
Sanidade Pública do 6 de abril en 
Compostela. 

O Pleno aproba o reparto dos cartos do 
Plan de Cooperación cos concellos

O BOP publicou a convocatoria de 
subvencións de concorrencia com-
petitiva do programa Da Escola á 
Granxa da área de Rural da Vicepre-
sidencia, que financia actividades 
educativas en granxas, producións 
agrarias e proxectos de emprende-
mento no rural.
A convocatoria, que conta cun orza-
mento de 200.000 euros, está aberta 
a asociacións de nais e pais de cen-
tros de educación infantil e primaria, 
que recibirán achegas de ata 1000 
euros -100 máis que o ano pasado- 
para financiar o custo da actividade 
e o desprazamento ata as granxas 
e producións agroalimentarias que 
elixan entre as 45 participantes.

O programa ampliou e diversificou 
un ano máis a súa proposta educa-
tiva coa incorporación de 13 granxas 
novas respecto á última edición, a 
maioría delas proxectos familiares, 
que teñen en común a aposta pola 
diversificación produtiva e pola pro-
dución ecolóxica.
O deputado de Rural Daniel García 
agradeceu “as granxas participan-
tes a súa implicación en deseñar as 
actividades para os nenos e as ne-
nas que as visitan, mostrándolles a 
importancia do sector primario na 
produción de alimentos e na conser-
vación do territorio”.
O prazo para presentar as solicitudes 
está aberto ata o luns 21 de abril. 

Abre o prazo do programa 
Da Escola á Granxa

A Deputación de Lugo vén de publi-
car no Boletín Oficial da Provincia 
(BOP) a listaxe definitiva de entida-
des admitidas na quinta edición do 
programa Coñece a túa provincia.
Un total de 132 colectivos foron 
aceptados para participar nesta ini-
ciativa de viaxes gratuítas e destina-
da a entidades sen ánimo de lucro 
con sede en algún dos 67 concellos 
da provincia.
Desde a súa posta en marcha no 
2021, esta iniciativa permitiu que 
preto de 10.000 persoas viaxa-
sen pola provincia, pertencentes a 
438 colectivos. Ademais, xerou un 
impacto económico superior aos 
600.000 euros. Nesta quinta convo-
catoria, o programa ofrece un total 
de 3.036 prazas, mentres que outras 
201 entidades quedaron en lista de 
agarda. Pola contra, 37 solicitudes 
foron excluídas por non cumprir cos 
requisitos da convocatoria.
O programa Coñece a túa provincia, 
impulsado pola Deputación de Lugo, 
ten como obxectivo fomentar o co-
ñecemento da riqueza patrimonial 
entre os propios veciños e veciñas da 
provincia. Ademais, busca incentivar 
o turismo de proximidade e apoiar 
aos sectores hostaleiro, turístico e 
comercial.
Este programa supón unha impor-
tante oportunidade para que os ve-
ciños da provincia coñezan mellor o 
seu propio territorio e poidan contri-
buír á dinamización do turismo e da 
economía local.

Uns 132 colectivos 
foron aceptados 
para participar no 
programa Coñece a 
túa provincia

FORMACIÓN

O presidente da Deputación de Lugo, José Tomé Roca, xunto á deputada de Réxime Interior, Promoción do Territorio 
e Turismo, Pilar García Porto, entregou no salón de actos do Pazo de San Marcos os diplomas a 133 empregados e 
empregadas públicos da propia institución e de 38 concellos que completaron os cursos do Plan de Formación Con-
tinua 2024. A Deputación organizou 20 accións, con máis 800 diplomas expedidos.  O Plan Agrupado de Formación 
Continua 2024 incluíu accións centradas nos recursos humanos, transparencia e bo goberno, novas tecnoloxías, po-
líticas de igualdade, procedementos xurídicos, atención ao cidadán, saúde laboral ou urbanismo e medio ambiente.



26 abril 2025

Os grupos municipais socialistas de 
Castro de Rei, Cospeito e Outeiro 
de Rei denuncian con contunden-
cia a grave situación que atravesa a 
atención pediátrica nestes concellos 
tras a decisión da Xunta de Galicia de 
non repoñer a praza da especialista 
que atendía aos nenos e nenas da 
zona ata setembro de 2024. Os seus 
voceiros, Alba Sinde, Daniel Irimia 
e Carmen Acacio, amosan unidade 
nun “problema grave” que atravesa 
a súa comarca.
O problema arrincou coa baixa da 
pediatra que, ata ese momento, pa-
saba consulta en Castro de Rei dous 
días á semana, en Cospeito outros 
dous e en Outeiro de Rei un. Ante a 
falta de resposta por parte da Conse-
llería de Sanidade, as familias destes 
tres municipios organizaron mobi-
lizacións tanto nos seus concellos 
como en Lugo, esixindo a reposición 
inmediata da praza. Pediron unha 
reunión cos responsables sanitarios 
da área lucense, pero o único que 
obti veron foi unha solución insufi -
ciente e discriminatoria: un reparto 
improvisado dos días de consulta 
que relega a Castro de Rei e Cospei-

to a só unha mañá de atención pe-
diátrica á semana, mentres que en 
Outeiro de Rei pasan consulta dúas 
mañás e unha tarde.
Ademais, a Xunta derivou a Castro 
de Rei e Cospeito un médico de aten-
ción primaria cun curso de puericul-
tura, “un profesional que, aínda que 
pode asesorar sobre coidados infan-
tí s e prevención de enfermidades, 
non pode substi tuír a atención dun 
pediatra”, explican. Só Outeiro de Rei 
conta cun especialista unha tarde á 
semana. Este recorte supón un duro 
golpe para a infancia do rural, que 
queda sen unha atención estable, 
especializada e próxima ás familias.

Ante esta realidade, os tres grupos 
socialistas tomaron a iniciati va e 
levaron o problema aos plenos mu-
nicipais. En Castro de Rei e Outeiro 
de Rei, as mocións esixindo a repo-
sición da praza foron aprobadas por 
unanimidade, deixando claro que se 
trata dunha demanda unánime da 
veciñanza. Días despois foi  a quenda 
de Cospeito, onde o PSOE levará ao 
pleno unha moción para reclamar o 
mesmo. “A pregunta agora é clara: 
vai o goberno municipal apoiar á súa 
xente ou seguirá dobrando o lombo 
ante a Xunta e o seu desmantela-
mento da sanidade pública?”, pre-
gúntanse.

Socialistas da contorna esixen a 
cobertura da praza de pediatría

A deputada do BNG no Parlamen-
to, Montse Valcárcel, denuncia me-
diante unha batería de preguntas 
no Parlamento Galego a situación 
que se vive nos montes de Pol, A 
Fonsagrada, Baleira, Castroverde 
ou a comarca de Meira, incluso A 
Mariña ou A Terra Chá coa chama-
da enfermidade de bandas das aci-
culas dos piñeiros (banda marrón e 
banda vermella).
As bandas son enfermidades fúnxi-
cas que causan a defoliación das 
coníferas e o seu debilitamento, 
polo que é aconsellable aplicar tra-
tamentos para reducir o seu impac-
to. Nas masas de piñeiros galegas 
está a rexistrarse non só a afección 
da banda marrón e vermella senón 
que tamén se producen danos por 
outras enfermidades, como a di-
plodia e a cyclaneusma, causadas 
por fungos e cuxos danos a simple 
vista resultan moi parecidos ós das 
bandas. Resultando, que no monte 
está habendo un conglomerado de 
fungos cuxos efectos e síntomas 

sobre os piñeiros son semellantes e 
que se coñecen como os vermellos 
criptogámicos.
Nesta visita aos montes de Valon-
ga e Lúa en Pol púidose constatar a 
afectación que os piñeiros teñen da 
enfermidade das bandas. “Os piñei-
ros afectados comezan a poñerse 
marróns pola parte baixa e logo o 
problema vai subindo e estendén-
dose, ata o punto de que algunhas 
árbores rematan por secar”, explica 
a deputada nacionalista.
Hai montes con repoboacións no-
vas, que se volveron ver afectadas 
pola banda marrón, e por reco-
mendación de expertos ti veron 
que talar ás árbores, “pero a Xunta 
de Galiza a pesares destes graves 
prexuízos non ten nada previsto 
para controlar esta praga” insiste 
Valcárcel. O BNG reclámalle ao Exe-
cuti vo de Afonso Rueda declarar a 
uti lidade pública dos tratamentos 
en áreas estratéxicas de piñeirais 
de Pinus radiata afectados polas 
enfermidades das bandas.

O BNG pide a uti lidade 
pública dos tratamentos 
das bandas dos piñeiros

TERRA CHÁ

O DOG publicou a resolución do 18 
de febreiro da Dirección Xeral de 
Enerxías Renovables pola que se 
concede a autorización administrati -
va previa para as instalacións do par-
que eólico Penas Pardas, situado nos 
concellos de Abadín e A Pastoriza.
O proxecto, promovido por Nor-
vento, obtén esta autorización para 
unha potencia de 26 MW, tras supe-
rar os disti ntos trámites esixidos.
A resolución non é defi niti va en vía 
administrati va, polo que se poderá 

interpor un recurso de alzada ante a 
Consellería de Medio Ambiente no 
prazo dun mes desde o día seguinte 
á súa noti fi cación.
Unha vez concedida a autorización 
administrati va previa, a autorización 
de construción deberá outorgarse 
nun prazo máximo de tres meses. 
Para iso, o proxecto de execución 
deberá cumprir os requisitos da nor-
mati va vixente e realizar as adapta-
cións necesarias derivadas do proce-
so de instrución.

A Xunta autoriza un 
novo parque eólico entre 
Abadín e A Pastoriza

Despois das protestas e as recollidas 
de formas, o Sergas comunicou ao 
Concello de Riotorto a incorporación 
dun médico fi xo no centro de saúde 
local. A data de incorporación previs-
ta é o 10 de marzo para atender esta 
consulta de forma conti nuada.
Esta nova foi moi ben recibida pola 
veciñanza que se manifestou e pro-
testou por disti ntas vías reclamando 
a cobertura estable e a tempo com-
pleto das dúas prazas de medicina 
familiar do centro saúde.
Nos últi mos anos, o centro de saúde 
de Riotorto pasou de contar dous 
facultati vos en horario completo a 
contar unicamente coa atención, a 
tempo parcial, entre dúas e catro ho-
ras ao día, dun único facultati vo.
O BNG considera que “manter a 
mobilización social é fundamental 
para frear os recortes de persoal no 
centro de saúde como consecuencia 
da políti ca sanitaria do PP, que en 
Riotorto conta, ademais, co silencio 
cómplice do goberno municipal”.
Tamén en Abadín comezaron a tra-
ballar dous novos médicos no centro 
de saúde, que o farán de forma con-
ti nuada en dúas prazas. 

Incorpóranse médicos 
nos centros de saúde 
de Riotorto e Abadín

A Conselleira de Vivenda e Planifi ca-
ción de Infraestruturas adxudicou 
por un importe de 3.249.074,38 
euros as obras de reforzo do fi rme 
nas estradas autonómicas LU-113, 
no seu percorrido polos municipios 
de Cospeito e Abadín, e na LU-530, 
ao seu paso polo concello de Lugo 
e de Castroverde.
Este contrato, adxudicado á em-
presa Construcciones Isidro Otero, 
S.L., asinaras nos vindeiros días e o 
obxecti vo e iniciar as obras ao lon-
go do vindeiro mes de abril. O pra-
zo de execución das obras estí mase 
en 6 meses.
De xeito máis concreto, baixo este 
contrato, na estrada LU-113, ac-
tuarase nun tramo de algo máis 
de 12,6 quilómetros de lonxitude, 
entre os puntos 10+000 e 20+180, 
no municipio de Cospeito; e desde 
o punto quilométrico 20+180 ao 
22+780, xa no concello de Abadín.
Na LU-530, intervirase nunha lonxi-
tude total de 16,4 quilómetros. 

Neste caso actuarase no treito que 
vai desde o quilómetro 3+600 ao 
12+640, no seu percorrido pola 
municipio de Lugo; e no treito que 
conti núa desde o punto 12+640 ao 
20, no concello de Castroverde.
As actuacións teñen como obxecto 
a rehabilitación do fi rme mediante 
o fresado e a reposición da capa de 
rodaxe, coa fi nalidade de mellorar 
as condicións de circulación nos 
disti ntos treitos destas dúas estra-
das, completado as obras co repin-
tado das marcas viarias.
As intervencións obxecto deste 
contrato non implican a realización 
de expropiación algunha, xa que 
todas están incluídas dentro da 
franxa de dominio público.
O departamento que dirixe M. 
Allegue conti núa a traballar para 
manter as vías de ti tularidade da 
Xunta nas mellores condicións e 
para garanti r a seguridade viaria 
aos usuarios, desti nando este ano 
68 millóns de euros.

Adxudican obras en 
estradas ao seu paso por 
Cospeito e Abadín
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José Tomé e Iván Castro entregaron 
os avais necesarios para consolidar 
as súas respecti vas candidaturas á 
Secretaría Xeral do PSOE na provin-
cia de Lugo, que teñen un máximo 
de 373, o 20%.
Tomé, que tamén é presidente da 
Deputación de Lugo e alcalde de 
Monforte de Lemos, presentou o 
máximo e engadiu que ten un total 
de 760 apoios, máis do dobre do 
que esixe o regulamento interno do 
parti do.
O actual líder provincial, que esti vo 
acompañado de Gloria Prada e Pablo 
Rivera Capón, amosou o seu agra-
decemento á militancia e asegurou 
senti rse “moti vado” e “ilusionado” 
con esta nova etapa.
“Hoxe quero falarvos con emoción, 
con humildade e con moito agra-
decemento. Presento ofi cialmente 
a miña candidatura á secretaría xe-
ral do PSdeG-PSOE na provincia de 
Lugo. E fágoo con forza, con ilusión 
e, sobre todo, cun profundo compro-
miso co noso parti do e con todos os 
lucenses”, expresou Tomé.
O dirixente socialista agradeceu “de 
corazón o apoio e a confi anza de 
tantos compañeiros e compañeiras 
que, desde todas as comarcas, agru-
pacións grandes e pequenas, vetera-
nos e novas incorporacións, quixe-
ron avalar este proxecto común”.
Os 760 avais que di ter “supoñen 
unha ampla maioría respecto aos 
necesarios, e refl icten un respaldo 
que vai máis alá do formal: Sen vós, 
sen a militancia, nada disto sería po-
sible. Grazas polas vosas palabras 
de ánimo, polo voso traballo e polo 
compromiso diario co noso proxecto 
políti co”, recoñeceu Tomé.
Tamén ti vo palabras de respecto 
cara a quen apoia outras opcións 

dentro do proceso interno: “quero 
mostrar o meu respecto máis abso-
luto a quen decidiu avalar a outra 
candidatura, a encabezada por Iván 
Castro. Este é un parti do profunda-
mente democráti co, onde todas as 
voces teñen cabida. A pluralidade 
enriquécenos, e eu sempre estarei 
do lado do respecto e da conviven-
cia interna. O proceso de primarias 
sempre é un proceso enriquecedor 
e democráti co, onde os militantes 
deciden co seu voto. E eu como fi xen 
sempre, sométome a o seu veredic-
to e confí o plenamente no seu apoio 
maioritario”.
Coa candidatura xa presentada, 
Tomé inicia agora unha nova etapa 
de contacto coa militancia: “Vou 
percorrer a provincia, falar con cada 
agrupación, escoitar as inquedanzas, 
comparti r propostas e, sobre todo, 
construír xuntos un proxecto colecti -
vo. Un proxecto que non nace dun-
ha persoa, senón dunha idea com-
parti da: seguir facendo do Parti do 
Socialista a forza transformadora da 
provincia de Lugo”.
O actual secretario xeral defendeu 
que a súa candidatura representa 
conti nuidade, pero tamén renova-

ción e impulso: “queremos conso-
lidar os nosos gobernos municipais, 
recuperar espazos, conectar coa ci-
dadanía e construír unha provincia 
máis xusta, máis cohesionada e con 
máis oportunidades”. “Teño orgullo 
de ser socialista e de pertencer a esta 
familia dende hai moití simos anos”, 
concluíu Tomé. “quero seguir sendo 
o voso secretario xeral para seguir 
sumando, para seguir servindo á mi-
litancia e para fortalecer, entre todos 
e todas, un parti do con ideas claras, 
con cabeza e con corazón”.
Pola súa banda, Iván Castro, edil so-
cialista en Paradela, rexistrou os 373 
avais previstos, aínda que tamén dixo 
ter máis sen precisar a canti dade. Es-
ti vo acompañado polos rexedores 
de Castroverde, Xosé María Arias, e 
de Guiti riz, Marisol Morandeira.
Este últi mo valorou positi vamente o 
proceso e afi rmou que “vai ser moi 
benefi cioso para o parti do”, defen-
dendo que “a renovación é funda-
mental para seguir avanzando”.
O vindeiro 27 de abril anunciarase 
ofi cialmente o gañador deste pro-
ceso interno, como paso previo ao 
congreso provincial que se celebrará 
o 10 de maio.

José Tomé e Iván Castro optan á 
dirección do PSOE na provincia

A Xunta de Goberno da Deputación 
aprobou diferentes acordos que 
permiti rán á insti tución provincial 
conti nuar avanzando na contra-
tación de obras e actuacións para 
mellorar a súa rede de estradas. Así 
o informou a voceira socialista do 
Goberno, Pilar García Porto, quen 
avanzou que a Deputación mobiliza 
700.000 euros para licitar e adxudi-
car traballos que afectarán a nove 
estradas ao seu paso polos conce-
llos de Castro de Rei e Cospeito.
Nese senti do, apuntou que a Xun-
ta de Goberno vén de licitar, cun 
investi mento de 153.534,49 eu-
ros, as obras de mellora da estrada 
LU-P-1104, que é a que conecta os 
concellos de Castro de Rei e Cos-
peito desde Portomuiño a Momán.
García Porto explicou que as obras 
afectarán á totalidade da estra-
da -desde o inicio da vía ao punto 
quilométrico 7,624- e consisti rán 
na reapertura de cunetas, repa-
ración dos desperfectos no fi rme 
e repavimentación. O prazo para 
a execución destes traballos será 
dun máximo de tres meses desde 
o inicio das obras. “Trátase dunha 
actuación importante porque esta 
vía arti cula o norte do concello 
de Castro, dando servizo directo á 
veciñanza de varias parroquias e 
diferentes explotacións agrogan-
deiras”, valorou.

CINTO COMARCAL. Así mesmo, 
a Voceira Socialista do Goberno 
informou da adxudicación dos tra-
ballos de rehabilitación de dous 
tramos do cinto comarcal, na LU-P-
1611, ao seu paso polos concellos 
de Begonte e Castro de Rei. Con-
cretamente, a insti tución provincial 
mellorará o treito comprendido en-
tre o quilómetro 71,700 ao 73,165 
na parroquia de Felmil, no concello 

de Begonte; e outro de máis de cin-
co quilómetros, entre o punto qui-
lométrico 78,620 ao 81,800 ao seu 
paso pola parroquia de San Xiao de 
Mos, en Castro de Rei. A empresa 
adxudicataria, Cholo SL, realizará 
as obras cun orzamento superior a 
375.000 euros.
As intervencións consisti rán na 
mellora da drenaxe, fresado da vía, 
estendido de aglomerado en quen-
te e reposición da sinalización ver-
ti cal. Neste caso, a empresa tamén 
inclúe un aumento do prazo de ga-
rantí a a tres anos e reducirá o tem-
po de execución a tan só un mes.
“A actuación no cinto comarcal ten 
unha importancia fundamental, xa 
que esta estrada xoga un papel cla-
ve nas comunicacións da provincia. 
De feito, este investi mento súmase 
aos aproximadamente 3,65 millóns 
de euros que a Deputación xa des-
ti nou a melloras nesta vía nos úl-
ti mos anos”, afi rmou Pilar García 
Porto. E lembrou que “este esfor-
zo inversor é especialmente rele-
vante, tendo en conta que o cinto 
comarcal conta con máis de 131 
quilómetros e conecta varios con-
cellos, polo que a súa mellora ten 
característi cas propias dunha estra-
da de ti tularidade autonómica”.

A Deputación aproba 
obras en Cospeito, 
Castro de Rei e Begonte

REUNIÓN DE MAIORES

Os usuarios dos centros de día de Guiti riz e Begonte reuníronse nunha 
xornada especial para comparti r anécdotas e recordos a través dun paseo 
polo Balneario de Guiti riz. Durante a visita, os asistentes puideron coñecer a 
fonte do balneario e desfrutar dun café nas súas instalacións, gozando dun 
ambiente de convivencia e encontro.

O Concello das Pontes, xunto aos 
concellos de Valdoviño, Cee, Guiti riz 
e Gondomar, tras consti tuírse como 
agrupación de enti dades, veñen de 
presentarse á terceira convocatoria 
de subvencións para proxectos de 
mellora e efi ciencia do ciclo urbano 
da auga no marco do Plan de Recu-
peración, Transformación e Resilien-
cia (PERTE) de dixitalización do ciclo 
da agua, dependente do Ministerio 
para a Transición Ecolóxica e o Reto 
Demográfi co (Miteco).
Así, solicítase unha achega de 
600.000 euros para a elaboración 
de planes integrais de xesti ón dos 
sistemas de saneamento, estudos 
para o diagnósti co do control e xes-

ti ón de fugas estruturais, posta en 
marcha de estudos hidroxeolóxicos 
para a mellora do coñecemento 
das augas subterráneos e a modeli-
zación cartográfi ca e numérica das 
redes e sistemas de abastecemento 
e saneamento de todo o ciclo urba-
no así como o desenvolvemento de 
plan para o fomento do uso de auga 
rexenerada.
Dentro da liña desti nada ás inter-
vencións específi cas para mellora 
a efi ciencia e dixitalización do ciclo 
urbano solicitase unha achega de 
1.220.875 euros para a posta en 
marcha de actuacións centradas 
nas infraestruturas de captación de 
aguas, redes de distribución, entre-

ga para o uso público, actuacións 
sobre os sistemas de saneamento 
e depuración, puntos de verti do de 
augas residuais así como actuacións 
complementarias en mellora da efi -
ciencia asociadas a reparacións e 
melloras técnicas nos sistemas de 
abastecemento, saneamento, trata-
mento de augas, que permitan, en-
tre outros obxecti vos, o incremento 
dos volumes tratados, a diminución 
das perdas e o fomento da reuti liza-
ción e rexeneración da auga.
Así mesmo, solicitan unha achega de 
226.938 euros para o desenvolve-
mento de portais web para fomentar 
a comunicación dixital coas persoas 
usuarias fi nais.

As Pontes e Guiti riz únense para 
solicitar axudas ao PERTE
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COLABORACIÓNS

Semella que alén do Ce-
breiro, da Meseta cara 
abaixo, cargan no lombo 
aos oriúndos deste terri-
torio certos sambenitos 

que non hai maneira humana de 
sacudilos de enriba.  Desde chis-
tes de mal gusto, ofensivos inclu-
so nalgúns casos, ata reiterados 
estereotipos que proxectan unha 
imaxe non sempre amable –todo 
hai que dicilo- sobre os galegos. 
Recentemente, foi público e noto-
rio a expresión dunha parlamen-
taria no Congreso dos deputados, 

na cal se sorprendía do “gracejo” 
que lle causaba un que ocupou 
múltiples e variadas responsabi-
lidades institucionais, chegando 
a ser presidente do goberno de 
España. Á señora en cuestión pa-
recíalle estraño que puidese ser 
simpático, gracioso… -iso signi-
fica o citado cualificativo en lin-
gua castelá- alguén que procede 
dunha zona onde, segundo ela, 
a xente caracterízase por todo 
o contrario. A resposta a tal co-
mentario non se fixo agardar e a 
boa da deputada, exministra, tivo 
que escoitar e ler de todo, poñén-
doa fina pola súa afirmación, moi 
fóra de lugar e totalmente ina-
propiada. 
Outra arroutada máis –permítase-

me a expresión- que se expandiu 
coma o lume a través das redes 
sociais, foi a dun coñecido humo-
rista andaluz, na que para amosar 
a súa incredulidade polos varios 
días nos que a choiva estaba a fa-
cer acto de presenza por eses lares 
do sur peninsular, algo ao que non 
están afeitos, manifestaba que xa 
se lle pegara o acento galego, que 
a Praza do Obradoiro se traslada-
ra a Sevilla e que no Guadalquivir 
acabarían por darse os percebes e 
os mexillóns –xa lles gustaría-. A 
verdade é que neste caso, o cómi-
co foi ocorrente.
E que se lle contestamos a ámbo-
los dous?. Non vale o dito que o 
mellor desprezo… Pero aínda así, 
non nolas coce o corpo, como 

por aquí dicimos. Á primeira, 
que veña máis habitualmente 
por aquí. Seguro que cambiaba 
de opinión. Nada máis. Sobre o 
segundo, recoñecendo que lle 
saíu un carallo ben pronunciado, 
tamén o convidariamos a visitar-
nos. Comprobaría, en primeiro 
termo, que cando falamos en 
lingua española, non o facemos 
dese xeito; e en segundo lugar, 
evidenciando que maioritaria-
mente temos un clima oceáni-
co, dentro da xeografía galega 
existen unhas considerables va-
riacións e así, non é o mesmo a 
zona costeira atlántica, por onde 
entran as borrascas, que bisba-
rras como a de Valdeorras ou a 
Ribeira Sacra, onde as xornadas 

con precipitacións e as cantida-
des das mesmas resultan moi 
inferiores. Se decide vir no verán 
poderá comprobar a temperatu-
ra que marca o termómetro.
En fin, por un lado, que a simpatía 
non é un dos nosos dons, e polo 
outro, que non sabemos as pintas 
que ten o sol. Ideas preconcibidas, 
reducionistas, tópicas e simplistas 
para con nosoutros, un pobo tra-
ballador e esforzado como o que 
máis, pero que tamén sabe desfru-
tar. E por suposto, claro que chove 
máis que en Córdoba, menos mal. 
Pero no verán temos praias, de 
mar e de río, e bañámonos nelas. 
Que en Galicia non somos feos, 
senón riquiños, a ver cando se de-
catan.

Pablo Veiga

De galegos, do tempo e demais 
COA NOSA VOZ

Conversas con Ánxel Fole desde o máis alá

Quixera corrixir no 
anterior artigo “con-
cello de Monterro-
so” por “concello 
de Monfero”, pedir 

desculpas pola equivocación e di-
cir que na asemblea xeral dos co-
muneiros dos Vilares, o pasado 29 
de marzo, negaron por maioría o 
permiso á empresa Maracaibo So-
lar para colocar aéreo-xeradores 
no monte comunal da parroquia, 
aos que dou os meus parabéns, e 
tamén á directiva, por entrar en 
razóns e acatar a decisión dos ve-
ciños.     
Pero hoxe falaremos con Anxel 
Fole, ese escritor máxico nacido en 
Lugo en 1903, onde tamén finou en 
1986. Un republicano galeguista 
que non quixo exiliarse, pero ante 
a persecución dos fascistas tivo 
que escapar do seu querido Lugo e 
ir andando ata as terras bravas de 
Lóuzara, O Incio e O Caurel, terras 
que coñecía ben e nas que se sentía 
mais seguro. Cada vez que vou a 
Lugo sempre paso pola praza Anxo 
Fernández Gómez, onde se atopa 
a súa estatua, para barullar un 
pouco con el e remoer de novo as 
súas obras literarias. Eu non tiven 
a sorte de coñecelo en vida, pero 
Manuel María, cando viña a Euska-
di, despois de cear e irse ás camas 
Saleta e a miña compañeira Gloria, 

quedabamos os dous na cociña e 
tenme falado moito del, polo que 
despois de escoitar as conversas do 
poeta chairego e haber lido a súa 
obra, dábame a impresión de ha-
belo coñecido de toda a vida. 
Estaba, coma sempre, coas mans 
no chaleco e empezou falándome 
dos periódicos en galego: Nós, Te-
rra Chá.Xá, fundado por Félix Jor-
quera, a quen agora vía moito por 
Lugo, e de A Nosa Terra; contándo-
me que o director deste periódico e 
ex-porteiro do Atlético de Madrid, 
Alfonso Eiré (Pucheiro), con só ca-
torce anos levoulle un artigo ao 
Progreso, cando el era o responsá-
bel de Táboa Redonda. Xa apunta-
ba maneiras o rapaz.
Falamos de Díaz Castro, que por 
encargo de Xulio Xiz escribiu o pre-
cioso e longo poema “In memorian 
a Anxo Fole”, mentres almorza-
ba os seus cafés con churros nas 
mesas do Bar Avenida de Guitiriz, 
queixándose por non haberse co-
ñecido: Ti escribiches de min, e non 
te vin/ nin te verei xamais. Soio me 
resta/ acender o candil na tebra 
chea/ de vento e choiva e ouvear 
de lobos,/ e lerte caladiño... Lén-
dote a ti, vello Anxo Fole,/ oio un 
troupeleo de defuntos vivos,/ san-
tas compañas que nos acompa-
ñan,/ meigas que enmeigan nosos 
pensamentos; pero estes versos do 
poeta chairego emocionaron ao 
escritor lucense e cambiamos de 
conversación. 
Dixo que escribira “Terra brava” no 

Hospital do Incio e pregunteille si é 
verdade que Gasparo, o personaxe 
do que fala nese libro, era seu tío 
e padriño e si estivo de médico no 
Incio. Pero el non quixo falar dos 
personaxes dos contos e díxome: 
teño moito cariño a esta terra, pois 
o meu bisavó, don Juan María Qui-
roga, foi señor da torre amurallada 
de Basille en Baralla, unha torre do 
século XIV con dous escudos que 
lembran o señorío dos Ribadenei-
ra. Dito antecesor meu, deputado 
por Lugo nas Constituíntes do 1869 
e alcalde desa cidade, morreu no 
ano 1880 e chegou ter varias to-
rres, pazos e un castelo, así que 

eu contaba con familiares nestas 
terras. No pazo de Romeán viviron 
don Xosé Manuel Fole de Navia, 
Secretario Real e, mais tarde, dona 
Nicolasa Fole.
Dixo tamén que na torre Basille, foi 
onde o administrador da casa de 
Abrantes recibe a visita de catro 
familiares dos propietarios, que 
chegaron coa intención de cazar, 
pero debido á nevarada quedaron 
recluídos na torre, e alí, ao redor 
do lume, pasan o tempo escoitan-
do contos de lobos, de mortos e 
santas compañas, contados por 
Bastián de Quindós, Carrozo e ou-
tros, contos de medo que recolle 

por escrito o administrador e que 
aparecen logo en Á lus do candil.  
Xa sei -díxenlle- pois xa lin o libro 
“Viaxes con Ánxel Fole”, do malo-
grado poeta de Paradela, Manuel 
Rodríguez López, viaxes nos que 
vostede fixo de cicerone.
Si -contestou-, todo iso conteillo ao 
amigo Manuel. Díxenlle que a To-
rre de Arcos, próxima a Chantada, 
foi dos ascendentes do Gran Capi-
tán, que eran de Temes, e no século 
XIX foi propiedade de dona María 
Cristina Quiroga Sangro, miña tía 
avoa, e que na veiga de Pantón 
atópase o castelo de Masid, da 
liñaxe dos López de Lemos, con 
personaxes tan relevantes como 
Fernán López de Lemos, quen res-
catou ás doce doncelas que lle en-
tregaran como tributo ó Califa de 
Córdoba; Alonso López de Lemos, 
que loitou na batalla de Clavijo; 
don Diego, nas Navas de Tolosa; 
don Lope serviu a Alfonso IX; e Fer-
nando III O Santo, casado con dona 
María Teresa Fernández de Témez, 
devanceira do Gran Capitán. 
Non sei si sabes que o Gran Capitán 
seica levou un barco cheo de gale-
gos forzosos para os térceos de 
Flandes, pero cando fixeron escala 
en Cádiz escaparon todos, deixan-
do o barco baleiro, e como non po-
dían volver a Galiza, mesturáronse 
cos gaditanos e alí quedaron. De 
aí que en Cádiz aínda se canten 
panxoliñas en galego.    
Eu non o sabía, pero ...canto se 
aprende falando con vostede!

Raul Río

FAíSCAS qUE ESPALLA O VENTO
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TELÉFONOS DE INTERESE

A PASTORIZA
Concello:       982 33 21 97 / 982 33 21 60
Garda Civil:             982 34 90 20
Centro de Saúde:  982 33 21 41

COSPEITO
Concello:        982 52 00 01 / 982 50 40 57
Garda Civil:  982 52 00 17
Centro de Saúde (cita previa):   982  52   01  20
Feira do Monte:  982 50 34 69
Consultorio de Muimenta: 982 50 40 57

CASTRO DE REI
Concello:       982 31 40 34 / 982 31 41 32
Garda Civil:  982 31 40 02
Centros de Saúde (cita previa) 982 21 10 18
Castro de Rei:   982 31 42 11
Ribeiras de Lea:  982 31 11 14

BEGONTE
Concello:   982 39 61 43
Garda Civil:  982 39 80 08
Centro de Saúde:         982 39 69 02

XERMADE
Concello:        982 50 10 01 / 982 50 20 03 

 / 982 50 10 27
Garda Civil:  982 50 10 08
Centro de Saúde: 982 50 11 34 / 982 50 10 55

RÁBADE
Concello:       982 39 00 62 / 982 39 00 52
Garda Civil:  982 39 00 05
Centro de Saúde:  982 39 01 01

MURAS
Concello:    982 50 00 01
Garda Civil:          982 50 00 20
Centro de Saúde:                 982 50 01 23

GUITIRIZ
Concello:       982 37 01 09 / 982 37 58 00
Garda Civil:  982 37 00 01
Centro de Saúde:   982  37   21  10
Parga P.A.C:  982 37 05 00

VILALBA
Concello:        982 51 03 05 / 982 51 07 16
Policía Local: 982 51 07 67 / 608 08 00 50
Garda Civil:  982 51 03 07
Centro de Saúde (cita previa): 982 51 03 11

FRIOL
Concello:   982 37 50 01
Garda Civil :  982 37 50 02
Centro de Saúde:  982 37 10 98
Cita Previa  982 37 10 05 

OUTEIRO DE REI
Concello:       982 39 32 81 / 982 39 30 55
Garda Civil:   982 39 00 05
Ambulancia:   982 23 16 13
Centro de Saúde:   982 39 25 98
Cita previa:  982 39 32 67
P.A.C.:    982 39 34 00 

MEIRA
Concello:    982 33 01 02
Garda Civil:   982 33 00 04
Centro de Saúde:   982  35   69  27 
Cita previa:  982 33 02 40 

POL
Concello:    982 34 50 29
Garda Civil:   982 33 00 04
Centro de Saúde: 982 34 59 20  / 982 34 53 76

ABADÍN
Concello:   982 50 80 21
Garda Civil:  982 50 80 11
Centro de Saúde:  982 50 81 22

Emerxencias:               112
Urxencias Sanitarias: 061

Incendios Forestais: 085
Garda Civil:                062

TELÉFONOS DE INTERESE

Teléfonos: www.terrachaxa.com+

AS PONTES
Concello:                  981 45 31 16
Policía Local:              981 45 31 91
Garda Civil:  981 45 00 05
Centro de Saúde (cita previa): 981 45 12 51 

RIOTORTO
Concello:                  982 34 62 22
Garda Civil:  982 34 22 22
Centro de Saúde (cita previa): 982 34 66 63 

Levo días dándolle voltas 
a unha noticia que saíu 
referente a uns panfle-
tos colgados no entorno 
dun instituto de Ourense 

en forma de “esquelas” contra 
unha profesora do centro pola 
súa maneira de impartir docen-
cia. –Como estes días leva chovi-
do moito e a min gústame pisar 
charcos vou comezar relatando 
unha historia real que ocorreu fai 
pouco”-
Todo comezou un día calquera, 
cando un docente do corpo de 
mestres dun colexio público co-
mezou a recibir insultos e amea-
zas por parte dalgún dos seus 
alumnos, en particular dun en 
concreto. O docente comunicou 
o incidente á dirección do centro, 
que se puxo en contacto cos pais. 
Estes, lonxe de reprender ao seu 
pupilo, desculparse polo ocorrido 
e plantexarse educar correcta-
mente ao seu fillo responderon 
con ameazas e faltas de respec-
to, onde o proxenitor do alumno 
chegou a espetar “onde está que 
o vou  matar”. Os comentarios 

ían subindo de ton e os pais enco-
raxáronse ambos os dous.-
Tal foi a situación que o docente 
decidiu interpor denuncia ante a 
policía e como resultado o xuíz 
ditaminou unha orde de afasta-
mento dos pais, así como o pago 
dunha multa e indemnización ao 
docente. Xusto despois disto, a nai 
chegou a dicir a outro membro do 
persoal do centro educativo que 
era preferible que o docente non 
regresara polo colexio e manifes-
tou as súas violentas intencións: 
“Cando o vexa vouno pinchar” en 
clara referencia a unha hipotéti-
ca agresión cunha arma branca. 
O docente que estaba de baixa 
médica, incorporouse e ante no-
vas faltas de respecto, insultos e 
ameazas o profesor precisou dun-
ha nova baixa laboral.
Como vedes este relato real de-
buxa un perfil de proxenitor acu-
sador que mantén problemas co 
profesorado. Son persoas que 
creen cegamente na inocencia 
do seu fillo/a “xamais minte”, 
alegan. Non aceptan a realida-
de, desculpan e xustifican cal-
quera acción do seu fillo. Non 
confían no docente e desauto-
rízano na súa presenza. Acusan 
ao profesor de terlles manía, 
maltratalos psicoloxicamente e 

non facer ben o seu traballo.-  A 
maioría das queixas están rela-
cionadas co intento de presións 
para que se modifiquen as notas 
dos seus fillos e especialmente 
nos dous cursos de bacharelato 
que supoñen o acceso a unha ou 
outra carreira ou mesmo poder 
presentarse ás probas de acceso 
á universidade.-
O normal é que estas falsas acu-
sacións, seguidas das denuncias 
ante os servizos de inspección, 
saltándose as canles normais 
de falar co titor do seu fillo e a 
continuación co equipo directivo 
do centro van directamente aos 
servizos de inspección, que por 
certo debería esixirlles as canles 
previas antes de acadar acce-
dendo ao seu servizo en lugar de 
aclarar o problema directamente 
co docente ou co titor de seu fillo. 
Adoitan ademais buscar o apoio 
doutras familias estendendo in-
fundios e esaxerando calquera 
actuación. Buscan unha “camari-
lla” ao seu redor para sementar 
dúbidas da profesionalidade do 
docente e desacreditala.-
Seguramente me tachen de cor-
porativismo, e pode que sexa 
certo, pero tamén digo que nun 
colectivo tan amplo como o noso 
ten que existir todo tipo de docen-

tes e seguro hai quen se mereza 
que non o defenda, pero tamén 
temos cada vez un maior número 
de proxenitores que están crian-
do nenos de cristal en burbullas, 
que se cren todo o que os seus 
fillos contan e antepón a súa pa-

labra á nosa. Isto da docencia vai 
doutra cousa vai de colaboración 
e non de enfrontamentos, vai de 
axudarse e non de criticar, vai de 
participar en vez de obstaculizar…
Pais e docentes temos un ben co-
mún, Os seus fillos.-

Julio Díaz

O meu fillo nunca minte
O PUPITRE

O RECUNCHO DE CANELINA
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A fase de oitavos de fi nal da Copa 
Deputación para Segunda e Terceira 
Futgal esti vo marcada por resultados 
contundentes e moitos goles. Entre 
os equipos da categoría máis baixa, 
só Cazás e Goiriz lograron avanzar á 
seguinte rolda.
O Cazás, representante de Xermade, 
impúxose por 3-2 ao Castroverde, 
conseguindo unha pequena vingan-
za deporti va tras quedar relegado 
ao play-off  no campionato de liga, 
mentres o seu rival lograba o ascen-
so directo. O encontro comezou de 
xeito inmellorable para os locais, que 
abriron o marcador nos primeiros 
minutos. Xa na segunda metade, co 
3-1 a favor, parecía que ti ñan o con-
trol, pero un gol visitante no tramo 
fi nal puxo emoción ao parti do.
O Goiriz, pola súa banda, segue coa 
súa tempada impecable. Tras con-
quistar o tí tulo e o ascenso, despa-
chou ao Pontenova cun claro 3-0. Me-
nos sorte ti vo o Corgo, o outro equipo 

de Terceira en competi ción, que caeu 
con contundencia ante o Paradela (0-
3). O primeiro tanto chegou antes do 
descanso e os visitantes sentenciaron 
na segunda metade, co últi mo gol 
chegando case sobre o asubío fi nal, 
tras un desafortunado tanto en pro-
pia porta.
O Brollón tamén logrou o pase con 
comodidade tras un sólido 4-0 ante 
o Páramo. Con dous goles na primei-
ra metade, os locais puxeron o parti -
do costa arriba para o seu rival.
Outro triunfo claro foi o do Riotorto, 
que se adiantou axiña no marcador 
e venceu á Piringalla por 4-1. Na pri-
meira media hora, os locais anotaron 
dous tantos pero antes do descanso, 
cada equipo sumou un gol máis. O 
local asegurou a súa vitoria cun úl-
ti mo tanto que completou o marca-
dor.
O enfrontamento entre Becerreá e 
Santa Comba esti vo moi igualado, 
pero os locais acabaron impoñéndo-

se grazas a un dobrete. O Santa Com-
ba igualou o marcador e presionou 
con forza no treito fi nal, pero non foi 
quen de culminar a remontada.
O parti do máis tolo da xornada pro-
tagonizárono Folgueiro e Cabreiros, 
cun vibrante 4-5. O Folgueiro levou 
a iniciati va durante boa parte do 
duelo, pero o resultado esti vo aper-
tado ata o fi nal. Dous goles en propia 
porta dos locais e un penalti  a favor 
fi xeron que o marcador fose un au-
ténti co carrusel.
Por últi mo, o San Roque tamén ase-
gurou a súa praza en cuartos tras su-
perar ao Lemos B por 5-3. Foi un en-
contro de ida e volta, cheo de erros e 
alternati vas, que non se resolveu ata 
os minutos fi nais, cando os locais lo-
graron os dous tantos que romperon 
o empate a tres. A emoción conti núa 
na Copa Deputación, cun cadro de 
cuartos de fi nal no que os equipos 
buscarán seguir avanzando cara ao 
tí tulo. Será xa na Semana Santa.

A Copa Deputación escolleu aos 
oito fi nalistas de cuartos de fi nal

DEPORTES

O presidente da Xunta, Alfonso 
Rueda, parti cipou na cerimonia de 
entrega das Disti ncións ao Mérito 
Deporti vo, que recoñecen o papel 
sobresaínte de deporti stas e enti -
dades na promoción da prácti ca 
deporti va. En total, entregáronse 99 
condecoracións nesta edición e unha 
delas foi para Carmen Tojo López, 
presidenta do FSF Castro.
Con este galardón recoñécese o seu 
labor exemplar por contribuír á pro-
moción e excelencia do deporte e da 
educación fí sica en Galicia.
Galicia pechou o 2024 con preto 
de 320.000 licencias deporti vas, un 
3,4% máis que en 2023, das cales 
98.000 son femininas, ambas cifras 
récord. Ademais, a Comunidade 
conta con 1.500 deporti stas de alto 
rendemento (350% máis que hai 15 

anos) e, no referido ao deporte esco-
lar, máis de 150.000 nenos e nenas 
forman parte do programa Xogade, 
que combina o modelo deporti vo de 
competi ción coa acti vidade recreati -
va nos centros.

PORTAS ABERTAS. O FSF Castro abre 
as súas portas durante o mes de abril 
para rapaces interesados en unirse 
ás súas categorías masculinas. As se-
sións terán lugar no Pavillón Munici-
pal de Castro Ribeiras de Lea.
As categorías alevín, infanti l e cadete 
terán adestramentos os luns de abril 
de 17:00 a 18:30 horas, para alevín 
(nados en 2014 e 2015), infanti l (en 
2012 e 2013) e cadete (en 2010 e 
2011). Para parti cipar na xuvenil será 
necesario contactar previamente co 
responsable, Manolo (670 877 487).

Outorgan á presidenta 
do FSF Castro a disti nción 
ao Mérito Deporti vo

O Concello de Begonte acollerá o vin-
deiro domingo 29 de xuño de 2025 
a VIII Carreira Popular Begonte 7K, 
unha cita xa consolidada no calenda-
rio deporti vo da comarca. O evento 
contará con diferentes categorías, in-
cluíndo a carreira absoluta, andaina 
e probas para menores, adaptadas a 
disti ntas idades e distancias.
As persoas interesadas en parti cipar 
poderán inscribirse ata o 26 de xuño 
ás 23:59 horas a través da web www.
ccnorte.com. A proba estrela será a 
carreira absoluta de 7 quilómetros, 
que dará comezo ás 11:00 horas e 
contará con categorías sénior e ve-
teranos/as. Tamén haberá unha an-
daina aberta a todas as idades, que 
arrancará ás 10:00 horas, así como 
carreiras menores con distancias 
adaptadas segundo o ano de nace-
mento dos parti cipantes.
Os tres primeiros clasifi cados na ca-
tegoría absoluta masculina e femi-
nina recibirán medallas e agasallos, 
mentres que os mellores equipos 
e atletas doutras categorías tamén 
serán premiados. Ao remate da en-
trega de premios, haberá aperiti vos 
para todos os parti cipantes. Begonte 
converterase nun punto de encontro 
para deporti stas e afeccionados ao 
running, nunha xornada marcada 
pola competi ti vidade e o ambiente 
festi vo.

Begonte celebrará a 
VIII Carreira Popular 
7K o 29 de xuño

O Automóvil Club As Pontes co-
menza a temporada de eventos 
2025 coa organización da IX Ruta 
Turísti ca Vila das Pontes que se vai 
celebrar o próximo 12 de abril.
Será a segunda proba do Open Ru-
tas Turísti cas Ferrolterra 2025/2026 
que vai discorrer por diversas rúas e 
lugares do concello das Pontes.
O día 12 de abril a entrega de docu-
mentación será na cervexería A Fer-
venza de Somede, estando situado 
o parque pechado na praza Poeta 
Uxío Novoneyra. A saída será rúa 
Mugardos para realizar os 115 kms  
dos que constan as tres seccións da 
ruta. O remate estará na Parrillada 
Pena da Revolta, onde se celebrará 
unha cea.

A emoción do motor regresará ta-
mén á Mariña lucense os días 9, 10 
e 11 de maio de 2025 coa celebra-
ción do VII Rallye da Mariña, unha 
das probas destacadas do Campio-
nato Xunta de Galicia de Rallyes. 
Nesta edición, os pilotos terán 
que completar un percorrido total 
de 343,57 quilómetros, dos que 
106,30 serán cronometrados, nun 
trazado que promete espectáculo e 
competi ti vidade.
A organización, a cargo de Mix Ra-
llye Sports, xa traballa para que a 
edición de 2025 manteña o nivel de 
esixencia e seguridade que caracte-
riza esta proba. Nas vindeiras sema-
nas, faranse públicos máis detalles 
sobre os tramos e horarios. 

Chega a Ruta Turísti ca 
ás Pontes e o Rallye da 
Mariña pasa por Muras

Un ano máis, o Concello de Guiti riz 
será a sede dunha das probas pun-
tuables para o Campionato de Ga-
licia de Slálom de automobilismo, 
coa celebración da sexta edición 
do Slalom Concello de Guiti riz Gran 
Premio Ruta da Auga. A proba é de 
carácter nacional e está organizada 
en conxunto polo Concello, o Club 
Escudería Scratch Fene e a ACRDS 
Sratch Galicia.
Os interesados en parti cipar xa se 
poden inscribir a través do formu-
lario habilitado na páxina web da 
Federación Galega de Automobilis-
mo ata o luns 21 de abril ás 20:00 
horas.
A proba de habilidade ao volante 
celebrarase nun circuíto de asfalto 
emprazado nas inmediacións do 
Campo da Feira de Guiti riz. Dará 
comezo a parti r das 16:30 horas, 
pero desde as 8:30 horas estaran-

se a realizar os diferentes trámites 
previos á competi ción. Por outra 
banda, a entrega de premios está 
programada a parti r das 21:15 ho-
ras.
Na proba reparti ranse un total de 
1850 euros en premios. 950 corres-
ponden aos premios regulamenta-
dos, que serán reparti dos entre os 
oito primeiros clasifi cados. Os máis 
cuanti osos corresponden aos tres 
primeiros, que ademais dun trofeo 
recibirán 300, 200 e 100 euros.
Por outra banda, haberá tres tro-
feos especiais nos que se reparti -
rán 900 euros extras. O VI Trofeo 
Feminino Pub Zeus, o I Trofeo Tra-
seiras Pub Titanic e a maior novida-
de, o I Trofeo Pilotos Lucenses Car-
nicería Vitorio. En cada un deles os 
tres primeiros clasifi cados recibirán 
150, 100 e 50 euros.

Abre a inscrición do VI 
Slalom de Guiti riz
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O próximo domingo día 13 de este 
mes de abril, en Friol, terá lugar a 
celebración da cuarta cita da Trans-
galaica Maratón MTB Series de este 
ano 2025.
Xa só faltan uns días e dende a orga-
nización están deixando todo a pun-
to para a ruta. O percorrido oficial, 
o formulario para inscribirse, e toda 
a información, está na páxina web 
Magma Sports.
O total da proba serán 68,87 km con 
un desnivel de + 1.261m.
Os horarios da proba son: de 8:00 a 
9:00 retirada de dorsais e transpon-
ders; ás 9:15 configuración da grella 

de saída; ás 9:25 peche das grellas 
de saída; ás 9:30 comeza a proba; e 
ás 14:00 procederase á entrega de 
trofeos.
A primeira cita deste ano foi en Cer-
dedo-Cotobade, a segunda tivo lugar 
en Ames, a terceira realizouse en Si-
lleda, e esta cuarta será no Concello 
de Friol, quedando a quinta e última 
que se celebrará en Manzaneda.
Está aberto o prazo para poder facer 
a inscrición para este evento a través 
da plataforma mencionada (www.
magmasports.es), ata este mércores 
9 de abril ás 23:59 horas.
O prezo da inscrición será de 20 eu-

ros. Non se admiten inscricións o día 
da proba. Para os non federados o 
custe será de 32 euros (20 de inscri-
ción + 12 licenza de 1 día).
Dende a organización din “estamos 
moi contentos de poder realizar un 
ano mais este evento no noso muni-
cipio, e xa temos case todo listo para 
celebrar unha carreira única, dura e 
desfrutona a partes iguais”.

Friol acolle o domingo 13 
a Transgalaica Maratón 
MTB Series 2025

Antonio Teijido e Isabel Bao procla-
máronse gañadores absolutos da XV 
‘Carreira Popular Concello de Guitiriz 
Termal’ organizada polo Concello, en 
colaboración coa Asociación Capa-
ces, na que participaron en total pre-
to de 250 persoas, entre a carreira e 
a andaina.
Na categoría sub 10 os vencedores 
foron Arai Gallardo e Claudia Fernán-
dez, en sub 12, gañaron Gael Pereira 
e Mariña Portas. En sub 14 remata-
ron en primeiro posto Amelia Carril e 

Roi Fraga, e en sub 16 fixérono Hugo 
Ferro e Antía Yáñez.
Na proba sénior Melani Díaz e Mar-
cos Penela encabezaron a lista, men-
tres que nos máster os vencedores 
foron Diego Bello e Ivana Rodríguez 
en Máster 1, Elvira Cereijo e Luis Ló-
pez (Máster 2) e  Celerino Pedreira 
(Máster 3).
Proximamente anunciarase a canti-
dade total recadada a través das ins-
cricións e da Fila 0, que irá a parar á 
Asociación Capaces.

Antonio Teijido e Isabel 
Bao gañan a XV Carreira 
Popular Guitiriz Termal 

Para falar de fútbol sala en Vilalba hai 
que falar do Vilalba FS, que este ano 
cumpre 25 anos de historia no seu 
mellor momento a nivel deportivo, 
cos dous primeiros equipos situados 
en zona de ascenso e con resultados 
positivos en todas as categorías. O 
seu director deportivo, Kini Martí-
nez, explica as expectativas do club 
para o final da tempada.
Que hai previsto para celebrar o 25 
aniversario do club?
Está claro que é un número moi bo-
nito para o club, os que estamos a 
vivilo agora imos traballar para facer 
algo especial e bonito e que quede 
un bo recordo para todos e todas.
Está a ser tamén una gran tempada. 
Como foi ata o de agora e que previ-
sións hai de cara ao final?
Pois tanto na sección masculina 
como na feminina levamos unha 
tempada moi lineal, a pesar dalgún 
revés, pero sempre nos postos altos 
da clasificación. Se todo segue así, 
poderemos xogar os play off de as-
censo nas dúas seccións, algo que 
para o club sería histórico e memo-
rable, e para os que estamos no día 
a día, sería unha recompensa ao 
traballo que vimos facendo, non só 
esta tempada, senón dende xa fai 
uns anos.
Cales son as principais característi-
cas do club?
Humildade, compromiso e traballo. 
Cada vez somos máis equipos e máis 
staff, e todos e todas os que estamos 
neste club temos claro o camiño a 
seguir, empezando pola directiva e 
seguindo polo staff de cada equi-
po. Pés no chan, seguir traballando 
e que nada nin ninguén nos quite a 
ilusión.
Tivo nos últimos anos un crecemen-

to constante. Como foron?
Crecemos rápido pero seguros, nos 
últimos anos puidéronse dar algúns 
pasos máis nalgunha categoría, pero 
buscamos dar pasos firmes e segu-
ros. Somos dos que pensamos que 
é moito mellor pouco “relativamen-
te” ben, e non moito e mal. Neste 
momento temos bastantes equipos 
dende a categoría prebenxamín ata 
os primeiros equipos, algo que su-
pón moito traballo para conseguir 
ofrecerlles a todos as mellores con-
dicións posibles.
De que logros se senten más orgu-
llosos?
O club xa ten moi bos momentos na 
súa historia que sempre quedarán 
para o recordo. Na máis recente creo 
que sempre serán recordados os úl-
timos ascensos dos nosos primeiros 
equipos, o masculino á categoría de 
bronce da Liga nacional de fútbol 
sala, e o feminino á categoría de 
prata, tamén da Liga nacional, sen-
do esta considerada como profesio-
nal. A nivel persoal, como director 
deportivo do club e adestrador, son 
momentos dos que nunca me vou 

esquecer. Se houbera a posibilidade 
de mirar máis aló, creo que sería o 
máis bonito que se pode vivir neste 
deporte e algo polo que realmente 
merece a pena pelexar, ver a moitos 
afeccionados, xogadores e xogado-
ras, directivos e a un pobo enteiro 
cun sorriso de orella a orella penso 
que é do máis bonito que hai.
Cales son os proxectos de futuro?
Pois ter os pés no chan, seguir tra-
ballando e ir cada día a máis. Chegar 
ata onde se poda ou nos permitan, 
e, esteamos na categoría que estea-
mos, crear ese bo ambiente para o 
pobo con fútbol sala. É moi impor-
tante para nós, que todas as cativas 
e cativos que temos no club pelexen 
para chegar aos primeiros equipos e 
teñan unhas boas referencias polas 
que guiarse para mellorar e supe-
rarse, cantos máis teñamos mellor. E 
por último que siga crecendo a nosa 
afección, e o frente smóking, que 
para nós e un orgullo poder contar 
con eles durante todo o ano, e nos 
partidos especiais, recibir sempre 
ese arreón e axuda do sexto xogador 
que a nivel competitivo nos dá tanto.

“O club xa ten moi bos momentos 
que quedarán para o recordo”
Kini Martínez, director deportivo do Vilalba FS, que celebra 25 anos de historia

Máis de cen deportistas participaron 
na nova edición da Carreira de San 
Xosé das Pontes, celebrada na con-
torna da Fraga baixo unhas condi-
cións meteorolóxicas inmellorables. 
A proba, que contou cun percorrido 
de 6.400 metros, tivo como gañado-
res absolutos a Jorge Puig e Andrea 
Díaz, do club Ría Ferrol, que com-
pletaron o trazado en 21:33 e 26:10, 
respectivamente.
No podio absoluto tamén destaca-
ron o pontés Esteban Díaz e Tania 
López, do Atletismo Narón, que aca-
daron a segunda posición, mentres 
que Alberto Pardo e Sonia Franco, do 
Trieume, ocuparon o terceiro posto. 
Destaca especialmente o bo papel 
de Díaz e Franco, que foron os me-
llores representantes locais e tamén 
os primeiros na categoría de vetera-

nos 2. Ambos recibiron, ademais do 
premio en metálico, unha cesta con 
produtos típicos da zona.
A organización tamén recoñeceu aos 
mellores por categorías. Tania López 
e Esteban Díaz destacaron como os 
mellores nas categorías sub 18 e sub 
20, mentres que no apartado mas-
culino desta última idade o vence-
dor foi o pontés Manuel Campello, 
do club Narón.
Na categoría sub 23 e sénior, os 
mellores foron Yago Daniel Río, 
Uxía Pico e Jorge Puig. En canto aos 
veteranos, os galardóns foron para 
Sara Pradera, do Xabarís Ártabros, 
e Alberto Pardo en Máster 1; Eva 
Bagiano e Juanito Amigo, da SD 
Compostela, en Máster 3; e Lissette 
Halliday e Ramiro Pérez, do club Sar, 
en Máster 4.

Jorge Puig e Andrés Díaz 
venceron na carreira de 
San Xosé das Pontes
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O noroeste da provin-
cia de Lugo agocha 
unha xoia natural 
perfecta para des-
conectar e reconec-

tar coa natureza: o Paseo Fluvial 
do Río Miño en Meira. Esta ruta, 
sinxela e apta para toda a familia, 
bordea o nacemento do pai dos 
ríos galegos e ofrece ao camiñan-
te un percorrido cheo de árbores 
autóctonas, elementos tradicio-
nais e algunhas paradas cheas de 
historia e simbolismo.
A camiñada comeza no corazón 
de Meira, no entorno do Área Re-
creativa Profesor Río Barja, un es-
pazo que rende homenaxe ao xeó-
grafo Francisco Javier Río Barja. 
Aquí, o visitante atopará un amplo 
aparcadoiro e un parque con zona 
infantil, ademais de elementos ar-
quitectónicos como un hórreo, un 
cruceiro, un cabazo ou mesmo un 
muiño restaurado, acompañado 
dunha cafetaría para coller folgos 
antes ou despois da ruta.
O itinerario, cun total de 5,16 
km de lonxitude e unha duración 
aproximada de hora e media, é cir-
cular e de dificultade baixa, o que 
o converte nun plan ideal para ir 
con nenos ou en bicicleta. Aínda 

que o 48 % do traxecto transcorre 
por asfalto, o resto discorre entre 
árbores e paisaxes naturais, con 
vistas privilexiadas do río Miño.
Durante o paseo, é posible con-
templar unha sorprendente varie-
dade de especies arbóreas: carba-
llos, castiñeiros, teixos, acacias de 
Constantinopla, cedros do Atlas, 
árbores do amor, freixos, pradai-
ros, cereixeiras ou plátanos co-
múns, entre moitos outros. A di-
versidade botánica fai do traxecto 
unha experiencia sensorial rica e 
envolvente, ideal para os amantes 
da natureza.
A ruta pode estenderse ata Fomi-
ñá, un pequeno enclave onde se 
atopa a coñecida Laguna de Fon-
miñá, unha formación kárstica de 
350 metros cadrados que duran-
te moito tempo se considerou o 
verdadeiro nacemento do Miño. 
Aínda que hoxe se sabe que o Pe-
dregal de Irimia —situado seis qui-

lómetros máis arriba— é o punto 
máis alto e oficial do nacemento, 
Fonmiñá continúa sendo un lugar 
máxico, coñecido como Os Ollos 
do Miño, xa que é onde o río sae 
por primeira vez á superficie.
A lenda acompaña á ciencia nes-
te lugar: durante anos, expertos 
en hidroloxía instalaron medido-
res para determinar a orixe real 
do río, comprobando que tanto a 
serra coma o val de Meira están 
asentados sobre unha inmensa 
balsa de auga. Polo tanto, non é 
estraño que o Miño teña varios 
puntos de nacemento. En Fonmi-
ñá, a auga brota debaixo das ro-
chas calcarias emitindo burbullas, 
un fenómeno que fascina tanto a 
pequenos como a maiores.
Non esquezas saudar ao Deus 
Breogán, unha escultura de pe-
dra situada aos pés da laguna, 
obra dos artistas Magín Picallo 
e Manuel Mallo (1969), que leva 

décadas escoitando as lendas do 
lugar e que, segundo din, garda os 
segredos do Miño.
En definitiva, o Paseo Fluvial do 
Río Miño en Meira é unha ruta 
que mestura paisaxe, patrimonio 

e mitoloxía, perfecta para unha 
xornada de lecer en calquera 
época do ano. Un pequeno gran 
paseo que nos lembra por que 
Galicia é terra de ríos, misterios e 
beleza sen fin.

DE RUTA EN RUTA

DATOS

1 hora 30’

5,16 quilómetros

Dificultade
baixa

Meira: Ruta Fluvial polo río Miño
Durante o paseo, é posible contemplar unha sorprendente variedade de especies arbóreas ata Fonmiñá




